
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž 
nad Cerknim, razmnožen 
na ciklostil. Od 5. do 17. 
septembra 1944 se je ti
skal v tiskarni cDoberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 
1944 do 1. maja 1945 v 
tiskarni tSlovenija» pod 
Vojskim pri Idriji, do 8. 
maja 1945 pa v osvoboje
nem Trstu, kjer je izSla za
dnja Številka. Bil je edini 
tiskani partizanski DNEV
NIK v zasužnjeni Evropi.
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Računalniki niso zaznali nobene okvare

0 vzrokih eksplozije Challenger ja 
doslej samo ugibanja in domneve

NEW YORK — Enote ameriške obalne straže in 
posebne reševalne ekipe NASA, vzhodno od Cape Ca- 
naverala na Floridi še naprej iščejo ostanke vesoljske 
ladje »Challenger«. Drugi dan so zbrali približno 300 
kg ostankov, med njimi tudi nekaj večjih kosov in 
delov elektronske opreme. Strokovnjaki pa še naprej 
izražajo dvom v to ali bo mogoče iz zbranih ostankov 
(večina je velika le nekaj deset centimetrov) ugotoviti 
vzroke eksplozije. Predstavniki NASA so tudi sporočili, 
da so približno 20 sekund po eksploziji častniki akti
virali eksploziv na dveh bočnih raketah na trdo go-

r
Odstopil goriški 

pokrajinski odbor
GORICA — Kriza na goriški pokrajini. Včeraj 

jo je uradno napovedal predsednik Silvio Cumpeta na 
zahtevo Krščanske demokracije, socialistične stranke 
in Slovenske skupnosti. Pokrajinski odbor bo torej v 
kratkem odklopil, saj vse kaže, da bodo sejo pokra
jinskega sveta sklicali že v prihodnjih dneh. Do kri
ze je prišlo zaradi zadržanja republikancev iu so
cialdemokratov v Gradežu, ki so zapustili koalicijo 
ter se povezali s komunisti in zelenimi. Sestavili so 
tako novo večino, na osnovi gesla, da gradeške bol
nišnice ni mogoče zapreti. Zaprtje bolnišnice pa je 
bilo sklenjeno na deželni ravni v okviru izvajanja 
preosnove zdravstvene službe in na tej ravni so se 
za to izrekli tudi predstavniki PSDI in PRI.

rivo, ker je obstajala nevarnost da bosta raketi 
padli na naseljena področja. Nekateri strokovnjaki tr
dijo, da je NASA's to akcijo bistveno zmanjšala mož
nost rekonstrukcije vesoljskega plovila.

Na tiskovni konferenci v Johnsonovem vesoljskem 
središču v Teksasu je direktor poleta Ja j Greene iz
javil, da do zadnje sekunde ni bilo nobenih znakov, ki 
bi kazali na kakršnokoli anomalijo v poletu. Preiskava 
je usmerjena predvsem na naslednja vprašanja: kaj 
je povzročilo izliv vodika iz glavnega rezervoarja, ali 
je katastrofa prišla tako nenadno, da jo.niti senzorji 
in računalniki niso zaznali, ali je bila krivulja leta 
shuttla povsem pravilna, oziroma ali se ni vesoljska 
ladja morda bolj obrnila, kot je bilo predvideno, ali 
so izstrelitev pospešili, zaradi zamud in preložitev iz- 
stfelitve v zadnjih dneh, ali je bil glavni tank za go
rivo pred izstrelitvijo kaj poškodovan in ali je led, ki 
se je nabral na vesoljski ladji noč pred poletom, lahko 
povzročil katastrofo.

Vodstvo NASA je na tiskovni konferenci znova ka
tegorično zanikalo, da bi led lahko kakorkoli prispeval 
k nesreči. Po nekaterih trditvah, so strokovnjaki glav
nega izvajalca, to je družbe Rockwell International, po
tem ko so na TV zjutraj videli, da so se na »Challen- 
gerju« nabrale ledene sveče, odsvetovali polet. Pred
stavniki NASA na to vprašanje niso povsem naravnost 
odgovorili, izjavili so le, da so se vsi strokovnjaki po 
pregledu vesoljskega plovila strinjali, da led ne more 
kakorkoli ogroziti poleta. NASA doslej še nikoli ni iz
strelila shuttla v takšnem mrazu vendar strokovnjaki 
izjavljajo, da to ne more vplivati na varnost poleta, 
saj je tekoči vodik ohlajen na temperaturo —423 sto-

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

V okviru »Trouver

Drugi dan o \ 
Slovencih v Parizu
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MARIJ CUK

PARIZ — »Izkoristili smo prilož
nost, katero smo si priborili z veliko 
vztrajnostjo. Informacije o Slovencih 
so bile v Parizu dokaj izčrpne, kar je 
dalo javnosti, ki se je udeležila sim
pozijev, tako sliko Trsta, ki je veliko 
bolj problematična in pisana od tiste, 
kakršno so hoteli prikazati. Skrat
ka, Slovenci smo nastopili avtohtono 
m polnokrvno ter dokazali, da soobli
kujemo tržaško življenje, kar ni pri
šlo v ospredje na velikih razstavah 
Trouver Trieste. S tem smo tudi po
pravili enostransko vednost, ki bi jo 
Parižani dobili o našem mestu«. Ta
ko nam je povedal Klavdij Palčič ob 
zaključku dvodnevnega cikla simpo
zijev a Slovencih v kulturnem centru 
Georges Pompidou.

Včerajšnje popoldansko in nočno 
drugo poglavje »Slovenskega glasu« 
je izzvalo precejšnje zanimanje, če
prav so bila mesta v mali dvorani 
Beaubourga v primerjavi s sredo red
keje zasedena. Zato pa je bilo zbrano 
občinstvo izjemno pozorno in se je 
vključilo v razpravo ob okrogli mizi, 
ki jo je vodil Eugen Bavčar in na 
kateri sta sodelovala Jože Pirjevec pa 
Darko Bratina. Pirjevec je podal hi
storičen pregled življenja in bivanja 
Slovencev v Trstu od začetkov nase
ljevanja do današnjega časa. Postre
gel je z raznovrstnimi kulturnimi in 
političnimi podatki, stvar problema

tiziral in dal dokaj kompletno infor
macijo o slovenski prisotnosti na Tr
žaškem in v naši deželi nasploh. Pred
vsem o slednjem so hoteli poslušalci 
vedeti, zanimali so jih današnje sta
nje, številčnost, zaščita, asimilacijski 
procesi, politične opredelitve, tisk itd., 
o čemer sta Bratina in Pirjevec kon
cizno odgovarjala.

Naj na tem mestu sežemo tudi že 
v nočni krog »Slovenskega glasu«, ki 
se je zaključil z referatom Darka 
Bratine. Nekaj misli je Bratina po
stregel že na popoldanski okrogli mi
zi. Govoril je o narodnostnih sporih 
in nacionalizmu, ki se je razvnel še
le v prejšnjem stoletju, medtem ko 
so Slovenci in Italijani prej živeli 
brez vsakršnih problemov. Druge na
rodnosti so se asimilirale, Slovenci 
pa ne, ker doživljamo Slovenci Trst 
tudi kot svoje mesto. Pri tem je Bra
tina postregel * izjemno zanimivimi 
podatki ankete, katere rezultati so 
prišli na dan prav ta čas: kar deset 
odstotkov prebivalstva se zavestno o- 
predeljuje za Slovence, petnajst od
stotkov anketiranih je izjavilo, da 
imajo očeta Slovenca, 17 odst. pa ma
ter; kar 24 odst. jih je reklo, da bolj 
ali manj razumejo oziroma obvladajo 
slovenščino.

Skratka, zanimiv popoldan, ki sta 
ga popestrila še filma Marca Pozzet
ta o arhitektu Maksu Fabianiju in 
Aljoše Žerjala o Avgustu Černigoju.
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Ob predolgem zavlačevanju in razhajanjih med vladnimi silami

SENATNI OŽJI ODBOR ZAHTEVAL OD VLADE 
NAJ SE IZREČE GLEDE ZAŠČITE SLOVENCEV

SANDOR TENCE

RIM — Senatna komisija za ustavna vpraša
nja bo v kratkem uradno pozvala vlado, da se iz
reče ali namerava predložiti svoj zakonski osnu
tek za zaščito slovenske narodnostne skupnosti v 
ItalijL To zahtevo je iznesla predsedniku omenje
ne komisije Bonifaciu (KD) posebna delovna sku
pina, ki se ukvarja z našo zaščito in ki se je 
včeraj po dolgem času spet sestala, da prouči 
položaj in da sp>roži morebitne nove akcije. Glede 
prvega vprašanja so vsi člani ožjega odbora (v 
njem so zastopane vse stranke) soglašali, da je 
že nekaj mesecev zakonski p>ostopek obstal na sle
pem tiru, iz katerega trenutno ni videti izhoda: 
razhajanja med političnimi silami pa so prišla 
na dan, ko je bilo treba odločati, kaj pravzaprav 
narediti in kako premostiti paralizo, ki je, kot 
dobro vemo, izključno palitične narave.

Ob koncu so komisarji ubrali neke vrste sred
njo pat, ki patrjuje utemeljene vtise, da vladne

sile, mimo znanih vsebinskih in palitičnih razha
janj, v tem trenutku ne soglašajo niti o tem, ka
so nadaljevati pastopek. Demokristjani in social
demokrati so že večkrat zelo jasno pavedali, da 
je za njih edino stvarno izhodišče za začetek par
lamentarnega pastopka vladni predlog, ki ga še ni.

Pri tem so naietali na zelo oster odpar libe
ralcev in zlasti republikancev, ki so decembra 
histerično vzrojili proti samo napavedanemu in 
niti še v celoti izdelanemu predlogu ministra za 
odnose z deželami Vizzinija ter pri tem premiš
ljeno pategnili za sabo tržaške in goriške nacio
nalistične kroge. Tudi socialisti od vedno dajejo 
prednost vladnemu predlogu, kot je že nekajkrat 
padčrtal predsednik vlade Craxi, če pa pagleda- 
mo zadnje izjave nekaterih njihovih vidnih pred
stavnikov, npr. senatorja Castiglioneja, vidimo, da 
si med PSI utira pat prepričanje, naj senat ne 
glede na pateze Palače Chigi vendarle sproži pa- 
trebni pastoptek za obravnavo raznih zakonskih 
osnutkov.

To je že dalj časa tudi stališče KPI, ki zelo 
skepkično gleda na možnost predložitve vladnega 
predloga in pritiska, naj senat nadaljuje z delom.

To zahtevo sta na včerajšnjem zasedanju ožjega 
odbora sp>et pxmovila senatorja Gerbčeva in Tara- 
melli, ki sta bila mnenja, naj delovna skupina 
brez nadaljnjega obotavljanja pxienoti predložena 
zakonska besedila in se nato z enotnim dokumen
tom predstavi v komisiji za ustavna vprašanja. 
Vladne sile pa so ta predlog px> pričakovanjih 
zavrnile, ker očitno ne marajo novih notranjih 
razhajanj, ki pa so v tem trenutku res že vsem 
na dlani.

Ožji odbor, ki ga vodi senator Garibaldi (PSI), 
je zato ob koncu osvojil enotno stališče in zahte
val, da se mora vlada čimprej izreči, kaj name
rava narediti. Garibaldi je že pred božičem pisal 
ministru Vizziniju, njegovo pismo p>a je do sedaj 
ostalo brez odgovora. Vlado lahko uradno px>vabi 
na avdicijo le predsednik komisije, ki je v tem 
primeru demokristjan Bonifacio, nekdanji minister 
za pravosodje. Bonifacio je v preteklosti že px>- 
kazal določeno razumevanje in tudi občutljivost za 
manjšinsko vprašanje, zato je pričakovati, da bo 
sp>et naredil svojo dolžnost. Tudi tokrat pa ne bo 
odvisno od njega, ampak od politične volje pred
sedstva vlade in sil, ki podpirajo večinsko koalicijo.

V veljavi 
sporazum 

o priznanju 
diplom

RIM — Z objavo v uradnem 
listu je končno začel veljati ita- 
lijansko-jugoslovanski sporazum 
o priznanju diplom. Podpisala 
sta ga zunanja ministra Emilio 
Colombo in Lazar Mojsov 18. fe
bruarja 1983 v Rimu. Dogovor 
določa, da državi medsebojno 
priznavata diplome in akadem
ske naslove dosežene na univer
zi druge države, priložen pa je 
seznam vseh fakultet, ki so pri
znane. Italijanski j>arlanient je 
z zakonom 13. decembra 1984 ra
tificiral dogovor im pooblastil iz
menjavo ratifikacijskih listin, do 
katere je prišlo 3. janija lanske
ga leta. Sedaj je bilo uradno spo
ročilo objavljeno v uradnem li
stu in sporazum je tako stopil 
v veljavo.

PREDNAROČNINA
za

primorski dnevnik
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PLAČILO ŠE DANES

CELOLETNA........................  90.000 lir (+ 500 lir kolka)
MESEČNA............................. 12.000 lir

Po 31. januarja bo celoletna naročnina znašala 140.000 lir + 500 lir kolka.

PLAČILA SPREJEMAJO:
Uprava v Trstu in Gorici
Raznašale! Primorskega dnevnika
Pošta: tekoči račun ZTT 13512348
Vsi slovenski denarni zavodi na Tržaškem in Goriškem

V večini priprave na preverjanje 
po odobritvi finančnega zakona

RIM — Razprava o finančnem zakonu v poslanski 
zbornici se počasi bliža koncu, skupno z njo pa se bliža 
tudi preverjanje med strankami večine. Tudi glede na 
to se predsednik republike ločeno sestaja s tajniki strank 
večine, tudi z očitnim namenom, da bj se razčiščevanje 
v peterici rešilo po možnosti brez bolečin. Cossiga torej 
upa, da se bo vse končalo le s kako zamenjavo v vladi 
ali kvečjemu z vodeno krizo. O tem je predsednik re
publike baje govoril včeraj ha sestanku s tajnikom re
publikanske stranke Spadolirdjem, ki ne prikriva nezado- 
voljistva zaradi popuščanja pri finančnem zakonu, še zla
sti pa je zaskrbljen zaradi malteškega predloga o sre
čanju Craxija z Gadafijem. V svojem glasilu Voce re
pubblicana namreč obrambni minister jasno piše, da je 
vsaka možnost srečanja neosnovana in da bi bili repu
blikanci vsekakor proti takemu sestanku. To zaskrblje
nost je Spadolini sporočil tudi demokristjanskemu taj
niku De Miti v okviru glasovanja za izvolitev laičnih 
članov višjega sodnega sveta. Spadolini in De Mita sta 
se dolgo pogovarjala, saj je znano, da KD nasprotuje 
vladni krizi pred kongresom, Spadolini pa se razburja, 
čeprav ve, da bi kriza v bližnji bodočnosti igrala v ko

rist novega mandata Craxiju, kar mu nikakor ni po godu.
O istih vprašanjih se je predsednik republike pogo

varjal s socialdemokratskim taknikom Nicolazzijem. So
cialdemokrati se nočejo preveč oddaljiti od socialistov 
in torej vztrajajo pri preverjanju brez vladne krize. Ven
dar je Cossiga zaskrbljen tudi zaradi težav pri imeno
vanju upravnega sveta RAI. Za sedaj o tem vprašanju 
še ni sporazuma, saj so se načelniki poslanskih skupin 
večinskih strank včeraj dogovorili samo, da bo načelnik 
KD Rognoni vprašal Camitija, ali je pripravljen sprejeti 
socialdemokrata Birzolija za podpredsednika RAI. To 
možnost pa je kot Camiti že pred nekaj dnevi označil 
kot »diktat« večinske koalicije.

KOŠARKA: POKAL PRVAKOV

Visoka zmaga Simaca 
Sodnika pokopala Cibono

NA 10. STRANI
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Ob 80-letnici prosvetnega društva »Srce« is Dohrle vasi

Deželni glavar Wagner na večeru
DOBRLA VAS — V okviru prireditev, ki 

spremljajo osemdeseto obletnico slovenskega 
prosvetnega društva »Srce« iz Dobrle vasi, je 
predsinočnjim v kulturnem domu sedel med 
domačine, okoličane in sploh Slovence od blizu 
in daleB deželni glavar Leopold Wagner. Raz
prava, ki so jo prireditelji poimenovali: »Bomo 
koroški Slovenci preživeli?«, je trajala več kot 
tri ure.

Večer je povezoval ravnatelj zvezne gimna
zije za Slovence v Celovcu dr. Reginald Vo
spernik, mimo Wagnerja pa sta sodelovala v 
pogovoru s prisotnim občinstvom še predsednik 
Narodnega sveta koroških Slovencev dr. Matevž 
Grilc in tajnik Zveze slovenskih organizacij na 
Koroškem dr. Marjan Šturm.

Na prvi pogled kot kakšen veseli večer, kaj
ti bilo je veliko smeha, ali kot politični ka
baret, kjer sodelujejo trije družbenopolitični 
delavci iz vrst manjšine in močan politični ve
ljak Jz vrst večine. Ob sodelovanju ljudstva — 
kakšnih dvesto ali celo več ljudi — iz prena
trpane dvorane, nekaj vaških duhovitežev, ki 
so skrbeli, da je večer potekal brez zastojev, 
in kar se da duhovito. »Poskrbite, da dobimo 
v Pliberku dvojezični vrtec, pa boste večno

živeli« ali: »Jezus je za svoje umrl« in mladi 
kaplan iz Dobrle vasi, ki je svojemu deželne
mu glavarju zagotovil, da zanj velikokrat in 
vneto moli.

Pa vendar — večer, ki bi mu lahko nedolž
no dejali »KlepJ: z deželnim glavarjem«, ki se 
je prijazno, kljub delovnemu dnevu, ki je se
gal do poznih večernih ur. odzval njihovemu 
vabilu. Ni bil le smešna večerna prireditev ali 
politični kabaret z mnogo smeha, ampak nekaj 
zelo, zelo resnega. Prava javna politična oce
na koroške manjšinske politike. Pravzaprav 
konfrontacija Slovencev s Koroškega z deželno 
manjšinsko politiko. Samozavesten nastop ljudi, 
ki so kmetje, delavci ali trgovci in njihove 
inteligence, ki je je navkljub stoletnemu odšte
vanju (1880. leta 85.051 Slovencev na Koroškem, 
1910. leta še 66.463, 1961. leta 25.473 in ob zad
njem ljudskem štetju leta 1981 samo še 16.421), 
začuda čedalje več.

Leopold Wagner, ki kot je na začetku de
jal, ne sedi med predstavniki manjšine kot 
predstavnik večine, ampak kot deželni glavar 
vseh Korošcev, je najprej posegel v matično 
domovino slovenskega deleža njegovega ljud
stva in povedal, da je v nekem slovenskem

kulturnem časopisu nedavno tega izpod peresa 
Marjana Tavčarja prebral, da bodo »Slovenci 
potonili in se izgubili v velikem morju narodov«. 
Približno tako. Da pa še — to je sicer izjavil 
šele ob koncu — Slovencem na Koroškem ni 
treba imeti prav nobene bojazni, da ne bi pre
živeli. Kajti »preživetje ima nekaj opraviti z 
bodočnostjo«, nakar je nekdo izmed občinstva 
pripomnil, da bodo potemtakem Slovenci, če 
upoštevamo njihovo drastično izginjanje v zad
njih desetletjih, ali izumrli ali pa jih bo samo 
še kakih petsto.

Bil je to obračun. Z zadnjimi desetletji, 
predvsem pa ob desetletnici sprejetja »zakona 
o narodnostnih skupinah«:, ki »nam Slovencem 
na Koroškem ni prav ničesar prinesel«, kakor 
so bili po vrsti ugotavljali vsi razpravijalci...

Zato, ker politika v deželi gleda vse, pa 
seveda tudi manjšinsko ureditev, skozi očala 
volilne taktike. Zato, ker je prav v zadnjem 
desetletju tudi velikonemški nacionalizem na 
Koroškem postal »salonski«, zato tudi ker ni 
nobene dobre volje in dovolj poguma, da bi 
se postavila še kje kakšna dvojezična krajev
na tabla na Koroškem. (Za zdaj jih je pet, 
dvojevičnih, etnično mešanih, z zakonom pri-

s Slovenci
znanih občin pa 21). Zato nenazadnje, ker niti 
v deželnem časopisu, ki je glasilo vlade, ni mo
goče urediti, na primer pol strabi v sloven
ščini.

Ali kakor je bil povedal Franc Rutar, hote
lir in veleposestnik iz Dobrle vasi: Kdaj mislite 
končno v kakšen turistični prospekt zapisati, 
da Slovenci na Koroškem živimo? Njemu se 
namreč dogaja, da v poletnih mesecih, ko be
leži več kot trideset tisoč nočitev, prihajajo 
njegovi gostje k njemu in ga vprašujejo — kdo 
pa so tisti ljudje tod okoli, ki drugače govo
rijo? So to inozemci? In kako hitro gre ta 
asimilacija. Ko je Rutar še v šolo hodil, v 
Žitari vasi je bilo, so pri eni sami družini in 
pri eni sami hiši govorili nemško.

Leopold Wagner se s tem strinja. Res da 
je, da so v začetku stoletja zvečine govorili 
slovensko na Koroškem. »Če že govorite o po
nemčevanju je treba reči, da so ljudje potovali 
od ene narodne skupnosti v drugo. Zakaj se 
je to lahko zgodilo, je zgodovinsko utemeljeno, 
različni zgodovinarji imajo zato različne raz
lage.«

In pika.
BARBARA GORIČAR

Branko Miku lir predložil SZDL J 
kriterije za sestavo nove vlade

BEOGRAD — člani predsedstva zvezne konference 
SZDLJ so včeraj podprli koncept organizacije novega 
sklica ZIS in kriterije za evidentiranje kandidatov za 
člane zvezne vlade, ki jih je predstavil kandidat za 
predsednika Branko Mikulič. ZIS bo v novi sestavi imel 
velike obveznosti in odgovornost, da po eni strani orga
nizira dejavnosti in sprejete ukrepe pri uresničevanju 
že sprejete politike in zakonov, po drugi strani pa bo 
moral nenehno upoštevati zahteve časa in družbene prak
se in to kadarkoli se bo pokazala potreba po izboljšanju 
in izpopolnjevanju veljavnih zakonskih rešitev in ukre
pov gospodarske politike, je dejal Branko Mikulič. ZIS 
bo skupščini SFRJ, je dodal, predložil program dejav
nosti in politike, za katero so se opredelili.

Branko Mikulič je zatem poudaril, da družbene in 
posebej gospodarske razmere zahtevajo, da v ZIS sode
lujejo vidni gospodarstveniki iz združenega dela, kadri

iz znanstvenih in visokošolskih ustanov, ki se ukvarjajo 
s finančno politiko, ekonomskimi odnosi s tujino, agrar
no politiko, tržiščem in cenami, tehnološkim razvojem, 
energetiko, prometom in turizmom. V ZIS je treba iz
brati ljudi, ki imajo izjemen občutek za interese Jugo
slavije kot celote in ki bodo vedno imeli enako razu
mevanje za predloge, zahteve in interese vseh republik 
in pokrajin, je dejal Branko Mikulič. (dd)

□ BEOGRAD — Jugoslovanski sekretar za zunanje za
deve Raif Dizdarevič je včeraj sprejel člana palestin
skega narodnega sveta Abuja Džihada. V prijateljskem 
pogovoru sta pozornost namenila najhovejšemu razvoju 
dogodkov na Bližnjem vzhodu, položaju PLO v procesu 
iskanja mirne rešitve bližnjevzhodne krize in uresničitve 
zakonitih pravic palestinskega ljudstva. Govor je bil tu
di o nadaljnjem razvoju prijateljskih stikov

Položaj v Haitiju je vse bolj napet

Množične manifestacije 
zahtevale že tri žrtve

CAP HAITEN — Po splošnem mnenju je Haiti najrevnejša država za
hodnega sveta, že dolga leta pa mu vlada »dinastija« Duvalier. Francois 
Duvalier, bolje poznan kot »oče Doc«, je namreč prevzel oblast pred 28 
leti, ob njegovi smrti leta 1971 pa je ta avtomatično prešla na sina Jean - 
Clauda. Od takrat je itak revpa država povsem obubožala, saj znaša se
daj letni zaslužek na glavo le 300 dolarjev.

V zadnjem obdobju se je, verjetno prvič po umestitvi, oblast Duvalier- 
jia prvič resnično zamajala. Od novembra do danes so se vrstile množične 
manifestacije, ki so zahtevale najmanj sedem smrtnih žrtev in mnogo ra
njenih. Najbolj množična manifestacija, ki se je je udeležilo kakih 40 tisoč 
oseb, je bila predvčerajšnjim v mestu Cap Maitien, ki je oddaljeno 260 ki
lometrov od haitskega glavnega mesta Port Au Prince.

Med manifestacijo so umrle tri osebe, vendar pa je bilo tokrat pr
vič, da je ljudstvo prepričano stopilo na ulice.

• Challenger
NADALJEVANJE S 1. STRANI

pinj po Fahrenheitu. Kljub temu pa 
je NASA zaradi mraza za skoraj 
dve uri odložila izstrelitev.

Druga podrobnost, ki je prišla na 
dan pa je, da je bil glavni rezervoar 
za gorivo malo poškodovan. Vodstvo 
NASA je kategorično izjavilo, da je 
šlo le za »malo prasko«, ki so jo 
pred poletom odpravili in, ki abso
lutno ni mogla ogroziti poleta. Di 
rektor poleta Jaj Greene je tudi iz
javil, da se je med poletom, ki je 
po vseh merilih potekal povsem nor 
maino »naenkrat« vse ustavilo, in 
da puribližno 20 tisoč senzorjev, ki 
so na shuttlu, ni zaznalo nobenih od
stopanj.

Poleg preiskave pa polaga ame 
riška javnost veliko pozornost tudi 
na nekatere druge aspekte, ki jih 
je ta tragedija potisnila v ospiredje. 
To velja po eni strani za tehnična 
vprašanja, saj se je ponovno razvne
la polemika o uporabi utekočinjenega 
plina pri vesoljskih poletih, ki so ga 
nekateri strokovnjaki že večkrat od
svetovali.

Živahni so komentarji tudi v tu
jini. Tokrat je sovjetski tisk usmeril 
vso pozornost na vojaški aspekt za
deve in skuša prikazati predvsem 
nevarnost, da bi se kaj takega lahko 
zgodilo z raketami, ki bi vsebovale 
jedrsko orožje.

• Pariz
NADALJEVANJE S 1. STRANI

O teh dveh um'etnikih je bil govor 
sinoči, ko je Damjan Prelovšek ori
sal Fabianijevo delo, Peter Krečič in 
Klavdij Palčič pa Černigojevo. Krečič 
je govoril o Černigoju in evropski 
avantgardi, specifično o obdobju do 
leta 1930, medtem ko je podal Palčič 
splošno sliko dela pred kratkim umr
lega tržaškega mojstra in govoril o 
likovni umetnosti pri nas nasploh. 
Tudi ta govorni del je ilustrirala pro
jekcija filma Rada Štruklja.

S tem se je dvodnevni program o 
slovenski kulturi v Trstu izčrpal. Se
daj govori o nas v Beaubourgu še 
lična razstava izbora naše knjižne 
produkcije in tiska, spregovorila pa 
bo še poezija, saj je za 6. februar 
napovedan recital Kosovelovih pesmi 
na Plateau Blancu. Za konec pa še 
kulinarična zanimivost: v eni izmed 
renomiranih pariških restavracij ima 
Mario Suban teden tržaške kuhinje. 
Zaenkrat tipične tržaške jedi (med 
temi jota in kuhani štruklji) Pariža
nom kar se da teknejo...

FEBRUAR ’86

Buoni del Tesoro Poliennali.

• BTP so državni efekti oproščeni vsa
kršnega sedanjega in bodočega davka; 
ustrezni kuponi se sprejemajo v plačila 
pri plačevanju neposrednih davkov.
• Nudijo letne obresti v višini 12,50%, ki 
se izplačujejo v dveh enakih šestmesečnih 
obrokih.
• Letni nudeni donos je sorazmeren do
nosu ostalih obveznic na tržišču.

# Nove dveletne, triletne in štiriletne za
dolžnice se nudijo občinstvu v podpis pro
ti gotovini.
# Varčevalci jih lahko podpišejo pri o- 
kencih zavoda Banca d'Italia ali pri drugih 
bankah po emisijski ceni, ne da bi plačali 
kakršnekoli provizije.
# Imajo široko tržišče in se po potrebi 
z lahkoto vnovčijo.

V podpis od 3. do 7. februarja
Emisijska
cena

Obrestna
mera

Rok Dejanski 
letni donos

98,75o/o 12,50%
2

3
4

13,67%
13,44%
13,33%

BTP
Investicija oproščena davkov 
vedno na razpolago
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Več gospodarskih pobud v sežanski občini

Naložbe v znanje in tehnologijo
Deželna delegacija pri Prodiju

Bodo k Uoydu pristopili 
nekateri tržaški podjetniki?
TRST — Zdi se, da se v zvezi s 

tržaško plovno družbo Upyd le ne
kaj premika in to v pozitivni smeri. 
Takšen je pač jasen vtis, ki ga lah
ko imamo po srečanju med predsed
nikom IRI Romanom Prodijem in de
želno »navezo«, ki so jo sestavljali 
predsednik deželnega odbora Biasut- 
ti, tržaški župan Ricchetti, predsed
nik tržaške pristaniške ustanove Za
netti, predsednik deželne finančne 
družbe Friulia Zanon in predstavnik 
družbe Tripcovich. Prav deželna de
legacija je Prodiju predlagala, da bi 
se v upravljanje Lloyda pristopili ne
kateri tržaški podjetniki, ki bi pri 
tem vložili tudi lastni kapital.

Kot je po srečanju s Prodijem, ki 
je bilo predvčerajšnjim v 'Rimu, i- 
zjavil Biasutti, je predsednik IRI po
kazal naklonjenost do omenjenega 
predloga. Težav je seveda veliko, je 
poudaril Biasutti, predvsem glede

vstopa zasebnega kapitala v Lloyd, 
vendar takšna pot nikakor ni zapr
ta. Za tukajšnje gospodarstvo je pač 
bistvene važnosti, da ostane vodstvo 
Lloyda v Trstu.

Biasutti je nato še dejal, da bodo 
sedaj konkretno preverili predlog 
skupine podjetnikov. Predlagali bodo 
tudi stanje Lloyda in na podlagi te
ga izdelali konkretne predloge, ki jih 
bodo predočili Prodiju na naslednjem 
sestanku. Biasutti je še pristavil, da 
bo tudi deželna uprava pripravljena 
še nadalje pomagati, da se zapletena 
zadeva reši.

Vsekakor je velikega pomena, da 
se kriza tržaškega Lloyda premosti 
in da se najde rešitev, ki bo veljala 
tudi kot perspektiva. Vtem smislu 
seveda ne gre podcenjevati pobud, ki 
zrastejo iz vrst tržaških podjetnikov, 
saj je znano, da Trst občuti pomanj
kanje tovrstnega »poguma«.

SEŽANA — V sežanski občini so 
tudi letos dokaj smelo zastavili raz
vojne cilje, pri čemer gospodarska 
rast sloni predvsem na povečevanju 
produktivnosti, ki naj bi bila posle
dica uvajanj sodobnejše tehnologije 
v proizvodnjo. Produktivnost dela naj 
bd se povečala najmanj za poldrugi 
odstotek, družbeni proizvod za 2,5 
odstotka, izvoz blaga in storitev pa 
naj bi bil za 7 do 8 odstotkov večji 
kot lani, uvoz pa naj bi rasel počasne
je od izvoza in sicer za 6 do 7 od
stotkov.

V industriji naj bi se v tem letu fi
zične proizvodnje povečal za 2,4 od
stotka, predvsem z boljšo izrabo pro
izvodnih zmogljivosti in, če smemo 
tako reči, aktiviranjem naložb v so
dobne stroje. Sežana je znana kot oz
ko grlo, ko gre za železniški pro
met, zato je pomembno, da bodo v 
tem letu znatno posodobili tako želez
niško postajo v Sežani kot tudi v 
Divači, kar bo omogočilo hitrejši pure- 
tok blaga. Ta naj bi hitreje potoval 
tudi skozi suhozemni terminal, kjer 
kani j o v okviru poslovne skupnosti

znatno razširiti ponudbo, saj naj bi 
v tem letu pričeli z gradnjo novih
13.000 kvadratnih metrov zaprtih skla
dišč, ob tem pa bodo povečali tudi 
parkirišče za kamione za 6.000 kv. 
metrov. Seveda ima v letošnjem raz
vojnem načrtu sežanske občine kot 
tudi v načrtu do 1990 leta posebno 
mesto pjrosta carinska cona, za ka
tero imajo v Sežani vse pogoje, saj 
prek tega omočja letno potuje okrog 
5 milijonov ton blaga po železnici in 
cesti, mnogo od tega blaga p« bi 
lahko v prosti carinski coni dodatno 
obdelali in oplemenitili, za kar vla
da med koristniki storitev v sežan
skem suhozemnem terminalu precej
šnje zanimanje.

V turizmu bo najpomembnejša na
ložba, ki jo bodo izpeljali letos do
končanje izvažalne nap>rave iz ško
cjanskih jam in ureditev okolice vho
da v te jame. Sicer po bodo v Lipici 
dodatno uredili rekreacijske površi
ne, pri čemer naj kot zanimivost o- 
menimo, da bodo letos pričeli s pri- 
pravo trase za igrišče za golf. V su
hozemnem terminalu bo Kompasov

TOZD mejni turistični servis dokon
čal objekt s 55 ležišči ter nekatere 
druge prostore, za kar naj bi letos 
namenili okrog 600 milijonov dinar
jev. Pomembno mesto v razvojnem 
načrtu sežanske občine ima tudi le
tos kmetijstvo, zlasti živinorejska pro
izvodnja, saj kandjo p»večati stalež 
krav molznic za 160 glav, odkup mle
ka p>a naj bi bil le nekajši od 5 mi
lijonov litrov. Drogin TOK Vinakras 
načrtuje adaptacijo 14 hlevov s 119 
stojišči, dva nova hleva s 48 stojišči 
itd. Razen tega na Sežanskem na
meravajo letos vložiti tudi 28,8 mili
jona dinarjev v razvoj sadjarstva in 
urediti 8,4 hektara nasadov jablan, 
2 hektara nasadov koščičarjev, en 
hektar lešnikov in pxil hektara nasa
da robidnic. Tudi trgovci naj bi letos 
izboljšali pionudbo, zanimanje je po 
kakovostnejših proizvodih vedno večje. 
V Sežani p» kanijo ob mednarodnem 
mejnem prehodu odpreti tudi »Duty 
free shop«, kar bi nedvomno pope
strilo turistično pxtnudbo na tem zelo 
tranzitnem območju.

DUŠAN GRČA

Val slabega vremena zajel tudi naše kraje 
snežilo je v Nadiških dolinah in v Vidmu

V Podbonescu se je zaključil 
seminar za mlade izseljence

Vremenoslovci so nam napovedali 
zimo in res, val izredno slabega vre
mena je zajel zahodni del apeninske
ga polotoka. Zaradi lepega, sončne
ga vremena zadnjih petnajst dni ja
nuarja, smo verjetno pxjzabili, da tu
di p» koledarju zime ne bo kones ta
ko kmalu. Nekateri pravzaprav trdi
jo, da se zima pričenja zdaj. Verjet
no je v tem prepričanju tudi nekaj 
resnice. V mestih Turin, Milan, in Ge
nova se s trditvijo prav gotovo stri
njajo že od predvčerajšnjega dne, ko 
je vsa tri mesta prekrila bela, 40 cm 
visoka, snežna odeja.

Val slabega vremena se premika 
čedalje bolj proti vzhodu in je že 
včeraj v prvih jutranjih urah zajel 
gorate predele Furlanije - Julijske 
krajine. V karnijskih Alpah je za
padlo 20 cm svežega snega, kar je 
seveda razveselilo turistične operate
rje in letoviščarske ustanove dežele, 
ki se pripravljajo na pwsebno uspešen 
konec tedna. Do takrat bodo namreč 
usposobili vsa smučišča in pxinovno 
odprli vlečnice in sedežnice. V oko

lici letoviščarskega kraja Forni di 
Sopra je zapadlo preko 35 cm snega, 
medtem1 ko je na Matajurju še včeraj 
dopoldan razsajala snežna nevihta.

Sneg si je tokrat upal celo v doli
ne. Temperatura je naglo padla, ta
ko da so na Fužinah prejšnjo noč za
beležili kar 10 stopinj pod ničlo. Za
radi mrzle zračne plasti pa se (po 
fizikalnem zakonu) deževnica tudi pri 
nizki nadmorski višini lahko spremeni

ILIRSKA BISTRICA — V okviru 
sodelovanja med nabrežinskimi in bi
striškimi komunisti se je v torek, 28. 
t.m. v Ilirski Bistrici mudila delega
cija KPT Nabrežine. Komunisti so si 
izmenjali stališča in pedali svoje o- 
cene o pioložaju tako v eni kot v dru
gi občini. Sledila je poglobljena dis-

v snežni metež. Mrzel zrak pa rad 
tiči v dolinah. Snežilo je v Nadiških 
dolinah, do 11. ure zjutraj pa je me- 
lo tudi v Vidmu, kjer se je tempe
ratura zraka ustalila pri 1 stopinji 
nad ničlo. Nekoliko manj zebe v Go
rici, Pordenonu in Trstu, ki se s 
svojimi 5 stopinjami nad ničlo lahko 
pobaha z včerajšnjo najvišjo dnevno 
temperaturo. V Trstu je namesto sne
ga in poledice zapihala burja.

kusija o vsedržavnih kongresih ita
lijanske in jugoslovanske komunistič
ne partije.

Prav o bližnjih kongresih je v ve
černih urah in pred številno in po
zorno publiko predaval v domu JLA 
Stojan Spietič, član tajništva tržaške 
avtonomne federacije KPI.

PODBONESEC — Včeraj se je u- 
radno zaključil v Podbonescu enome
sečni seminar za skupino mladih iz
seljencev, sinov slovenskih emigran
tov, ki so se pjred dvajsetimi in več 
leti iz Terskih in Nadiških dolin pre
selili v Argentino in Avstralijo. Po
budo je pxriredila Zveza slovenskih 
izseljencev Furlanije - Julijske kra
jine s px>močjo dežele F-JK.

Poslovilnega večera so se udeleži
li številni deželni in krajevni poli
tični predstavniki, člani beneških 
kulturnih organizacij, predvsem pa 
številni Benečani, ki so se v teKu 
enega meseca z njihovimi vrstniki iz 
Argentine in Avstralije spoprijatelji
li. K temu je seveda prispevala vr
sta srečanj kulturnega in zabavnega 
značaja, ki so se v tem mesecu od
vijala in so težila prav k temu, da 
bi se mladi izseljenci seznanili s da
našnjo stvarnostjo Beneške Sloveni
je. Cilj je bil seveda v tem, da od
krijejo korenine, vzpostavijo in raz
vijejo stike z rojstno zemljo njiho

vih staršev, toda ne na folklorističen 
in sentimentalen način.

V ta okvir sodi tudi to srečanje s 
kulturnim društvom Rečan iz Ljes, 
ki je bilo pred nekaj dnevi v Grme
ku in se ga je udeležil tudi grmeški 
župan Fabio Bonini. Le ta je na krat
ko predstavil značilnosti občine Gr
mek in je izrazil tudi željo, da bi 
se kdo med mladimi izseljenci vrnil 
v Beneško Slovenijo. Za njim je Al
do Klodič spregovoril o delovanju 
kulturnega društva Rečan. Predsed
nik Zveze slovenskih izseljencev Wal
ter Dresič pa je ob tej priložnosti na
redil obračun seminarja. Pozitivno 
je ocenil to pobudo, ki jo bo v bo
doče, je dejal. Zveza ponovila in 
razširila, saj odgovarja potrebam iz
seljencev, hkrati pa predstavlja pr
vi korak na novi poti, ki jo je Zve
za izbrala na zadnjem kongresu. 0- 
dločila se je namreč poglobiti vezi 
z izseljenci toda ne le izključno na 
kulturni, pač pa tudi na gospodarski 
in politični ravni.

Delegacija nabrežinskih komunistov 
na obisku v Ilirski Bistrici

Simpozij o presaditvi srca
VIDEM — Deželni odbornik za zdravstvo Gabriele Renzulli je včeraj v 

Vidmu sprejel italijanske kardiokirurge, kardiologe in ostale člane zdravniš
kih ekip, ki so v minulih treh mesecih v Italiji izvedli 22 operacij presadi
tve srca. Sprejel jih je v imenu Dežele, ki jim je omogočila to vsedržavno 
visoko kvalificirano srečanje, na katerem bodo morali prav ti zdravniki na
rediti prvi povzetek svojega kirurškega dela.

Čas je — so v Vidmu izjavili zdravniki — da v Italiji usposobijo vsaj 
še deset zdravniških centrov, v katerih bi lahko zbirali bolnike, ki čakajo 
tla presaditev srca. Čeprav so take operacije v Italiji možne le pičlih 12 
tednov so se že pojavili primeri, ko so morali organe — srce, jetra ali le
dvice — poslati drugim bolnicam po Evropi, ker na italijanskih spiskih ni 
bilo »primernega« bolnika. Vsi italijanski klinični centri usposobljeni za pre
saditev srca — do danes jih je le pet — bi morali imeti na razpolago 
posodobljen spisek vseh bolnikov, ki čakajo na presaditev. To je ena izmed 
ugotovitev, do katerih so prišli italijanski izvedenci že na prvem skupnem 
sestanku.

Danes, ko bo srečanja konec se bodo predstavniki posameznih ekip sre
čali z ministrom za zdravstvo Deganom, kateremu bodo podrobno poročali 
tudi o stanju in potrebah že obstoječih oddelkov za presaditve srca.

Kooperacija med Olivettijem in DO Doro
IZOLA — Že po dveh letih kooperacije z Olivettijem 

je lani 43 delavcev izolske DO Doro (vključena je v Sozd 
Astra) izdelalo in izvozilo 2,6 milijona kaset za elek
trične pisalne stroje in s tem iztržilo dva milijona do
larjev, ali skorajda 50 tisoč dolarjev na zaposlenega. 
Omejene prostorske in proizvodne zmogljivosti ne do
puščajo, da bi letos več kot za desetino povečali izdelavo.

»Ker so naše zmogljivosti tako rekoč povsem izkori
ščene, je pred nami samo en cilj: preselitev v večje 
prostore in nabava nove opreme. Za to imamo rezervi
rani dve lokaciji in sicer v izolski obrtni coni in ko
prski luki, kjer bi lahko izkoristili ugodnosti, ki jih po
nuja prosta carinska cona. Seveda se nagibamo o tej 
drugi rešitvi, vendar kljub sprejetemu zakonu o carin
skih conah Zvezni izvršni svet še vedno ni sprejel tudi 
potrebnih dopolnil o delovanju carinskih con, kar po
meni, da je tudi zakon zaenkrat brezpredmeten«, je po
vedal Janko Gobbo, direktor DO Doro.

Prednosti preselitve v prosto carinsko cono bi bile 
za DO Doro, ki s kooperacijo z Olivettijem izvozi devet 
desetin svoje proizvodnje, številne. Prvič, izkoristili bi 
lahko pripravljenost Olivettija za vlaganje v opremo, 
kar je tudi eden od poglavitnih pogojev hitrejšega osva
janja novih tehnologij in povečanja proizvodnje. Drugič, 
pa bi Doro lahko ves reprodukcijski material nabavljal 
v tujini (brez plačevanja carine), kjer je na primer pla
stika dvakrat, embalaža pa kar trikrat cenejša.

»Take razmere bi pomenile, da bi lahko končno za
čeli živeti od izvoza, kar zavoljo dragega domačega re- 
promateriala tega sedaj ne morem trditi. Povečali bi 
kooperacijo z Olivettijem, hkrati pa navezali stike s še 
kakšnim drugim partnerjem. Že sedaj se nam ponuja 
izdelava kaset za ameriški trg, na katerem bi v nasled
njih petih letih letno lahko izvozili za okrog pet milijo
nov dolarjev pribora za pisarniško opremo,« meni Jan
ko Gobbo. IZTOK KUMER

--------- Marka JVaitritsch ---------

ENO STOLETJE 
SLOVENSKIH OSNOVNIH 

ŠOL V GORICI
51.

Končni udarec slovenski šoli v Primorju pa je da
la zloglasna Gentilejeva reforma. Minister za šolstvo 
Giovanni Gentile je že 18. februarja 1923 v odgovor 
Poslancu odv. Karlu Podgorniku napovedal bližnjo ob
javo svojega zakona in je to napoved zaključil: »Italija 
terja od državljanov, da govorijo državni jezik, in z u- 
Pravičenim ponosom vas opozarjam, da je bila itali
janska kultura v vseh časih svetilnik civilizacije ter 
čast in ponos našega ljudstva.« Nova šolska uredba, 
znana pod imenom »Gentilejeva reforma«, je bila uza
konjena 1. oktobra 1923 pod št. 2185.

Četrti člen tega zakona je določal, da se v vseh šo
lah kraljevine poučuje v državnem jeziku. Ob meji, 
kjer se običajno govori drug jezik, se bo ta jezik pou
čeval kot predmet v dodatnih urah. Pouk tega druge- 
Sa jezika bo obvezen za drugorodne učence, za dodat- 
hi pouk katerega so v začetku leta prosili njihovi star
ši ali zakoniti zastopniki.

Rok odmiranja slovenske šole je določal 17. člen. 
»Z začetkom šolskega leta 1923 - 24 bo uvedena v vsen 
prvih razredih tujejezičnih osnovnih šol italijanščina 
kot učni jezik. V šolskem letu 1924 - 25 se bo tudi v 
vseh drugih razredih omenjenih šol poučevalo v ita
lijanščini. V naslednjih šolskih letih se bo ravnalo ena
ko z naslednjimi razredi, dokler se ne bo v vseh raz-

Slovensko učiteljstvo didaktičnega okrožja Gorica v letu 1947 
z ravnateljem Hubertom Močnikom

redih osnovnih kakor tudi meščanskih šol poučevalo 
v italijanščini. Z nadomeščanjem sedanjega učnega je
zika z italijanščino se bo postopoma uvedel pouk dru
gega jezika v dodatnih urah.«

Gentilejeva šolska reforma je uvajala prvič v Ita
liji obvezno petletno šolanje. V naših krajih je to bil 
Korak nazaj, kajti avstrijski zakon iz leta 1869 (54 lec 
pred Gentilejevim!) je določal obvezno osemletno šo
lanje, kar je tudi veljalo za tukajšnje slovenske in ita
lijanske šole.

Slovenci se tem novim raznarodovalnim zakonom 
niso kar tako vdali. Prišlo je do množičnega odpora. 
Za vso Primorsko je bilo ustanovljeno Šolsko društvo, 
ki je pričelo zbirati sredstva za šolo. Bilo je nekak na
slednik Družbe sv. Cirila in Metoda. Podružnice je 
to društvo imelo tudi v Gorici in na podeželju. Fašisti 
in policijske oblasti so' v kasnejših letih ovirale razde
ljevanje slovenskih otroških knjig in jih plenile v 
stanovanjih v mestu in na podeželju.

Učitelje so tedaj načrtno premeščali v notranjost 
države, na njih mesta pa so prihajali tujerodni učitelji 
brez vsakršnega znanja slovenščine. Seveda je bil 
odpravljen tudi pošolski pouk, ki je bil predviden v 
Gentilejevem zakonu. Nekateri tujerodni učitelji so 
povzročili nekatere ekcese, kot npr. v Vrhpolju pri Vi
pavi, kjer je učitelj Francesco Sottosanti pljuval v 
usta učencem, ki so med odmorom govorili med seboj 
slovensko. Nepoštenega učitelja so kmalu likvidirali. 
V očeh fašistov pa je postal junak in po Sottosantiju 
so poimenovali goriško fašistično federacijo.
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Junija bo zapustilo naše vrtce 152 malčkov

Do 10. februarja čas za predvpis 
v osnovno šolo in otroške vrtce

Čez slaba dva tedna se bodo na osnovnih šolah in 
v državnih otroških vrtcih zaključila predvpisovanja 
otrok v prve razrede osnovnih šol oziroma v prve 
letnike vrtcev. Ministrstvo za šolstvo je sicer prvotno 
določilo, da bo rok za predvpise zapadel 25. januarja. 
Po hudih polemikah, ki jih je izzvalo vprašanje izbire 
in poučevanja šolskega verouka, je bilo nato ministr
stvo prisiljeno podaljšati rok predvpisov do 10. fe
bruarja. Decembrska okrožnica, ki je bila po parla
mentarni razpravi o uri verouka razveljavljena, je 
predvidevala, da se bodo marali starši prvošolčkov 
že ob predvpdsu otrok izreči o obiskovanju oziroma 
o odklonitvi verouka. Po novih določilih morajo starši 
do 10. februarja le vpisati svoje otroke v šole oziroma 
vrtce, o izbiri verouka pa bodo odločali pozneje (naj
kasneje do 7. julija, ko poteče rok za vpis v šole 
vseh vrst in stopenj).

Vprašanje šolskega verouka je do pred' kratkim »mo
nopoliziralo« letošnja predvpisovanja in s tem posta
vilo v drugi plan same vpise, ki pa so vsaj za našo 
narodnostno skupnost ključnega pomena za naš obstoj 
in razvoj. Izkušnje iz zadnjih dveh let (odkar se je 
ministrstvo odločilo za januarske predvpise) so poka
zale, da se število predvpisov bistveno ne razlikuje od 
realnega števila otrok, ki bodo nato septembra meseca 
sedli v klopi naših prvih razredov. Januarski predvpisi 
so torej že dokaj veren pokazatelj številčne prisotnosti 
naših prvošolčkov.

Ker so predvpisi še v polnem teku, pod njimi ni 
še mogoče potegniti končne črte. Pač pa je — na pod
lagi števila otrok, ki bodo junija zapustili naše vrtce 
— mogoče vsaj okvirno predvideti, koliko otrok bi 
moralo sedeti prihodnje šolsko leto v klopeh prvih 
razredov.

Letos bo »absolviralo« naše otroške vrtce 152 malč
kov. število otrok, ki bodi» letos zapustili vrtce je do
kaj nižje od lanskega: junija lani je namreč končalo

predšolski pouk 172 naših otrok. Pri tem pa je treba 
upoštevati, da se je tri leta prej,, v šolskem letu 
1983/84, vpisalo v naše otroške vrtce tudi najmanjše 
število otrok (149), kar smo jih kdajkoli zabeležili pri 
povojnih vpisih v vrtce. Po tistem »zgodovinskem mini
mumu« je začelo nato število vpisov v vrtce ponovno 
naraščati.

Ta »zgodovinski minimum« bi se moral po predvide
vanjih v prihodnjem šolskem letu odražati tudi v 
osnovni šoli. Mnogo bo pri tem seveda odvisno od dej
stva ali bodo starši vpisali svoje otroke iz slovenskih 
vrtcev v slovensko šolo ali pa se bodo odločili za pre
pis v italijansko. Po dosedanjih podatkih kaže, da bo 
vpis v slovensko šolo kot ob prejšnjih predvpisovanjih 
skoraj stoodstoten.

Tudi letos bo vpis v prve razrede osnovnih šol »ne
sorazmerno« razporejen. Po podatkih o številu otrok, 
ki bodo zapustili vrtce, bi se moralo največ malčkov 
vpisati na šole openskega didaktičnega ravnateljstva 
(55) ; sledita dolinsko (28) in nabrežinsko didaktično 
ravnateljstvo (27 otrok). Manjše je število otrok, ki 
bodo zapustili vrtce obeh mestnih didaktičnih ravnatelj
stev: šole svetjakobskega didaktičnega ravnateljstva 
»računajo« tako na 26 vpisov, šole svetoivanskega rav
nateljstva pa na 16 vpisov.

Poleg predvpisovanj v prve razrede osnovnih šol so 
še vedno v teku tudi predvpisovanja v prve letnike 
državnih otroških vrtcev in tudi občinskih vrtcev v 
tržaški občini. Ta predvpisovanja niso nič manj po
membna od vpisovanj v osnovne šole, saj se, kot reče
no, vpis v vrtce zelo približuje poznejšemu vpisu v 
osnovne šole. Predvidevanja za te predvpise so prak
tično nemogoča, ker vrtci ne razpolagajo z imenikom 
potencialnih vpisov, kakršne imajo nato na razpolago 
didaktična ravnateljstva za vpise v osnovne šole. Zato 
bo mogoče izdelati okvirno sliko o vpisih v prve let
nike vrtcev šele ob koncu predvpisovanj.

Mestno gledališče ljubljansko gost SSG

Millerjev »Lov na čarovnice« 
drama sovraštva in nestrpnosti

V rednem abonmaju Slovenskega 
stalnega gledališča bo drevi, v Kul
turnem domu v Trstu, gostovalo Me
stno gledališče ljubljansko z dramo 
Arthurja Millerja Lov na čarovnice. 
Delo, s katerim je avtor priklical v 
življenje grozljive čarovniške proce
se v ameriškem mestu Salem konec 
17. stoletja, je tudi Millerjev anga
žiran odgovor dogajanju svojega ča
sa, ko je v ZDA divjala maccarthy- 
jevska histerija in ko komisija za 
ugotavljanje protiameriške dejavno
sti ni prizanesla tako rekoč nobene
mu naprednemu Američanu.

KO PREVLADA TOGA BIROKRATSKA OPREZNOST
V barkovljanskem rekreatoriju niso razobesili panojev z raziskavo o Barkovljah, 
ker bi dvojezični tekst lahko motil upravitelje, ki so se udeležili otvoritve
Lahko bi začeli kot v pravljici, bilo je nekoč... 

Vendar to ni vesela pravljica, v kateri dobri ju
nak vselej zmaga. To je veliko bolj žalostna zgod
ba, v kateri so, vsaj zaenkrat, zmagali hudobni, 
v kateri je neokorna birokratska misel prevlada
la nad odprtostjo, nad prisrčnostjo, nad medčlo
veškimi odnosi.

Zgodba se je začela prejšnji teden, ko se je 
osebje barkovljanskega občinskega rekreatorija Stu- 
parich začelo pripravljati na otvoritev prenovlje
nega poslopja. Sedež rekreatorija, ki je bil zgra
jen sredi petdesetih let, so namreč povsem pre
novili pod vodstvom občinskega arhitekta Sella. 
Ker so obnovitvena dela znatno okrnila zabavi
šče, ki je za eno leto razpolagalo za dejavnost 
le z dvoriščem, se je vzgojiteljicam zdelo pri
merno, da bi otvoritvi dale slovesen pečat in da 
bi jo obogatile tudi z barkovljanskimi nošami.

V ta namen so se povezale s slovensko osnov
no šolo F. S. Finžgar v Barkovljah, ki ima nekaj 
noš, ki so jih pripravili pred leti ob slovesnem 
poimenovanju. Dogovarjanje s slovenskimi učite
ljicami sploh ni bilo problematično. V trenutku so 
pedagoginje našle skupen jezik, ideja je rodila 
idejo, v kratkem je bil postavljen zahtevnejši 
koncept sodelovanja.

Prvi korak na poti skupnega dela je bila za

misel, da bi v zabavišču razstavili prikupno ra
ziskavo o Barkovljah, ki so jo pred leti pripravili 
slovenski šolarčki pod vodstvom učiteljic. Gre za 
zelo zanimivo delo, o katerem smo v dnevniku tu
di obširno poročali in s katerim so barkovljanski 
otroci spoznali in pobliže prikazali svoj rojstni 
kraj, njegove znamenitosti, njegovo zgodovino.

Zakaj ne bi zanimivo gradivo bilo dostopno 
tudi italijanskim otrokom, ki obiskujejo zabavi
šče? Zakaj si ga ne bi lahko ogledali tudi ita
lijanski starši, ki povečini niso doma iz Barko- 
velj in torej ne poznajo tako celovito kraja, v ka
terem bivajo? Tako so si najbrž mislile vzgojite
ljice zabavišča, ko so prosile slovenske učitelji
ce, naj bi jim posodile panoje z raziskavo, da 
bi jih razstavile v rekreatoriju ob otvoritvi. Slo
venske učiteljice so seveda z zamislijo soglašale, 
še več, obljubile so, da bodo prevedle v italijan
ščino podnapise in spremne tekste.

Kazalo je, da je vse v najlepšem redu in da ne 
bo problemov. Zato je naslednjega dne prišlo kot 
strela z jasnega sporočilo, da panoji ne bodo raz
stavljeni. Same vzgojiteljice zabavišča so bile v 
veliki zadregi, ko so morale sporočiti novico, in 
niso znale, kako bi se opravičile slovenskim ko
legicam, saj so bile tudi one same osebno izred
no prizadete. Kaj se je zgodilo? Ravnateljica za

bavišča je obvestila nadrejene o pobudi, na njeno 
veliko presenečenje pa je namesto privolilnega od
govora dobila negativno mnenje. Otvoritve — ta
ko je nekako utemeljevalo svoj sklep vodstvo 
občinskih zabavišč — se bodo udeležili vidni pred
stavniki občinskih oblasti. Glede na sedanje vzduš
je v mestu najbrž velmožje ne bodo zadovoljni, 
če bodo na zidovih obnovljenega zabavišča viseli 
dvojezični panoji.

Na srečo, da birokratske opreznosti ni motila 
celo deklica v barkovljanski noši, a morda na 
obleki vendarle ni bilo napisano, da gre za slo
vensko nošo. Dejstvo je vsekakor, da so ob iz
ročitvi poslopja namenu prisotni občinski možje 
res poudarjali zgolj italijanstvo Barkovelj.

In s tem je zgodbe konec. Ostaja le zagrenje
nost vseh, ki so si prizadevali, da bi navezali 
tesnejši dialog in ki so trčili ob zid birokratske
ga nerazumevanja. To najbrž ne bo preprečilo 
nadaljnjih skupnih pobud in nadaljnjega dialoga 
v Barkovljah, nad vsemi pa bo le stalno prežal 
občutek ogroženosti.

Vsekakor pa o zadevi predstavnica Slovenske 
skupnosti v rajonskem svetu Elvi Slokar napove
duje zelò ostro interpelacijo, ki ne bo najbrž o- 
stala edina.

VOJMIR TAVČAR

Z »begom v zgodovino*, je torej Ar
thur Miller lahko napisal igro o ak
tualnem političnem dogajanju. In ven
dar, kot je napisala dramaturginja 
Darja Dominkuš ob uprizoritvi Lova 
na čarovnice v Ljubljanskem mest
nem gledališču, drama ni niti politič
na parabola niti zgodovinska igra, 
ampak drama, ki s svojo študijo sku
pinske obsedenosti kaže na krhkost 
in negotovost človekove identitete, z 
analizo množične histerije pa na na
ravo in družbene pogoje masovne ma
nipulacije. Njena aktualnost je v ak
tualnosti človeške problematike, ki 
predstavlja bistvo čarovništva. Te pa 
se ni osvobodil niti današnji napred
ni človek. Kajti vera, ki jo sprem
ljata sovraštvo in nestrpnost do vseh, 
ki niso enakih misli, je bila in bo 
vzrok številnih človeških tragedij.

Ljubljansko uprizoritev, v prevodu 
Janka Modra, so pripravili režiser 
Franci Križaj, scenograf Niko Matul, 
kostumografka Cvetka Mirnik, dra
maturginja Darja Dominkuš. S scen
sko glasbo je predstavo opremil Ur
ban Koder, koreografijo je vodila 
Lojzka Žerdin, lektor pa je bila Maj
da Križaj.

Lov na čarovnice bo na sporedu v 
Kulturnem domu v Trstu še jutri 
zvečer (ob 20.30) in v nedeljo popol
dne (ob 16. uri).

Na sliki: prizor z igre.
V'
Se danes čas za plačilo 
radijskih in TV taks

Danes zapade rok za plačilo radij
skih in televizijskih naročnin. Letna 
naročnina za barvne televizijske spre
jemnike znaša 93.325 lir, polletna pa 
47.635 lir. Celoletna naročnina za 
črno-bele televizorje znaša 64.675 lir, 
polletna pa 33.005 lir.

Finančna intendanta opozarja, da 
bodo morali zamudniki poleg običaj
ne cene po izteku roka za plačilo ra
dijskih in televizijskih taks doplačati 
še globo, ki jo v takih primerih pred
videva zakon.

KPI o položaju zdravstva in stavki zdravnikov
Člani tajništva tržaške avtonomne federacije KPI so na srečanju s pred

stavniki sindikatov zdravnikov ANAAO, SIMP, CIMO, AAROI in ANPO oce
nili zaskrbljujoč položaj vsedržavne zdravstvene službe. Pozitivna in pogloblje
na izmenjava mnenj je osvetlila nekatere zapletene probleme, ki pestijo itali
jansko zdravstvo. Zdravstvena reforma sei je spremenila v neupravičeno fi
nančno klestenje in je zašla v labirint birokratizacije, ki oškoduje predvsem 
kakovost organizacije. Posledica tega pa je poslabšanje stanja javnega zdrav
stva in delovnih pogojev v vsedržavni zdravstveni službi.

KPI je mnenja, da bi morali zdravniki dobiti ugoden odgovor na zahteve 
po ovrednotenju funkcije, ki jo imajo v družbi, po kvalifikaciji in profesionalni 
avtonomiji ter po izboljšanju osebnih dohodkov. Zdravnikom je treba zagotoviti 
popolno odgovornost tudi pri tehničnem delu in jim omogočiti vsestransko so
delovanje pri načrtovanju in upravljanju javne zdravstvene službe. KPI nada
lje meni, da so ti problemi rešljivi v okviru enotnega pogajanja, ki priznava 
zdravnikom vso potrebno avtonomijo. Pri tem se poraja problem zasledovanja 
nekaterih pomanjkljivosti v pogodbi, ki bi jih bilo treba obravnavati posebej. 
Nujno je predvsem, da se odpravijo trenja med zdravniki in ostalimi zdrav
stvenimi delavci. KPI zato zahteva od pristojnih oblasti zadovoljive predloge, 
bi bodo preprečili nadaljnje težave uporabnikom zdravstvene službe.

Stanovanja nekdanje ZVU bo mogoče odkupiti
V teh dneh je senat odobril zakonski predlog, ki predvideva za šte

vilne družine na Tržaškem možnost odkupa stanovanj nekdanje Zavezniške 
vojaške uprave. Tega zaenkrat ne morejo storiti predvsem zaradi zgrešenega 
tolmačenja obstoječe zakonodaje, po drugi strani pa prihaja do velike škode, 
saj sedanji lastnik teh stanovanj, to je država, ne skrbi za njih vzdrževanje.

Da bi odpravili to nevzdržno stanje, so konec oktobra 1983 demokrščanski po- 
slanei Coloni, Rebulla, Bressani, Santuz in Comis predložili poseben zakon
ski načrt, ki, kot rečeno, nudi stanovalcem možnost odkupa stanovanj nekda
nje ZVU. Senat je^ zakonski predlog odobril, dasi z nekaterimi popravki, zdaj 
pa bi ga morala še poslanska zbornica. Da bi zadeva ne obtičala na mrtvi 
točki je posl. Coloni že stopil v stik s predsednikom komisije za javna dela 
v poslanski zbornici posl. Botto, ki je zagotovil, da se bo zavzel za čimprej
šnjo rešitev problema.

• Skozi tržaško pristanišče bodo po nekajmesečnem premoru, ki so mu b,o- 
trovale finančne težave severnoafriške države, spet tovorili avstrijski les za 
Libijo. Prvo pošiljko lesa so že natovorili na ladjo Sirt, ki je odplula iz tr
žaškega pristanišča v torek. Skupno bodo skozi naše pristanišče do marca 
pretovorili 60 tisoč kubičnih metrov avstrijskega lesa za Libijo.

S t Uh ovne konference CGIL, CISL in UIL

Finančni zakon bo zadal nov udarec 
že tako nizkim prejemkom upokojencev

Eno tretjino italijanskega prebival
stva predstavljajo upokojenci, one
mogli in ostareli, slednji pa so naj
večkrat prepuščeni samim sebi in 
uživajo le minimalno materialno in 
moralno podporo s strani države. Fi
nančni zakon, ki že nekaj tednov bu
ri duhove na vseh ravneh, bo ta sloj 
prebivalstva še nadalje oškodoval. 
To je bila izhodiščna točka včerajšnje 
tiskovne konference, ki so jo prire
dila deželna tajništva sindikatov u- 
pokojencev CGIL, CISL in UIL.

V uvodnem posegu deželnega tajni
ka vsedržavne zveze upokojencev CI 
SL Luigija Mohnarija je udarila na 
dan marsikatera kruta resnica iz 
vsakdanjega životarjenja upokojen
cev. Molinari je obžaloval predvsem, 
da se sredstva javnega obveščanja 
premalo ukvarjajo s to problematiko 
in upokojencem in ostarelim posveča
jo premalo pozornosti. Zaustavil se 
je predvsem pri najrevnejšem sloju 
upokojencev, pri tistem namreč, ki 
letno prejema od 6 do 13 milijonov 
lir pokojnine. Z novimi določili fi
nančnega zakona se izplačevanje dra- 
ginjske doklade upokojencem odmer
ja vsakih šest mesecev in ne več vsa
ke tri, kot doslej. Kot znano pa se 
življenjski stroški večajo iz mese
ca v mesec in taka določila brez dvo
ma še bolj obremenjujejo že itak pi

čle pokojnine. Poleg tega je omenil 
samoprispevke za zdravstvene sto
ritve, ki bi jih bilo treba nujno dolo
čati na podlagi osebnega dohodka in 
ne kot posledica skupnega seštevka 
dohodkov vseh družinskih članov. Do
gaja se namreč, da se na podlagi te
ga seštevka določa samoprispevek 
ali ticket tudi takim upokojencem, ki 
sicer prejemajo minimalno ali sa
mo socialno pokojnino.

V razpravi, ki je sledila uvodnemu 
posegu, smo lahko slišali nekaj oseb
nih primerov diskriminacije na ra
čun izplačevanja pokojnin. Od dneva, 
ko delavec stopi v pokoj pa do dne
va, ko začne redno prejemati pokoj
nino, potečejo večkrat dolga leta, sli
šali smo za primer šestih let, ves ta 
čas pa bi morali prizadeti živeti od 
nekakšnih »obrokov usmiljenja«. Tu
di upravljanje KZE ni moglo mimo 
kritik. Le-te namreč nerazumljivo za
vlačujejo z racionalno ureditvijo ho
spitalizacije ostarelih, ki si sami ne 
morejo pomagati, po moenju zdrav
stvenega osebja pa ne spadajo v bol
nišnice, temveč v domove za onemo
gle, ki jih v naši deželi dejansko ni. 
Če pa že so, so mesečne kvote nedo
segljive.

Demokratična država, kakršna je 
naša, bi se morala resno zavzemati 
za ljudi, ki so vse življenje posvetili

delu in ki na stara leta nimajo niti 
toliko pravice, da bi sadove takega 
življenja uživali. Združenje sindika
tov upokojencev je ob koncu tiskovne 

■ konference pozvalo krajevne oblasti, 
upravq, in državo, da se čimprej zav
zamejo za sestavo primernih zakonov 
in zakonskih določil z upoštevanjem 
predlogov sindikalnih organizacij. To 
je namreč edini način, da se čimprej 
odpravijo vse diskriminacije med 
revnimi sloji in tistimi, ki se jih tak 
ali drugačen finančni zakon ne tiče. 
'Razni popravki, dodatki in nespre
jemljivi pogoji pri odmerjanju pokoj
nin so slej ko prej škodljivi, če ne 
naravnost žaljivi za človeka, ki upra
vičeno upa in si želi, da bi mirno 
preživel starost, (mi)

Prazniki za upokojence
Sindikat upokojencev CGIL prire

ja v teh dneh razne »praznike včla
njevanja«, na katere vabi vse upoko
jence, da bi skupno preživeli nekaj 
prijetnih uric.

Danes z začetkom ob 16.30 bo tak 
praznik za rajon Campi Elisi, in si
cer v Drevoredu Campi Elisi 38/b, 
jutri ob 16. uri pa bo za upokojence 
iz mestnega središča praznik v dvo
rani Di Vittorio v Ul. Pondares.



PRIMORSKI DNEVNIK — 31. januarja 1986 tržaški dnevnik □ •,ra“ 5
Začela se bo 12. februarja

Priprave na zaključno km 
pogajanj dežela- sindikati - IRI

Sinoči so v TK Galeriji odprli razstavo akvarelov

Jože Ciuha se s svojo novejšo bero 
predstavlja v dveh tržaških galerijah

Marca 1984 začeta pogajanja med deželo, sindikati in ustanovo IRI bodo 
prešla v zaključno fazo 12. februarja. Datum so določili na ožjem priprav
ljalnem sestanku, ki sta se ga za deželno upravo udeležila odbornika Car
bone in Rinaldi, za sindikate pa deželni tajniki OGIL, CISL in UIL Rado
van, Giustina in Trebbi. V tej zaključni fazi, katere osrednji dogodek bo 
tretja konferenca o državnih udeležbah v Furlaniji - Julijski krajini, osta
jajo še vedno odprti nekateri hudi problemi, za katere so — spričo njiho
vega političnega pomena na tem obmejnem območju — dežela In sindikati 
zahtevali politične odgovore, ne samo od IRI in njenih finančnih družb, tem
več tudi od pristojnih vladnih teles.

Na pripravljalnem sestanku so predstavniki deželnega odbora in sin
dikatov skupaj z odgovornimi za industrijske odnose pri IRI in SPI pregle
dah vse temeljne točke skupnega dokumenta, ki so ga dežela, krajevne u- 
prave in sindikati predložili podtajniku Amatu 7. januarja letos in ki ga 
zaradi razprave o Lloydu in Aquili, takrat niso utegnili v celoti preučiti. 
Vprašanje Tržaškega Lloyda je bilo kasneje še večkrat na tapeti — nazad
nje pretekli teden na srečanju s pooblaščenim upraviteljem Rosino — v 
luči stališč družbe Firmare glede vloge jadranske vodne poti, v katere 
razvoj sta država in dežela že vložili občutna sredstva za gradnjo infra
struktur v funkciji Gornjega Jadrana.

Glede Arzenala sv. Marca so na sestanku še enkrat poudarili, da mora 
ostati glavni naslovnik naročil za posebne ladijske konstrukcije, za katere 
danes Italija na široko uporablja ladjedelnico Sestri v Liguriji, čeprav je 
bilo že pred dvema letoma sklenjeno njeno zaprtje.

' Ciuha (levo) in Kržišnik

»Dialog med papirjem in transpa- 
renco barv«, bi po besedah prof. Zo
rana Križišnika, lahko bil motto ' ali 
naslov zadnje razstave TK Galerije, 
ki nam predstavlja novo produkcijo 
Jožeta Ciuhe, in sicer akvarele. Si

noči so namreč v galeriji TK odprU 
razstavo, ki paralelno z galerijo Mal- 
canton, kjer so razstavljene Ciuhove 
grafike, prikazuje rezultate zadnjega 
obdobja slikarjevega snovanja. Umet
nika je predstavil direktor Modeme

galerije v Ljubljani, Zoran Kržišnik, 
ki je poudaril sorodnosti in razlike 
med Ciuhovim slikarstvom in grafiko 
in orisal njegovo razvojno pot v upo
rabi tehnike akvarela.

Ciuha se je začel ukvarjati z akva
relom šele pred desetimi leti, ko je 
ta tehnika, podobno kot risba, zanj 
predstavljala igro in sprostitev. Ri
sba in akvarel sta si programsko na
sprotujoča, v prvi prevladuje črta in 
natančnost, v drugi pa barva z manj 
definiranimi površinami. Z obema teh
nikama pa se je Ciuha lahko oddaljil 
od strogo obvezujočega kodeksa, ki 
si ga je izdelal v grafiki in slikar
stvu. Sčasoma so akvareli sprejeli 
elemente risbe, njene sklenjene povr
šine, in se prevedli v sanjske podo
be: nadrealistične pejsaže in domiš
ljijske figure. Predvsem v zadnjih ak
varelih je razpoznaven tudi umetnikov 
figurativni kodeks, ki ga je Ciuha iz
delal v svojem slikarstvu. V akvare
lih pa je ta kodeks razbremenjen in 
sprostitev je tu ostala nujna slikarje
va naloga. (B. G.)

PO ODOBRITVI »PAKETA«

Izredna seja 
Sklada za Trst

Na tržaški prefekturi se bo danes 
zjutraj sestala na izredni seji poseb 
na komisija, ki upravlja Sklad za 
Trst in ki ji predseduje deželni od
bornik Gianfranco Carbone. Sestanek 
je namenjen oceni položaja in pregle
du programov, potem ko je parlament 
z odobritvijo tako imenovanega pake
ta za Trst in Gorico znatno povečal 
denarno razpoložljivost Sklada. Se
stanka se Posta udeležila tudi tržaški 
prefekt Eustachio De Felice in pred
sednik Deželnega odbora Adriano Bia- 
sutti.

Predavanje 
o gradbenem odpustu 
pri Sv. Jakobu

Šentjakobski rajonski svet prireja 
v torek, 4. februarja, s pričetkom ob 
18. uri predavanje in javno razpravo 
o gradbenem odpustu. Srečanje bo v 
dvorani ENAIP pri Centru za stro
kovno izobraževanje v Istrski ul. 57, 
govorila pa bosta inženirja Edoardo 
in Roberto Sasco. Kot je znano, bodo 
v kratkem zapadli roki za predloži
tev prošenj za gradbeni odpust. Kdor 
ne bo prijavil nezakonitih gradenj, 
bo tvegal hude adirinistrativne in ka
zenske posledice, poleg tega pa ne bo 
smel prodati zadevnih nepremičnin. 
O vsem tem bo govor na torkovem 
srečanju, na katerem bo mogoče vpra
šati za pojasnila kakor seveda tudi 
iznašati pripombe.

Vremenoslovci napovedujejo slabo vreme

Bo uspelo burji razpihati 
prihajajočo hladno fronto?

Po napovedih vremenoslovcev bi 
moral naše področje v prihodnjih u- 
rah zajeti val slabega vremena: šlo 
naj bi za depresivno fronto, ki je v 
preteklih dneh že pobelila Ligurijo, 
Lombardijo in Padsko nižino in ki naj 
bi se med svojo potjo proti vzhodu 
razširila tudi nad naše kraje. Napo
vedi naj bi potrdili tudi pri civilni 
zaščiti, ki naj bi že opozorila posa
mezne občne, naj se pripravijo na 
mrzel val, da jih slabo vreme z mo
rebitno zmrzal jo ne bi presenetilo.

Te napovedi je včeraj potrdil tudi 
nestor tržaških meteorologov, prof. 
Silvio Polli. Po njegovem mnenju je 
zelo možno, da se bo hladna fronta 
prevesila tudi na našo deželo, pri tem 
pa je vprašljivo, s kolikšno močjo bo 
»udarila« na naše kraje. Možno je 
namreč, da je depresivna fronta med 
potjo od Atlantika do nas že izčrpa
la svojo »zalogo« mraza. V takem pri
meru bi bili njeni učinki dokaj omi
ljeni v primerjavi z neprijetnostmi, 
ki jih je povzročila na primer v Mi
lanu in v drugih mestih severne Ita
lije.

Po mnenju prof. Pollija obstaja tu
di možnost, da bo ostanek hladne 
fronte »obšel« naše področje. Tržaška 
pokrajina se namreč nahaja na ne
kakšni »klimatski meji«, v kateri pri
dejo že do izraza učinki celinskega 
podnebja. Včeraj je začela vztrajneje 
pihati burja, ki bi lahko po eri strani

razpihala možno vremensko nevar
nost, prof. Polli pa ne izključuje dej
stva, da bi lahko burja vremensko 
situacijo še bolj zapletla, seveda v 
negativnem smislu.

Vse kaže, da so bili dosedanji učin
ki burje dobrodejni: včeraj na pod- 
večer je namreč severovzhodnik že 
toliko razpihal oblake, da se je ob 
zatonu med sivimi gmotami tu pa 
tam le prikazal delček sinjega neba.

Prof. Polli je opozoril, da bodo pri
hodnje ure odločilne za vremensko 
sliko na našem področju v naslednjih 
dneh. Obenem pa je dodal, da je bila 
pri nas zima doslej zelo mila, brez 
večjega mraza in brez divje burje. 
Po njegovih besedah mora torej pra
va zima šele nastopiti.

Richetti sprejel 
novega italijanskega 
konzula v Kopru

Tržaški župan Richetti je sprejel 
na predstavitvenem obisku novega 
italijanskega generalnega konzula v 
Kopru dr. Feliceja Scausa, s katerim 
še je zadržav v daljšem pogovoru. 
Obravnavala sta probleme italijanske 
skupnosti v Istri, kot tudi razvoj od
nosov med različnimi skupnostmi v 
obmejnem pasu.

Končano tridnevno zasedanje o meduzah
Na sedežu Laboratorija za morsko biologijo v Nabrežini se je včeraj 

zaključilo mednarodno tehnično - znanstveno srečanje, na katerem so obrav
navali potek raziskovalnega programa o meduzah v Sredozemlju. Razprava, 
ki so se je udeležili izvedenci iz raznih držav Sredozemlja, je trajala tri 
dni ter je bila dokaj živahna in zanimiva. Predsedoval ji je prof. Adam Be- 
novič z biološkega inštituta v Dubrovniku, podpredsednik zasedanja je bil 
dr. Salihoglu z Bližnjevzhodne tehnične univerze v Icelu (Turčija), znan
stveno poročilo pa je imel dr. Victor Axiak z departmaja- za matematiko 
in znanost univerze na Malti.

Razprava je postavila v pravo luč problem meduz v Sredozemlju iz 
vseh vidikov: pri ohranjanju ravnovesja okolja, glede posledic za ribolov 
in gospodarstvo in tudi glede turizma. Z nabrežinskega zasedanja je izšel 
tudi poziv državnim organizmom, ki se ukvarjajo z znanstveno raziskavo, 
naj ustrezno in aktivno podprejo posamezne operativne enote, ki delujejo v 
posameznih državah v okviru programa OZN za okolje.

Kronisti ob 20-letnici Zlatega sv. Justa
Deželno združenje kronistov bo priredilo vrsto manifestacij ob 20-let

nici ustanovitve nagrade zlatega sv. Justa. Med prvimi bo na sporedu raz
stava del tržaškega kiparja Tristana Albertija, ki je med drugim izdelal tu
di dragoceni kipec mestnega zavetnika. Zlatega sv. Justa vsako leto podeli
jo časnikarji Tržačanu, ki je s svojim delom pripomogel k spoznavanju me
sta. Razstava bo v prostorih časnikarskega krožka na Korzu Italia, trajala pa 
bo od 6. do 8. februarja. Tristana Albertija in njegova dela bodo predstavili 
umetnostni kritiki Sergio Molesi, Sergio Brossi in Giulio Montenero.

Napori za ovrednotenje tržaškega pristanišča
N

V teku letošnjega leta bo tržaška Avtonomna pristaniška ustanova pri
redila vrsto srečanj na mednarodni ravni, katerih namen je povečati po
zornost in ovrednotiti pomen tržaške luke. Prve dni marca bodo v Budim
pešti odprli predstavništvo Avtonomne pristaniške ustanove, kar potrjuje 
vedno večje zanimanje madžarskega trga za našo luko. V Kairu bo prav 
tako v marcu predstavila študijo o racionalizaciji pristaniškega dela in pro
fesionalnega usposabljanja. Študijo bodo nadalje predstavili še v Aleksandriji. 
Poleti in jeseni bo predstavništvo pristaniške ustanove prisotno na raznih 
evropskih sejmih, med temi naj omenimo Atene, Goteborg, Miinchen in 
Celovec. V juh ju si bo tržaško pristanišče ogledala skupina trgovskih ope
raterjev iz Baden-Wurttemberga, oktobra pa skupina madžarskih študentov 
ekonomije.

Od danes do ponedeljka na tržaškem velesejmu

ODPRT 6. MOTOR SHOW

Z odprtja prireditve Motor Show

Obtoženca niso mogli prepeljati iz Bellona v Trst

PROCES MANSOURI PRELOŽEN 
»ZARADI SUBEGA VREMENA«

Maroškega državljana aretirali na Opčinah s 7 kg razstreliva

Na Tržaškem velesejmu so včeraj 
slovesno otvorili 6. Motor Show ob 
navzočnosti vsedržavnega predsed
nika Avtomobilskega kluba Italije 
l^-CI) Rosaria Alessija ter predstav
nikov krajevnih civilnih in vojaških 
°blasti. Razstavo, ki je posvečena 
?Jritu motorjev, prirejajo ACI, Trža- 
?ka velesejemska ustanova in trža
ška tekmovalna ekipa Vivai Busà 
J eam. Kot smo že napovedali, si je 
n a njej mogoče ogledati serijske in 
dirkalne avtomobile, motocikle in čol- 
n® ter nekatera terenska in vojaška 
v°zila. Razstavljalcev je 52, pred- 
®tavljajo pa 150 italijanskih in tujih 
znamk. Ob razstavi, ki bo odprta ob

činstvu od danes do ponedeljka, in 
sicer v delovnikih od 15. do 19., v 
nedeljo pa še od 10. do 13. ure, je 
vrsta spremnih prireditev, od pre
davanj in okroglih miz do ekshibicij 
šoferjev in pilotov.

Danes ob 15.30 in ob 19.30 bodo na
stopili »stuntmeri«, ob 16. uri bo na 
sporedu ekshibicija terenskih vozil, 
ob 17. uri pa avtokros. Ob 17.30 bo 
predavanje o zgodovini evidenčnih 
tablic v Trstu, ob 18. uri pa razpra
va o utrujenosti in stresu med vož
njo. Vsak dan bo na sporedu tečaj 
prometne vzgoje za najmlajše, ki ga 
prirejajo tržaški mestni redarji.

Slabo vreme, ki je prejšnje dni za
jelo severno Italijo, jo je zagodlo tr
žaškemu prizivnemu sodišču. Priziv
ni sodniki bi morali včeraj soditi Ab- 
dullahu El Mansouriju, maroškemu 
državljanu, ki so ga 6. avgusta lani 
finančni stražniki aretirali na open
ski železniški postaji, ker so v nje
govi prtljagi našli sedem kilogramov 
razstrehva, proces pa so preložili, 
ker obtoženca zaradi zasneženih in 
poledenelih cest niso mogli prepeljati 
iz zapora v Bellunu v Trst.

Prizivno sodišče bi moralo soditi še 
trem ženskam, 24-letni Daher Feriol 
Fayez, 27-letni Josephine Abdo Sarkis 
in 26-letni Jaqueline Esber, ki naj bi 
bile skupaj z 22-letnim El Mansouri- 
jem članice libanonske teroristične 
skupine FARL (libanonske oborožene 
revolucionarne frakcije). Od treh se 
je včeraj v sodni dvorani predstavila 
le Josephine Abdo Sarkis.

Zaradi odsotnosti obtožencev je 
predsednik sodišča dr. Costa odločil, 
da bodo El Mansouriju sodili ločeno, 
proces proti trem ženskam pa je pre
ložil na 10. marec.

Četverici je 18. junija lani sodilo 
tržaško kazensko sodišče, ki je El 
Mansourija spoznalo za krivega vno
sa večje količine razstreliva v Italijo 
in ga obsodilo na 16 let ječe. Jose
phine Abdo Sarkis in Daher Feriol

Fayez sta bili obsojeni na 15 let ječe, 
medtem ko so sodniki oprostili Jaque
line Esber zaradi pomanjkanja do
kazov. Daher Feriol Fayez so sodili 
v odsotnosti, saj ji je uspelo pravo
časno ubežati roki italijanske pravi
ce. Po številnih pričevanjih naj bi 
Daherjeva potovala skupno z El Man- 
sourijem, ko so pri moškem našli raz
strelivo.

Včerajšnja obravnava v dobro za
straženi sodni dvorani je trajala le 
nekaj minut. »Popestril« jo je le po
seg francoskega zagovornika Jose- 
phine Abdo Sarkis, odv. Jean Paula 
Mauziera, ki ni odobraval preložitve 
procesa za kar poldrugi mesec. Za
prosil je tudi, naj med priče na pro
cesu vključijo Abdallaha Georgea Ib
rahima (člana FARL), ki sedi v pa-, 
riškem zaporu pod obtožbo sodelova
nja pri oboroženi tolpi, češ da bi 
bilo njegovo pričevanje v Trstu od
ločilno za prizivni proces. Ob koncu 
je zahteval še izpustitev Josephine 
Abdo Sarkis na začasno svobodo. 
Predsednik sodnega zbora dr. Costa 
je »obšel« to zahtevo: salomonsko je 
razsodil, da je francoski odvetnik za
prosil za izpustitev obtoženke na za
časno svobodo potem, ko je sodišče 
formalno že preložilo proces. Abdo 
Sarkisova bo morala tako počakati v 
zaporu do nadaljevanja prizivne ob
ravnave 10. marca.

POBUDA KROŽKA ISTRIA

Srečanje o klanju 
prašičev in pripravi 
svinjskega mesa

Krožek »Istria« prireja danes, 31. 
t. m., v socialnem centru Sv. Mavra 
pri Sesljanu javno srečanje na temo 
»Vidiki kmečkega gospodarstva v I- 
stri in na Krasu: prašič«. Na sreča
nju, ki se bo pričelo ob 18. uri, bo
do sodelovali izvedenci v klanju pra
šičev in v pripravi svinjskega mesa. 
Drugi del večera bo v bližnji gostil
ni »Ai sportivi«, kjer bo pokušnja 
nekaterih izmed jedi, o katerih bo 
govor na srečanju.

Dne 28. t.m. nas je zapustil naš

Repi Bandelj
Na željo pokojnika smo se od nje

ga poslovili v družinskem krogu.

Žalostilo vest sporočata Regina in 
Nevia z družino.

Trst, 31. januarja 1986
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Razstavna prireditev za starejše bo oktobra

Novi pristopi v načrtovanju 
druge izvedbe »50 in več«

Obrabljeno od spodbudnih rezulta
tov, ki jih je lanskega oktobra za
beležilo ob prvi izvedbi, vodstvo Tr
žaškega velesejma namerava letoš
njega oktobra ponoviti razstavno pri
reditev »50 in več«, namenjeno in
dustrijski proizvodnji, trgovinskim, tu
rističnim in drugim službam ter sto
ritvam za starejše ljudi. Druga iz
vedba, ki bo potekala od 3. do 11. 
oktobra 1986, bi morala biti celo bo
gatejša in pestrejša, predvsem pa ne
koliko drugače zastavljena od prve.

Lanska prireditev je brez , dvoma 
potrdila, da je izbira Trsta za sedež 
takšne razstavne prireditve posreče
na. Kot znano, starejši predstavlja
jo velik del prebivalstva našega me
sta in pokrajine, kar vzbuja posebno 
občutljivost za njihove potrebe in za
hteve. Toda lanska prireditev je tu
di pokazala, da je zgrešeno obravna
vati vprašanje starejših ločeno od ce
lokupnega družbenega življenja. 
Takšen zgrešen pristop je močno po
gojeval načrtovalce lanske prireditve, 
nanj pa so v prvi vrsti opozorili prav 
starejši, se pravi tisti, katerim je 
razstavna manifestacija namenjena. 
Le-ti namreč odvračajo proizvode in

usluge, ki bi sicer upoštevali njiho
ve posebne zahteve in potrebe, a bi 
jih hkrati izolirali od ostalega prebi
valstva.

Druga izvedba manifestacije »50 
in več« bi morala odpraviti te po
manjkljivosti, predvsem pa bo sku
šala prestaviti proizvode in usluge 
za starejše povezane v organsko ce
loto. Načrtovalci nameravajo izobli
kovati nekakšen »center uslug«, v 
katerem bi sodelovale javne uprave, 
strokovna združenja, Univerza za sta
rejše in druge ustanove ter organiza
cije. Šlo bi pravzaprav za nekakšen 
pilotni eksperiment, ki bi povečal za
nimanje za razstavo in ji omogočil 
krepkejšo uveljavitev na državni in 
tudi mednarodni ravni.

Razstavo bi morali razporediti v 
vrsti večnamenskih paviljonov, obse
gajočih vsak po 15 kvadratnih me
trov. Vodstvo velesejma obvešča, da 
bo strošek za najetje vsakega pavi
ljona znašal 1,2 milijona lir (brez 
davkov). To informacijo nudi zato, 
da bi se čimprej prijavili razstavljal- 
ci in da bi skupno pregledali možno
sti uresničitve gori nakazane za
misli.

Ambiciozni programi novoustanovljenega 
odseka za predavanja pri KD Prešeren
Prejšnji teden je bil v gosteh časnikar Lojze Abram

V letošnji sezoni je bil v okviru 
KD »F. Prešeren« ustanovljen odsek 
za predavanje. Cilj njegovega pro
grama je ta, da bi priredil vrsto pre
davanj, ki bi zajemala najrazličnej
ša področja in ki bi zajela širši krog 
poslušalcev.

Prvo predavanje je bilo v mesecu 
novembru in je bilo res uspešno, saj 
je bila društvena dvorana nabito pol
na ljudi. To' je tudi razumljivo, saj 
je predavatelj Stojan Sancin zadel v 
živo, ko je predaval o izvirih na Ja
mi in o njihovih zaledjih. Po taki 
domači temi pa smo se prejšnji te
den z novinarjem Lojzetom Abramom 
podali na vzpetine skrivnostnega Ne
pala. Iz njegovih diapozitivov smo 
prav gotovo spoznali čudovito in nam 
neznano deželo, njene ljudi in vse 
najlepše trenutke, ki jih je naš novi
nar preživel.

Skratka, prikazal nam je Nepal z 
vsemi svojimi skrivnostmi, prikazal

je težave, oziroma lepe ■ trenutke, ki 
so jih doživeli na potovanju.

Lahko rečem, da po Abramovih 
besedah bi se še jaz podala na tak 
treking, kjer bi lahko v živo spozna
la realnost dežele. Slike so bile živa 
priča nepalske narave, gorovje, zo
ra in zarja nepalske skoro nedotak
njene dežele, cvetje, kot na primer 
velik rdeč rododendron, ki nam je 
pustil lep občutek te divje dežele.

Letos poteka 85 let, odkar je bilo 
ustanovljeno KD »F. Prešeren«. V 
počastitev te pomembne obletnice se 
bodo odvijali v vasi najrazličnejši 
kulturni večeri. Tudi odsek za pre
davanja bo pripomogel k obogatitvi 
teh praznovanj z nizom predavanj 
posvečenih vaškim običajem. Delo je 
že steklo, veliko je dobre volje in 
upamo na polnoštevilno udeležbo ob
činstva.

Nadja Švara

pismo uredništvu
Površno in pomanjkljivo
o zgodovini Skednja

Spoštovano uredništvo
V četrtkovi številki našega dnevni

ka z dne 16. t.m., je bilo poročilo o 
okrogli mizi, na pobudo Škedenjskega 
etnografskega muzeja, o dveh knji
gah, ki sta izšli tik ob koncu leta 1985. 
Omenjeni članek se končuje z besedo 
»itd«.

V resnici bi bilo treba res nadalje
vati in natančneje seznaniti avtorje, 
predvsem knjige »Reminescenze sto
riche di Servola« o površnosti, veliki 
pomanjkljivosti in pravi zgodovini tu 
živečega slovenskega človeka v zad
njih dveh stoletjih.

Bilo je tudi prav, da so segli v 
daljno rimsko obdobje, toda po našem 
bi se avtorji manj ustavljali na dom
nevah in raznih legendah, to so nam
reč tudi sami priznali, ter bi se ne
koliko bolj poglobili v zgodovino zad
njih dveh stoletij, o kateri imamo toč
na pisana poročila in celo še živa 
pričanja. Taka knjiga bj po našem 
mnenju ne bila izkrivljena, pač pa 
objektivna in resnična, saj bi bralec 
imel tako sliko vsega kulturnega, po- 
litičnega_ in gospodarskega življenja 
našega Skednja.

O knjigi dr. Sancina nima -smisla 
govoriti, saj za pisca ne obstoja v 
Skednju slovenski živelj.

(Sledi sedem podpisov)

KD ROVTE - KOLONKOVEC 
Ul. Monte Semio 27 
vabi

člane in prijatelje na 
ki bo JUTRI, 1. februarja, ob 
19.30 v prvem sklicanju in ob 20. 
uri v drugem sklicanju.

OBČNI ZBOR
DNEVNI RED: poročilo o delo
vanju v preteklem letu in razno.

Prireditve in sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij

KD Rdeča zvezda in ŠK Kras pri
rejata v okviru praznovanj dneva slo
venske kulture v športno-kulturnem 
centru v Zgoniku: 2. februarja, ob 17. 
uri baletna skupina ŠD Mladina in 23. 
februarja, ob 17. uri koncert godbe na 
pihala iz Nabrežine. Sodeluje domači 
pevski zbor. Vabljeni !

Društvo slovenskih upokojencev pri
redi v torek, 4. februarja, ob 17. uri v 
Gregorčičevi dvorani v Ul. sv. Fran 
čiška 20 kulturni popoldan v počastitev 
spomina našega pesnika . Prešerna. Go
voril bo prof. Josip Tavčar.

SKD Barkovlje, Ulica Cerreto 12, 
priredi jutri, 1. februarja 1986, VE
ČER DIAPOZITIV O JULIJCIH. Pred
vajal jih bo Mario Gregorič. Začetek 
ob 20. uri. Vabljeni.

SKD Slavec priredi v nedeljo, 2. fe
bruarja, ob 18. uri v Kulturnem domu 
v Ricmanjih 3. srečanje oktetov Pri
morske.

KD J. Rapotec - Prebeneg prireja da
nes, 31. januarja, ob 20.30 nastop me
šanega pevskega zbora ter dramske 
skupine KD Slovenec iz Boršta z i- 
gro »Ambet je bjeu«. Vljudno vabljeni! 
Ijeni!

KD Krasno polje - Gročana priredi 
jutri, 1. februarja, ob 20.30 v 
Srenjski hiši v Gročani Prešernovo 
proslavo. Nastopajo: moški pevski
zbor Tabor z Opčin, otroci osnovne 
šole na Pesku, gojenci Glasbene šo
le, domači recitatorji. Slavnostni go
vor Marij čuk.

KD Primorsko vabi na PRAZNIK 
SLOVENSKE KULTURE v nedeljo, 2. 
februarja, ob 17. uri v srenjski hiši 
v Mačkoljah. Nastopil bo domači pev
ski zbor Primorsko in harmonikarski 
orkester Synthesis 4.

SKD Vigred vabi vse člane društva 
na 1. REDNI OBČNI ZBOR, ki bo danes, 
31. januarja, v društvenem prosto
ru s pričetkom ob 20. uri v prvem 
sklicanju in ob 20.30 v drugem skli
canju. Vabljeni!

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO 
IZOBRAŽEVANJE 

sporoča, da se je preselil v Di
jaški dom, Ul. Ginnastica 72, tel. 
577941.

gledališča
SLOVENSKO STALNO
GLEDALIŠČE
SSG gostuje s Cowardovo komedijo 

»Hudomušna prikazen« v Ajdovščini da
nes, 31. januarja, ob 19.30.

VERDI
Danes, 31. januarja, ob 20. uri (red 

A/E) bo na sporedu Rossinijeva opera 
»La donna del lago«.

ROSSETTI
Danes ob 20.30 (red prost) bo Tea

tro Stabile Furlanije - Julijske krajine 
predstavil »Eroe di scena, fantasma 
d’amore« G. Pressburgerja. V abon
maju odrezek št. 7. Prodaja vstop
nic pri osrednji blagajni v Pasaži 
Protti. Predstava traja 3 ure.

TEATRO CRISTALLO
Do nedelje, ob 20.30 bo gle

dališka skupina Attori e Tecnici pred
stavila delo Michaela Frayna »Rumori 
fuori scena«. Režija: Attilio Corsini.

CANKARJEV DOM
Velika dvorana
V četrtek, 6. februarja: Retrogardi- 

stični dogodek KRST POD TRIGLA
VOM - na velikem odru GG. Premiera.

Mala dvorana
Do 4. februarja: Gledališki semi

nar. Vodi ga Teatro del Canguro iz 
Ancone.

V soboto, 1. februarja, ob 10. uri: 
Beethowen - Teatro del Canguro, An
cona, Lutkovna predstava.

Okrogla dvorana
Danes, 31. januarja, ob 22. uri: Mar

tin Sherman »Mesija«. Nočni program.
V četrtek, 6. februarja, ob 10. in 

18. uri: To ni nobena pesem, to je 
ena sama ljubezen. Recitira Marijan 
Benedičič.

Velika dvorana Slovenske filharmonije
V ponedeljek, 3. februarja, ob 19.30: 

Mednarodni mojstrski ciklus. Peter Ro
sei, klavir.

Srednja dvorana
V sredo, 5. februarja, ob 19. uri: 

Literarni večer društva slovenskih pi
sateljev.

PRIMORSKO DRAMSKO
GLEDALIŠČE
Jutri, 1. februarja, ob 19.30: B.

Brecht in K. Weill »Opera za tri gro
še«, gostovanje PDG v Desklah.

kino
Ariston 15.30—22.00 »Ginger e Fred«. Re

žija F. Fellini.
Eden 15.10—21.30 »Quella carne che 

scotta« in »Super sex star«. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Excelsior 17.30 — 22.15 »Un corpo da 
spiare«. - Prepovedan mladim pod 18. 
letom.

Excelsior II. 17.30 — 21.45 »Tutta col
pa del paradiso«. Ornella Muti, Fran
cesco Nuli.

Fenice 17.00 — 22.15 »Commando«. Ar
nold Schwarzenegger.

Nazionale Dvorana štev. 1 16.30—22.00 
»Invasion USA«. Jack Norris.
Dvorana štev. 2 16.30 — 22.00 »Rambo 
2 - La vendetta«.
Dvoraiia štev. 3 16.00 »Odissea del 
piacere«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Mignon 16.30 — 22.15 »Terminator«. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16.30 — 22.15 »Rocky IV.« 
S. Stallone.

Capitol 16.30 — 22.00 »L’anno del dra
gone«.

Vittorio Veneto 16.30 — 22.00 »Broodway 
umid sex«. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Alcione 16.00—22.10 »Amadeus«.
Lumiere 16.30 — 22.10 »Star 80«.
Radio 15.30—21.30 »Dolci piccole lab

bra«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

razna obvestila
V Društvu slovenskih izobražencev -

Peterlinova dvorana v Ulici Donizetti 3 
bo v ponedeljek, 3. februarja, predaval 
dr. Janez Gril iz Ljubljane o Vzgoji 
vrednot. Začetek ob 20.30.

Koordinacijski odbor mladih komuni
stov Zahodnega Krasa prireja v soboto, 
8. februarja, v Ljudskem domu v Križu 
pustni plesni koncert z znano skupino 
Prizma. Začetek prireditve je predviden 
za 21. uro, vstop pa je možen z vabili, 
ki jih najdete lahko pri članih Koordi
nacijskega odbora, po šolah in v Ljud
skem domu v Križu od 17. do 19. ure 
na dan plesa.

Glasbena matica vabi na nastop, ki 
bo danes, 30. t.m., ob 18. uri v Gal
lusovi dvorani, Ul. R. Manna 29.

Društvo zamejskih likovnikov obve
šča svoje člane, da so vabila za sode
lovanje pri razstavi Poklon A. Černi
goju na razpolago v Tržaški knjigami.

Tjji GLEDALIŠČE
V TRSTU

izleti
SPDT prireja ob 6. pokalu Skdanc 

v organizaciji ŠD Mladina, avtobusni 
izlet v Ravascletto, kjer bo 16. februa
rja tekmovanje v veleslalomu. Vpiso
vanje je na sedežu ZSŠDI v uradnih 
urah, cena izleta pa je 12.000 lir. čla
ni SPDT, ki se želijo udeležiti tekmo
vanja, naj se zglasijo pri odgovorne
mu smučarskega odseka Pavlu Fachi- 
nu (tel. na št. 742-488).

Mnogoštevilna publika obisku
je te dni Občinsko galerijo na 
Trgu Unità, da si ogleda raz
stavo

LTVIJA MOŽINE

ki bo odprta do 2. februarja.

Kulturni dom

Gostovanje
MESTNEGA GLEDALIŠČA 

LJUBLJANSKEGA

Arthur Miller 
LOV NA ČAROVNICE

Režija: FRANCI KRIŽAJ
DANES, 31. jansuarja, ob 20.30 — 

ABONMA RED A in D (pre
mierski ter mladinski v sredo) 

JUTRI, 1. februarja, ob 20.30 — 
ABONMA RED B, F in E (prva 
in druga sobota po premieri 
ter mladinski v čeitrtek) 

v nedeljo, 2. febr. ob 16. uri — 
ABONMA RED C in G (prva 
in druga nedelja po premieri)

včeraj-danes

DNEVNA in NOČNA SLUŽBA LEKARN 
Od ponedeljka, 27. t. m., 
do sobote, 1. februarja 

(od 8.30 do 13.00 in od 16.00 do 20.30)
Trg Ospedale 8, Ul. dellTstria 35, 

Miramarski drevored 117 (Barkovlje), 
Ul. Combi 19.

Sesljan (tel. 299-751), Bazovica (tel.
226-21Ò), žavlje (tel. 274-630) samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

(od 19.30 do 20.30)
Trg Ospedale 8, Ul. dellTstria 35,

Miramarski drevored 117 (Barkovlje), 
Ul. Combi 19, Largo Piave 2, Borzni 
trg 12.

Sesljan (tel. 299-751), Bazovica (tel.
226-210), žavlje (tel. 274-630) samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

(od 20.30 do 8.30 - nočna služba)
Largo Piave 2, Borzni trg 12.
Sesljan (tel. 299-751), Bazovica (tel.

226-210), žavlje (tel. 274-630) samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8, ure tei 

7761; predpraznična od K do 30. ure 
in praznična od 8. do 20. ure.

razstave
Galerija Babna hiša - Ricmanje v ne

deljo, 2. februarja, ob 16. uri otvoritev 
samostojne razstave Klavdija Clarija - 
Klariča. Vabljeni!

V Tržaški galeriji. Ul. sv. Frančiška 
20 razstavlja svoja dela Jože Ciuha.

V prostorih Tržaške kreditne banke 
v Ul. F. Filzi 10 razstavlja svoja 
dela grafik Mauro Tonet.

SKD Tabor - Opčine, Prosvetni dom. 
Do 2. februarja razstava akvarelov 
Roberta Hlavatyja na temo 4 letni 
časi. Ogled vsak dan od 16. do 19. 
ure, v nedeljo od 10. do 12. ure ter 
od 16. do 19. ure.

V umetnostni galeriji Malcanton — 
Ul. Malcanton 14 bo od 30. t.m. do 
22. februarja razstavljal svoje grafi
ke in akvarele Jože Ciuha.

V galeriji Cartesius — Ul. Marco
ni 16 je do 11. februarja, na ogled 
skupinska razstava jedkanic, na kateri 
sodeluje 16 slikarjev

V Ilirski Bistrici v novi mali galeriji 
razstavlja svoja dela Klavdija Raza - 
Floreancig.

| darovi in prispevki]
Namesto cvetja na grob Zore Košuta 

por. Bogateč daruje sestrična Lidija 
Caharija iz Nabrežine 20.000 lir za KD 
I. Gruden.

Ob plačilu članarine daruje Milan Bol- 
čič 10.000 lir za Društvo slovenskih u- 
pokojencev.

Namesto cvetja na grob pok. Pepija 
Bandelja darujeta Regina in Nevija
150.000 lir za ŠZ Bor in 150.000 lir za 
Sklad M. čuk.

V spomin na Hadrijana Cotiča daruje
ta Angela in Marija Rupel 20.000 lir 
za Kulturni dom Prosek - Kontovel.

V spomin na Ita Koleriča daruje Mi
lan Bolčič 10.000 lir za Združenje aktivi
stov na Tržaškem.

Namesto cvetja na grob Hadrijana 
Cotiča darujeta Luci in Justo 10.000 lir 
za ŠD Vesna.

Namesto cvetja na grob Vere Stranj 
darujeta družini Foraus in Santi 20.000 
lir za Sklad Doma Lonjer - Katinara 
in 20.000 lir za MPZ V. Vodnik.

V spomin na svoje drage pokojne 
darujeta hčerka in teta Anica Gombač
10.000 lir za Sklad M. čuk in 10.000 lir 
za Dijaško matico.

V počastitev spomina Brede Kraj- 
ger_ vd. Rauber daruje A. G. 10.000 lir 
za šolo F. Erjavec v Rojanu.

Danes, PETEK, 31. januarja 
JANEZ

Sonce vzide ob 7.28 in zatone ob 
17.09 — Dolžina dneva 9.41 — Lu
na vzide ob 23.36 in zatone ob 10.07.

Jutri, SOBOTA, 1. februarja 
BRIGITA

Plimovanje ob 00.50 najvišja 43 cm, ob 
7.12 najniija —20 cm, ob 12.31 najviš
ja 14 cm, ob 18.32 najnižja —34 cm.
Vreme včeraj: temperatura zraka 4,6 
stopinje, zračni tlak 1005,5 mb ustaljen, 
veter 25 km na uro severovzhodnik s 
sunki burje do 45 km na uro, vlaga 56- 
odstotna, nebo oblačno, morje močno 
razgibano, temperatura morja 8,2 sto
pinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILA SE JE: Federica Barnobi. 
UMRLI SO: 81-letna Cristina Berginz, 

72-letna Alma Cappello, 55-letna Claudia 
Besana, 84-letni Bruno Covacci, 55-letni 
Ermanno Paoletti, 73-letna Adelina Fie- 
ghel, 54-letni Enzo Boccuccia.

mali oglasi
HLADILNI PULT za jestvinsko trgovino 

ali gostilno prodam po ugodni ceni. 
Telefon 0481/884170.

PRODAM alletto 2000, rjave barve, ko- 
manj prebarvano, letnik ’77; motor ja- 
wa 350, letnik 1979 v dobrem stanju 
za 550.000 lir; avto daf 33 variomatic, 
obnovljen motor, 4.500 km, prodam 
cel avto ali samo motor za 550.000 lir. 
Telefon 040/228932.

PRODAM fiat 126 edina lastnica, 55.000 
km z avtoradiom. Telefon 040/228409.

OSMICO je odprl Karlo Pegan v Zgo
niku štev. 58. Toči pristno kraško be
lo vino in teran.

PRODAM vinograd, 2.000 kv. m. Telefon 
040/228373.

ZAVAROVALNA AGENCIJA UNIPOL -
Milje, Trg Curie! 2/A, išče uradni- 
co/ka za začasno zaposlitev (doba 1 
leto). Po možnosti trgovska izobraz
ba. Prošnje in curriculum vitae po
slati na zgornji naslov do 15. fe
bruarja.

IZKUŠENA otroška negovalka nudi u- 
sluge, po možnosti v jutranjih urah. 
Telefon 040/947950.

PRODAM gorilnik na plin. Telefon 
040/422128.

NUJNO iščem v najem 1 sobo za 
zdravniško ambulanto na področju 
Nabrežine - Sesljana - Proseka. Tel. 
po 20. uri na št. 229450.

NUJNO iščem nekoga, ki bi nudil lek
cije iz trgovinstva in knjigovodstva. 
Tel. 040/228164 od 17. do 20. ure.

OSMICO je odprl Lupine v Praprotu. 
Toči belo vino in teran.

V OSMICO vabi še do 7. februarja 
Robert Pipan iz Mavhinj.

KUPIM akacije ali kole za trte. Tel 
na št. 227-240.

NA PEČI se je pred 20 dnevi zgubil 
nemški ovčar po imenu Fon, slep na 
levo oko in tetoviran v levo uho 
66199. Nagrada za najditelja. Tel. na 
št. 0481/882-317.

V RONKAH je odprl osmico Karlo Vi
žintin.

PRODAM pando 30. Telefon: 229250.

menjalnica
30. 1. 1986 

Ameriški dolar 
Kanadski dolar . 
Švicarski frank . 
Danska krona . . 
Norveška krona . 
Švedska krona . 
Holandski fiorini . 
Francoski frank . 
Belgijski frank .
Funt šterling . .
Irski šterling . . 
Nemška marka . 
Avstrijski šiling . 
Portugalski eskudo 
Japonski jen . . 
Španska pezeta . 
Avstralski dolar .
Grška drahma 
Debeli dinar . .
Drobni dinar . .

1.600,— 
1.110,— 

800,— 
182,— 
215.— 
213.— 
601,— 
219,— 

31 — 
2.260,— 
2.040.— 

679.— 
96.— 
10,—
7,50 

10,— 

1113,— 
10.— 
3,75 
3,75

IffiD
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
TRST - IJ| ICA F. FILZI 1C - GI-đdR

PREDNAROČMNA
za

primorski dnevnik
ZA LETO 1986

PLAČILO ŠE DANES

CELOLETNA........................  90.000 lir (+ 500 lir kolka)
MESEČNA. ...... 12.000 lir

Po 31. januarju bo celoletna naročnina žnašala 140.000 lir + 500 lir kolka. 
PLAČILA SPREJEMAJO:

Uprava v Trstu in Gorici
Raznašale! Primorskega dnevnika
Pošta: tekoči račun ZTT 13512348
Vsi slovenski denarni zavodi na Tržaškem in Goriškem
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Mi in prizadeti otroci

______________ Rubrika sklada »Mitja Čuk«______________

O avtističnih otrocih
ra iliatelocia ifa

italijanska

Iz glasila Naš zbornik povzemamo 
nekaj značilncjših ugotovitev o psi
hozi otrok imenovani avtizem.

Skupino otrok, za katere je značil
no, da se zelo slabo oziroma sploh 
ne odzivajo na dražljaje okolja, ime
nujejo strokovnjaki avtiste. Avtizem 
je pogosto zelo težko ločiti od du
ševne prizadetosti. Znano je, da je 
približno tri četrtine otrok, ki kaže
jo znamenja avtizma, duševno in
teligentnih in celo pri nadpovprečno 
inteligentnih otrocih. Raziskave v de
želah kot so Velika Britanija, Šved
ska ali ZDA so pokazale, da se av
tistični sindrom pojavlja pri 4 do 5 
otrocih na vsakih 10.000. To pa prak
tično pomeni, da je število avtistič
nih otrok večje od števila slepih in 
približno enako številu gluhih in na
glušnih.

Prvič je opisal zgodnji avtizem Leo 
Kanner leta 143. Trdil je, da nasta
ne že v prvem letu življenja in da 
je zanj značilna nesposobnost konta
kta z ljudmi. Pozneje so njegove ra
ziskave dopolnili še drugi avtorji, ta
ko da danes lahko rečemo, da so 
za avtistično psihozo značilne točno 
določene skupine bolezenskih zna
menj:

Otrok je nesposoben, da bi razvil 
čustveni in socialni odnos z drugimi 
osebami. Dojenček ali majhen otrok 
ne kaže veselja, čeprav je kateri od 
takih otrok lahko vznemirjen, ne ka
že zanimanja za dogajanje okoli, se
be. še celo za mamo, ki se je vrnila 
iz službe se ne zmeni, kot če bi ne 
razlikoval svojih staršev od drugih 
ljudi. Ta umik vase je vedno globlji, 
čeprav otrok sprejema fizični dotik 
svojih staršev. Po petem letu celo ka
že neka čustva in razvija socialne 
stike, vendar so ti otroci tudi kot 
mladostniki in v odrasli dobi čuda
ški in hladni.

Skoraj značilno znamenje za dia
gnozo avtizma je zapozneli razvoj 
govora, oziroma dejstvo, da otrok ne 
uporablja govor za sporazumevanje, 
temveč mu je ta, če je razvit, sam 
sebi namen. Pri avtističnih otrocih, 
ki so normalno inteligentni, se lahko 
govor razvije, vendar je monoton, 
brez modulacije, brez čustev. Pogo
sto nastopajo težave pri uporabi po
mena raznih besed, velikokrat izgo
varjajo zelo natančno vsak glas, po
gosto se ne dajo odvrniti od teme, ki 
jo imajo v mislih, ah imajo težave 
pri oblikovanju abstraktnih pojmov.

Avtistični otroci izražajo vedno iste 
stereotipne gibe, posebno z rokami. 
Vztrajajo pri tem, da mora ostati 
Vedno vse isto. če skušamo spremeni
ti situacijo, zamenjati osebo, ki je 
v kontaktu z otrokom, se otrok razje
zi, dobi napad besa ali strahu. Ko z 
odraščanjem ti vedno isti skoraj o- 
bredni gibi zbledijo, se namesto njih 
pojavljajo prisilna dejanja. Tako 
»mora« npr. otrok vtikati prst drugim 
ljudem v usta, čeprav ve, dà tega 
ne bi smel početi, in da dejanje ni
ma smisla. Če tega ne naredi, je ves 
napet in teže vodljiv.

Večina avtorjev opaža, da sta spo
sobnost zaznavanja in inteligenca pri 
2/3 avtističnih otrok močno znižani.

Igra avtističnih otrok je raztrgana 
in stereotipna. Tudi sami se pogosto 
zelo dolgo vrtijo na mestu ali hodijo 
v krogu.

Vedenje teh otrok v splošnem sledi 
nekim maniram. Pozornost je kratko
trajna. Kontrola odvajanja vode in 
blata je zapoznela.

Znamenja avtizma se pojavijo že 
zelo zgodaj, navadno v prvem letu 
starosti. Pri odkritju bolezni v dru
gem ali tretjem letu starosti lahko 
sklepamo, da se je avtistično vede
nje pojavilo po drugotnem vzroku, 
vendar je bil otrokov razvoj že pred 
tem nepravilen. Raziskovalci so opa
žih, da so dečki pogosteje zastopani, 
ni pa pomembno, kateri otrok je po 
vrsti med sorojenci, pa tudi starši 
avtističnih otrok ne kažejo kakšnih 
karakterističnih značilnosti.

Vzrokov za otroške psihoze in prav 
tako za avtizem natančno še ne po
znamo, iz raznih študij bi se lahko 
nagibali k misli, da je vzroke iskati

v organskih okvarah možganov, v 
dednosti, v psihičnih vphvih, v vpli 
vih okolja, v katerem otrok živi.

Značilnosti posameznih obdobij o- 
bolenja so motnje v odnosih z ljud
mi, nato motnje govora in nazadnje 
motnje na gibalnem področju. Pri 
motnjah v odnosih z ljudmi je v za
četku, običajno pri tretjem letu staro
sti, značilna brezbrižnost za prisot
nost ah odsotnost staršev, samotnost, 
umikanje od igre, neodzivnost na svo
je ime. V obdobju delnega izboljša
nja — p» šestem letu — pride do 
spremembe. Otrok se ponovno nave
zuje na starše in druge člane, ponov
no se odziva na pohvalo in grajo. Za
nima se za okolje. Približno polovi
ca avtističnih otrok trajno ah začas
no izgubi govor, oziroma se govor 
ne razvije. Kar se pa tiče gibanja, je 
v začetnem obdobju lahko značilna 
pretirana vznemirjenost, ki se lahko 
izraža v brezciljnem tekanju, ah pa 
pretirano mirovanje. Med razvojem 
bolezni se pojavijo pogosti nenavadni 
in ponavljajoči se gibi — guganje na 
mestu, brezciljno tekanje, ploskanje 
itd. Kasneje mnogo teh gibov otrok 
opusti.

Mnogi avtistični otroci morajo ime
ti določen predmet vedno v roki. Po
gosti so napadi strahu, joka ah sme
ha brez pravega vzroka.

Pri rehabihtaciji in socializaciji av
tističnih otrok je vse polno ovir. Pred
vsem avtistični proces sam in njego 
ve karakteristike umikanje iz realno
sti, prekinitev stikov z ljudmi, psiho
motorični nemir, agresivnost.

Vznemirjen ah celo agresiven o- 
trok, ki ne komunicira niti verbalno 
niti čustveno niti socialno, ki ni osvo
jil ali pa je izgubil normalne navade 
prehranjevanja, spanja in kontrolo 
izločanja, je izredno težko sprejem
ljiv za družino in okolje.

Starši in sorodniki so zaradi bolez
ni hudo prizadeti, saj jih je oropala 
veselja z doslej bistrim in ljubkim o- 
trokom. V prvi fazi, ko se pokažejo 
šele prvi simptomi, pri večini star
šev prevladujejo negotovost, strah in 
nezadovoljstvo. V drugi, razviti fazi 
avtizma so starši izpostavljeni naj
hujšim duševnim in telesnim preiz
kušnjam in naporom. Otrok s svojim 
obnašanjem ne more biti niti za tre
nutek sam. Starši sprejemajo svojo 
pasivno vlogo, ki jim jo daje otrok, 
zadovoljijo se, če jih otrok vleče k 
cilju — vratom, hladilniku — ne za
vejo pa se, da s prevzemanjem vloge 
»robotov« destimuhrajo pravi stik, 
posebno besedni. V fazi delnega iz
boljšanja se v starših zbudi — pogo
sto nerealno — upanje, da bo bole
zen popolnoma ozdravljena. Neuspe- 
h poskusi povečujejo nezadovoljstvo, 
ker otroku postavljajo previsoke za
hteve. Vsako poslabšanje vodi star
še v samoobtoževanje, v obtoževanje 
koga drugega, v depresijo. Zato je 
vehke važnosti psihoterapevtsko de
lo s starši kot nujnost pri zdravlje
nju otroka.

'Ravno tako pomeni veliko oviro za 
usposabljanje avtističnih otrok pro
blem razdrobljenosti in slabe koordi
nacije ustanov ko vsako od odgovor
nih področij meni, da avtistični otrok 
spada v pristojnost »nekoga druge
ga«.

Vsekakor lahko danes govorimo o 
zmernem a realnem, optimizmu gle
de usposabljanja za življenje in de
lo avtističnih otrok. Možnost obisko
vanja šole omogoča tem otrokom in 
njihovim družinam povsem normalno 
življenje. Pri cilju vrniti avtističnega 
otroka v realnost, iz katere je po
begnil, bi morale biti šole za takega 
otroka šole življenja. Pri usposab
ljanju mora sodelovati skupina raz
ličnih strokovnjakov, ki pa morajo i- 
meti posebno znanje pa tudi dodatno 
motivacijo za to zelo težavno delo. 
Kajti delo z avtističnim otrokom za
hteva daljše časovno obdobje, ogro
mno potrpežljivosti in pripravljenosti. 
Zelo veliko dela in časa tudi za naj
manjši uspeh. Vedno se je treba za
vedati, da v nekaterih obdobjih otrok 
ne kaže skoro nobenega napredka, 
kar lahko staršem in vzgojiteljem 
vzame upanje in veselja do dela.

Prvi kanal
9.30 Televideo

10.20 Due prigionieri - TV nadalj.
12.00 Dnevnik 1 - Kratke vesti
12.05 Pronto. . . chi gioca? - opol

danski program
13.30 Dnevnik
13.55 Dnevnik 1 - Tri minute
14.00 Pronto. . . chi gioca?
14.15 Quark - poljudnoznenstvena od

daja
15.00 Primissima
15.30 življenje Živah
16.00 Smučanje
16.30 Pac man - risanka
17.00 Dnevnik 1 - Kratke vesti
17.05 Magic! - program za otroke
18.30 Italia sera - dogodki in oseb

nosti
19.50 Vremenska napoved
20.00 Dnevnik
20.30 Cammina cammina - film 1 

del
22.05 Dnevnik
22.15 Cammina cammina - 2. del fil

ma
23.50 Dnevnik 1 - Zadnje vesti 
00.05 Zapiski z Japonske - 2. oddaja

Drugi kanal
9.30 Televideo

11.55 Cordialmente - oddajo vodi En
za Sampò

13.00 Dnevnik 2 - Ob 13. uri 
13.25 Dnevnik 2 - Chip
13.30 Capitol - TV nadaljevanka
14.30 Dnevnik 2 - Kratke vesti 
14.35 Tandem - program za otroke
15.15 H tiro mancino
16.00 Šola in vzgoja:
16.30 Pane e marmellata

9.25 Kje, kam, kako med počitni
cami

9.30 Pusti me na miru - 5. del
10.30 Ljubezen pri enajstih - TV 

drama
11.30 Risanka
11.35 Gremo naprej - film
13.00 Kje, kam kako med počitni

cami
17.15 Teletekst
17.30 Poročila
17.35 Spored za otroke:

Oživele strani - 5. del TV na
nizanke

17.55 Sokoli - 14. in zadnji del
18.25 Obzornik ljubljanskega območ

ja
18.40 Industrijsko oblikovanje - iz

obraževalna serija
19.10 Risanka
19.26 Zrno do zrna
19.30 TV dnevnik
19.56 Vreme
20.00 Vojna:

Smrtonosna igra med narodi - 
4. del dok.

21.00 Ne prezrite
21.15 Pod krinko - 4. nadaljevanka
22.00 Dnevnik n.
22.10 Fellinijev Rim - film

CANALE 5
9.55 Gemerai Hospital - TV film

10.45 Facciamo un affare
11.15 Tuttinfamiglia
12.00 Bis - kviz
12.40 II pranzo è servito - kviz
13.30 Sentieri - TV roman
14.30 La valle dei pini
15.30 Una vita da vivere - TV film
16.30 Hazzard - TV film
17.30 Doppio slalom - kviz
18.00 Zero in condotta - TV film
18.30 C’est la vie - TV novela
19.00 I Jefferson - TV film
19.30 Zig žag - kviz
20.30 Dynasty - TV nadaljevanka
21.30 Hotel - TV film
22.30 Maurizio Costanzo Show
23.00 Premiere
00.30 n ribelle di Scozia - film

RETEQUATTRO
10.00 La luna e sei soldi - film
11.45 Magazine
12.15 Mammy fa per tutti - TV film
12.45 Ciao ciao - program za otroke
14.15 Destini - TV novela
15.00 Agua viva - TV novela
15.50 I terribili sette - film
17.50 Lucy Show - TV film
18.20 Ai confini della notte - TV 

film
18.50 I Ryan - TV film
19.30 Febbre d’amore - nadalj.
20.30 II buon paese
23.00 Agente Speciale - TV film
24.00 Mod Squad i ragazzi di Greer 

- TV film
1.00 Agenzia UNCLE - TV film

ITALIA 1
9.40 Fantasilandia - TV film

10.30 Wcnder Woman - TV film
11.30 Quincy - TV film
12.30 L’uomo da sei milioni di dol

lari - TV film
13.20 Help - kviz

televiai/a
17.30 Dnevnik 2 - Kratke vesti
17.35 Iz parlamenta
17.40 Sereno variabile
18.30 Dnevnik 2 - športne vesti
18.40 Le strade di San Francisco 
19.45 Dnevnik
20.20 Dnevnik 2 - Sport
20.30 Komedije Eduarda de Filippa 

Le voci di dentro - 1. del
21.35 Dnevnik 2 - Drevi
21.35 Le voci di dentro - 2. del
23.10 Primo piano:

I figh del rischio 
00.05 Dnevnik 2 - Zadnje vesti 
00.15 Gli avvoltoi della metropoh - 

film
Tretji kanal

11.55 Smučanje
13.15 Tradicije pustovanja
14.05 šola in vzgoja:

Tečaj ruskega jezika
14.35 Šola in vzgoja:

Tečaj francoskega jezika
15.05 Simfonični koncert
16.00 Šola in vzgoja:

Gozdni čuvaj
16.30 šola in vzgoja 

Tečaj basic
17.05 Dadaumpa:

Senza rete - variete
18.10 L’Orecchiocchio
19.00 Dnevnik 3
19.10 Dnevnik 3 - Deželne vesti
19.35 Po sledovih prednikov - 11. 

oddaja
20.05 Šola in vzgoja:

Razvoj v Indiji
20.30 Pirandeho a teatro e altrove: 

Così è se vi pare -
22.35 Dnevnik 3

Koper
14.15 TV novice 
14.20 Uboga Klara
15.00 Velikani - film
17.30 Kanadska narava - dok.
18.00 Mladinski film
18.30 Pacific International Airport - 

TV film
18.55 TV novice
19.00 Odprta meja

Danes bodo v oddaji ODPRTA ME
JA tudi naslednji prispevki: 
BARKOVLJE — Nezaželena dvojezič

nost na odprtju občinskega rikrea- 
torija

GORICA — Kriza na pokrajini 
TRST — Odprtje Motor showa 
TRST — Raziskava družbe Friulia o 

industrijskih obratih 
PRAPROT — Po vaseh pripravljajo 

vozove za 20. Kraški pust 
TRST — Razstava Livia Možina 
GORICA — Razprava o pomoči pri

zadetim osebam na invalidskem vo
zičku

19.30 TVD novice 
19.50 Odprti prostor 
20.3Ò Ljubezenska drama 
21.35 Umetnostno drsanje
22.30 TVD - vse danes
22.40 Judita in Holofemes - film

postaje
14.15 Deejay television
15.00 Chips - TV film
16.00 Bim Bum Barn - program za. 

otroke
18.00 La casa neha prateria - TV 

film
19.00 Gioco delle coppie - kviz
19.30 La famigha Addams - TV film
20.00 Risanke
20.30 Eccezzziunale. . . veramente - 

film
22.30 A tutto campo - športna ru

brika
23.30 Superbowl
00.45 Cannon - TV film

1.45 Strike Force - TV film

TELEPADOVA
7.30 Risanke
9.00 TV film

10.00 Andrea Celeste - TV novela
11.00 TV film
12.00 Missione impossibile - TV film
13.00 Risanka
14.00 Innamorarsi - TV novela
15.00 Andrea Celeste - TV novela
16.00 TV film
17.00 Risanka
19.00 Carmin - TV novela
20.00 Risanka
20.30 L’assistente sociale tutto pe 

pe - film
22.30 Eurocalcio - športna rubrika
23.30 Chips - TV film

TELEFRIULI
14.30 Lamu - risanka
15.30 Voltus - risanka
15.30 Glasbeni program
17.30 Dokumentarec
19.00 Telefriuh sera
19.30 Senorita Andrea - TV film
20.30 Classe mista - variete
22.15 Telefriuh notte
22.45 Doppio gioco a San Francisco 

- TV film
1.00 Buonanotte Friuli

radio
RADIO IRSI A

7.00, 13.00, 19.00 Radijski dnevnik; 
7.20-8.00 Dobro jutro po naše: Kole
darček; 7.40 Pravljica - Narodnoza- 
tjavna glasba; 8.10 Almanah: Na go- 
riškem valu (ponovitev); 8.40 Glasbe
ni mozaik; 10.10 S koncertnega in o- 
pemega repertoarja; 11.30-13.00 Pi
sani listi: Poljudno čtivo; Sestanek ob 
12.00; Lahka glasba; 13.20 Naša pesem 
1984: moški zbor »Liko« iz Verda pri 
Vrhniki, vodi Tone Jurjevčič; Glasbe
na priloga; 14.10 Čas in prostor: Po
vejmo v živo! ; 15.00 Mladinski pas: Iz 
filmskega sveta; 16.00 Zbornik: Iz 
zakladnice pripovedništva; Glasbene 
skice; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Kul
turni dogodki; 18.30 Glasbena priloga.

RADIO KOPER 
(Slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30 Poročila; 6.00 O- 
tvoritev - glasba za dobro jutro; 6.05 
Danes se spominjamo; 6.10 Vreme, 
prometni servis, ep; 6.30 Jutranjik;
6.45 Cestne informacije, objave; 7.00 
II. jutranja kronika; 7.20 Tržnice; 7.30 
Jutranji servis; 8.00 Zaključek; 13.00 
Otvoritev - Danes na valu radia Ko
per; 15.00 Mladinska oddaja; Pesem 
tedna; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Glasba po željah; 16.30 Primorski 
dnevnik; 17.00 Pogovor o...; 17.40 Glas
bene aktualnosti; 18.00 Zaključek.

RADIO KOPER 
(Italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 16.30,
18.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30, 19.30 
Radijske vesti; 6.00 Otvoritev progra
mov — glasba; 6.30 Koledar; 7.00 Do
bro jutro v glasbi; 8.00 Prisrčno vaši;
9.15 Edig Galletti; 9.32 Dragi Lu
ciano; 10.00 Popevka tedna; 10.35 
Vstop prost; 11.00 Hit parade; 11.30 
Na prvi strani; 12.00 Glasba po že
ljah; 12.30 Danes bo govor; 14.33 Po
poldanski glasbeni program; 15.00 Vr
tiljak kulture in umetnosti; 15.45 Su
blime - popoldanski glasbeni program;
16.00 Gledališki oder; 16.15 La Vera 
Romagna; 17.45 Alta Fedeltà; 18.10 
Evergreen; 20.00 do 6.00 Nočni glas
beni program.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 11.00, 12.00, 13.00,

14.00, 17.00, 19.00 Poročila; 6.05 Ze
leni val; 9.00 Radio anch’io; 11.30 »U- 
na vita« - 1. del; 12.03 Via Asiago 
Tenda; 13.20 Zeleni val weekend; 13.30 
Poštna kočija; 13.36 Master; 16.00 II 
Paginone; 17.30 Jazz glasba; 18.00 
Objektiv Evropa; 18.30 Večerna glas
ba; 19.15 Svet motorjev; 19.35 Audio
box Lucus; 20.00 Glasbeni program;
20.30 La guerra segreta nel Mediter
raneo - radij, priredba; 21.03 Simf. 
koncert; 23.05 Telefonski poziv; 23.28 
Zaključek programov - nočni program.

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 11.30, 12.30, 13.30,

18.30, 19.30 Poročila; 6.00 Dnevi; 8.10 
Šola in vzgoja; 8.15 Radiodue pred
stavlja; 8.45 Radijska priredba; 10.13 
Govorni spored; 10.30 Radiodue 3131;
12.45 Discogame tre; 15.00 Popoldan
ski glasbeno-govorni program; 18.32 
Čas za glasbo; 21.00 Jazz; 21.30 Ra
diodue 3131 - nočni program; 23.28 Za
ključek programov - nočni program.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00,

11.00, 12.00, 14.00 Poročila; 4.30-8.00 
Jutranji program - glasba; 8.05 Radij
ska šola za nižjo stopnjo; Radio in 
televizija; 8.35 Glasbena pravljica;
8.45 Naši umetniki mladim poslušal
cem; 9.05 Glasbena matineja; 10.05 
Rezervirano za...; 11.05 Ah poznate-.; 
11.35 S pesmijo po Jugoslaviji; 12.10 
Vedri zvoki; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 Iz glasbene tradicije jugoslo
vanskih narodov in narodnosti; 13.00 
Iz naših krajev - Iz naših sporedov;
13.30 Od melodije do melodije; 14.05 
Amaterski zbori tekmujejo, 5. oddaja; 
Mešani pevski zbor France Prešeren 
iz Celja; 14.30 Človek in zdravje; 
14.40-15.25 Popoldanski mozaik; 15.30 
Dogodki in odmevi; 15.55 Zabavna 
glasba; 16.00 Vrtiljak želja; 17.00 Stu
dio ob, 17.00; 18.00 Vsa zemlja bo z 
nami zapela...; 18.15 Gremo v kino;
19.00 Radijski dnevnik; 19.35 Lahko 
noč, otroci; 19.45 Pojemo in godemo;
20.00 To imamo radi; 21.05 Oddaja o 
morju in pomorščakih - glasba; 22.00 
Našim po svetu; 22.15 Informativna 
oddaja v nemščini in angleščini; 22.30-
24.00 Iz glasbene skrinje - vmes: 22.50 
Literarni nokturno Olga Weissbacher: 
Izkušnje.

Berite

JVavi
Matajur

Olmijev film »Cammina cammina« drevi na TV
Danes bo RAI ob 20.30 predvajala film »Cammina cammina« znanega 

italijanskega režiserja Ermanna Olmija. O filmu je nekdo napisal, da je kro 
nika potovanja priletnega astronoma in svečenika Mela, ki šest dni in šest 
hoči hodi v puščavi, da bi prišel do »resnice«. Vodi ga zvezda repatica. Film 
»Cammina cammina« izraža vso človeško ponižnost in izredno umetniško moč 
režiserja, ki je v knjigo italijanske zgodovine filma že zapisal kmečko fre
sko »L’albero degh zoccoli«.

Po svoje je »Cammina cammina« zelo blizu temu filmu, s katerim si je 
Cimi pridobil priznanje svetovne kritike, čeprav ga niso enako dobro spre- 
lek. Kritika je na Cannskem festivalu leta 1983 zelo pozitivno ovrednotila 
delo, gledalci, predvsem italijanski, pa se še zmenih niso zanj. Olmija je to 
tako pretreslo, da ga je zadela srčna kap. Po dveh letih je sicer okreval, 
saj se že pripravlja na snemanje novega, človekoljubnega filma za kate
rega je izbral naslov »Lunga vita aha signora«.

jugoslovanska televizija 
Ljubl|ana

8.30 Periskop: Jame 
9.00 Športnik Bih - 5. nadalj.

zasebne
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V ospredju zanimanja stališča do zdravstvene politike

Odstop pokrajinskega odbora odpira 
preverjanje politike na Goriškem

Na goriški pokrajinski upravi je 
prišlo do krize petstrankarske koali 
dje. Včeraj zvečer se je sestal ožji 
pokrajinski odbor. Predsednik Silvio 
Cumpeta je obrazložil zahtevo demo- 
kristjanske in socialistične stranke 
ter Slovenske skupnosti ter dal o- 
stavko odbora. V njem sta še repu
blikanski in socialdemokratski pred
stavnik. O ostavki bo moral razprav
ljati pokrajinski svet. Vendar sem 
v trenutku, ko pišemo te vrstice, ne 
zdi, da bo prišlo do sklica tega sve
ta v kratkem času, kajti kriza bo naj
brž zavzela širši obseg.

Kot je znano, je do krize prišlo 
zaradi spremenjenih razmerij v ob
čini Gradež. Republikanci in social
demokrati so v tem kraju zapustili 
koalicijo z demokristjani in socialisti 
ter izvolili svojega župana, Fabia 
Zanettija, republikanca, s pomočjo 
komunistov in zelenih. Zanetti že vo
di nadaljnje pogovore za sestavo 
takega odbora, v katerem bodo za
stopniki PRI, KPI, P&DI in zelenih. 
Tak odbor lahko računa z desetimi 
svetovalci (v Gradežu jih je skupno 
20). Morda mu bo priskočila na po
moč še bivša demokristjanska odbor
nica, ki je izstopila iz demokristjan- 
ske stranke in je sedaj neodvisna.

V opoziciji naj bi ostalo 8 demokri
stjanov in en socialist.

Do take spremembe je prišlo v 
Gradežu zaradi izvajanja deželnega 
zdravstvenega načrta, ki predvideva 
zaprtje nekaterih oddelkov bolnišni
ce v Gradežu. Ta načrt pa je na 
deželi podprla večinska koalicija, to
rej tudi republikanci in socialdemo
krati. V goriškem pokrajinskem me
rilu in v skupščini KZÈ je bil na
črt prav tako odobren z glasovi tu
di teh dveh strank. V KZE se je 
sicer republikanski predstavnik iz 
Gradeža oddaljil od načrta že pred 
meseci. Pokrajinsko vodstvo PSDI 
je prav tako zavzelo drugačna stali
šča. Podpredsednik KZE, socialde
mokrat Esposito, sicer doma iz Trži
ča, je zaradi tega svoj čas dal o- 
stavko s podpredsedniškega mesta.

V sredo so se v Trstu sestali de
želni tajniki koalicijskih strank. Vod
stvi PRI in PSDI sta obsodili svoje 
pristaše v Gradežu, a zdi se, da ni
majo nad njimi nikake moči. Dežel
na tajnika dveh strank bosta sicer 
na svoje pristaše izvajala pritisk, a 
ni videti, da bi ta uspel.

V goriškem pokrajinskem merilu je 
položaj zelo napet. Pokrajinsko vod
stvo PRI obsoja svoje pristaše v 
Gradežu. Zdi se celo, da se jih kdo

skuša s tem rešiti. Socialdemokrati 
so bolj oprezni, pa čeiprav je Zuc- 
calli, ki mu je na tem, da bi spet 
prevzel vodstvo v stranki, bil na 
svoje gradeške tovariše na seji go- 
riškega občinskega sveta v ponede
ljek zelo napadalen. Pokrajinsko vod
stvo KD, ki se je sestalo v sredo 
zvečer, je dalo svojim članom nalog, 
da sprožijo krizo v pokrajinski u- 
pravi in da se pregleda položaj PRI 
in PSDI tudi v drugih upravah. Prav 
tako, še celo bolj ostro, gleda na 
položaj pokrajinsko vodstvo PSI. To 
zahteva preverjanja ne le na pokra
jini, marveč tudi v vodstvu goriške 
KZE, v goriški občini in tudi v dru
gih, kjer je govor o zdravstveni po
litiki (tu je mišljena predvsem obči
na Krrnin, kjer imajo opravka z bol
nišnico). Socialistom gre namreč za 
preverjanje v izvajanju zdravstvene 
politike v pokrajinskem merilu, saj 
so tu zainteresirane občine, pokra
jina in KZE. Menijo namreč, da 
PRI ali PSDI ne smeta nekaj go
voriti v deželnem oziroma pokrajin
skem merilu, drugo pa v občinskem.

Položaj bo vsekakor vroč, pa če
prav smo sredi najbolj mrzle zime. 
Vse to pa bo zaustavilo, tako meni
jo komunisti, nujno razpravo o vrsti 
drugih konkretnih vprašanj.

New Flexy Gang ponuja 
»Ne samo rock’n’roll«

Trenutno najbolj priznani goriški an
sambel pop glasbe New Flexy Gang se 
bo nocoj predstavil publiki v Kultur
nem domu s koncertom, ki so mu dali 
naslov »Ne samo rock’n’roll«. Večer 
prireja kulturni krožek Micron C. 
Flexy Gang se je na deželni glasbe
ni sceni pojavila pred tremi leti in 
dosegla z originalno glasbeno zvrstjo 
dober uspeh. Leta 1984 je skupina po
snela svoj prvi album. V zadnjem ča
su se je okrog Maura Radigne, ki je 
v skupini pevec in kitarist, obenem 
pa tudi njen ustanovitelj in animator, 
nekoliko zamenjala sestava ansambla. 
Imenu skupine so dodali oznako New, 
ki označuje ansambel v novi sestavi in 
sicer, ob Radigni, Marco Bronzin (ki
tara), Dario Simonetti (klavir). Mim
mo Della Ventura (bas) in Ottorino 
Violano (baterija).

New Flexy Gang bo na nocojšnjem 
koncertu predstavila ob že znanih 
skladbah tudi svoje najnovejše pesmi.

Kultura v Desklah
Delavsko prosvetno društvo Svoboda 

v Anhovem bo ponovno priredilo Te
den kulture, ki je najpomembnejša 
in tradicionalna kulturna manifesta
cija v tem predelu Soške doline. Tra
jal bo od 31. januarja do 8. februar
ja, letos pa ga bodo organizirali že o- 
semnajstič. Obsegal bo razne kultur
ne prireditve s sodelovanjem številnih 
umetnikov ali skupin. Teden bodo od
prli z otvoritvijo razstave likovnih del 
umetnika Adriana Velussija iz Gori
ce, v soboto 1. februarja pa bo v De
lavskem domu v Desklah gostovalo 
Primorsko dramsko gledališče z de
lom »Opera za tri groše«.

V Števerjarm bodo namestili 
tri nove zaboje za steklo

V števerjanu bodo kmalu imeli štiri 
velike zaboje za nabiranje stekla. 
Občinski svet je na predsinočnji seji 
odobril sklep odbora za odkup še treh 
zabojev, ki jih bodo namestili v Jaz
binah, Bukovju in ščednem. Doslej 
so imeli enega (brezplačno) v sredi
šču vasi, za nove tri pa bodo morah 
odšteti po pol milijona lir. Svetova
lec Hadrijan Corsi je bil mnenja, da 
bi morala tvrdka, ki ima od odvaža
nja stekla dobiček, na lastne stroške 
namestiti nove zaboje. Župan Ivan 
Humar je obrazložil, da predvide
va konvencija, ki jo je sklenila prej
šnja občinska uprava, en sam brez
plačni »zvon«, pač glede na število 
prebivalstva. Toda razsežnost občine 
in skrb za varstvo okolja sta upravi 
narekovali sklep o nakupu, ki ga je 
občinski svet odobril z dvema vzdr
žanima.

Enak je bil tudi izid glasovanja o 
dodatku za uporabo električne energi
je. Dodatek v višini 13 Mr za kilovat
no uro pri domači porabi določa za
kon št. 789 z dne 30. 12. 1985. Svetova
lec Corsi je predlagal uvedbo manjše 
ga dodatka, župan pa je obrazložil, 
da je občina na podlagi sedanje zako
nodaje primorana k povišanju dodat
ka s sedanjih 11 na 13 lir.

Občinski svet je ratificiral še skle
pe o nakupu pisalnega stroja in ra
čunalnika ter aparata za fotokopira
nje za občinske urade, nakup stroja 
za obrezovanje grmičevja in vzdrže
vanje javnih zelenih površin, poobla
stilo tvrdki Maraž za popravilo ob
činskih cest v vrednosti 4,4 milijo
na lir. m.

Svetovalci so pooblastili župana, da 
zaprosi deželo za prispevke za priza
dete občane in njihovo vključevanje v 
delo, za posege na družbeno - asi- 
stencialnem področju, za delovanje 
otroškega vrtca in za občinsko knji
žnico. Ž dnevnega reda je odpadla 
prošnja za prispevek za kulturne de
javnosti, kajti deželo so za prispev
ke že zaprosila posamezna društva.

Župan Humar je seznanil svetoval
ce z deli pri gradnji 4. odseka no
vega vodovoda. Obnova glavnega re
zervoarja je že v teku in bo predvi
doma trajala tri mesece. To je vzrok 
za občasne težave pri dobavi vode, 
ki se pojavljajo tedaj, ko je poraba 
v gospodinjstvih večja.

Govor je bil tudi o popravilu ceste 
proti Aščem in obnovo opornega zi
du na klancu proti cerkvi, za kar 
se bo zavzela briška gorska skupnost.

Naroči se na Primorski! 
Se danes je cenejši

Številni posveti pred volitvami 
na vsem novogoriškem območju

V Jugoslaviji izvajajo predvolilne 
postopke za letošnje volitve na vseh 
ravneh in stopnjah družbenopohtič- 
ne in samoupravne ureditve. Postopa 
ki so dolgi in zapleteni, mnogo opra
vil pa izvajajo delavci v okviru sin
dikatov in drugi občani v okviru or
ganizacij Socialistične zveze. V tej ta
ko imenovani bazi sprejemajo in pre
sojajo možne kandidate za razne druž
bene organe oziroma funkcije.

Nove občinske skupščine se bodo 
sešle na umestitvene seje 16. apri
la. Za letošnje volitve je značilno ve
liko število kandidatov za razne funk
cije. Naj poudarimo, da so tudi v 
severnoprimorskih občinah predlaga
li veliko občanov oziroma družbeno- 
političndh in javnih delavcev, za vo
dilna mesta v občinah. V Ajdovščini 
so na primer evidentirali kar 17 ob
čanov za novega predsednika občine. 
Za podpredsednika občine so eviden
tirali 12 oseb, za predsednika občin
skega izvršnega sveta pa je bilo 25 
evidentiranih možnih kandidatov.

V Tolminu je med kandidati za no
vega župana tudi Ferdo Papič, ki je 
pred leti že bil na tej funkciji. Več

V teh dneh se zaključujejo predvpi- 
si v vse vrste šol. Iz doslej znanih 
podatkov prihaja na dan, da je vedno 
manj otrok, in da bo v prve razrede 
vpisanih malo otrok. Tudi v italijanske 
šole. Tu so že zaprli nekaj šol in raz
redov. V Gorici ni več itahjanske os
novne šole v Ulici Marconi. Učence so 
že lani prepisah na šolo v Uhci Cap
puccini. Sedaj je na tem, da se uki
nejo prvi razredi v italijanskih šolah 
pri Madonnini in v Podgori. Temu se 
upirajo starši tar rajonska sveta, šol
ska oblast je že odredila, naj se otro
ke ne vpisuje več v prve razrede. Na 
goriškem županstvu pa so mnenja, da 
bi bilo prav, da bi z dokončno odloči
tvijo o zaprtju razredov počakali do 
takrat, ko bo končno znano število 
vpisanih. V Podgori naj bi ostali raz
redi slovenske osnovne šola, pa čeprav 
z zelo majhnim številom otrok.

S podobnimi vprašanji se ukvarja
jo tudi v Doberdobu. V tamkajšnji ita- 
hjanski osnovni šoli naj bi bilo v pri
hodnjem šolskem letu premalo otrok 
in šolska oblast se ogreva za to, da 
bi te otroke vpisali v kako šolo v Ron- 
kah ah Tržiču. Doberdobski občinski

kandidatov za novega župana in za 
druge vodilne funkcije v občini so 
evidentirah tudi v Idriji. Med kan
didati za županjo je tudi Ivica Kav
čič, ki je sedaj ravnateljica Službe 
družbenega knjigovodstva v Novi Go
rici. V Novi Gorici pa bodo za žu
pana, oziroma predsednika izvršnega 
sveta, kaže, ponovno kandidirali se
danjega župana Danila Bašina in 
predsednico izvršnega sveta Jolando 
Slokar, (m.d.)

Sodelovanje na sejmih 
v Baslu in Celovcu

Upravni odbor goriške trgovinske 
zbornice je pred kratkim odobril fi
nančni načrt za sodelovanje na raznih 
sejemskih prireditvah v tem letu. Ta
ko bo trgovinska zbornica poskrbela 
za predstavništvo Furlanije - Julij
ske krajine na spomladanskem sejmu 
v Baslu in sicer po nalogu deželne u- 
prave, direktno pa bo prisotna na sej
mu turizma in gostinjstva »Gast« v 
Celovcu.

svet pa je na svoji seji v ponedeljek 
zavzel drugačno stališče. Z resoluci
jo, namenjeno šolskim oblastem, zah
tevajo, da bi šolo obranih v vasi, pa 
čeprav ne bi bilo v enorazrednici to
liko otrok, kot jih predpisuje zakon.

Tržič o zdravstvu
Tržiška občinska uprava je včeraj 

v nasprotju z goriško občino zavze
la stališče, da bi morah eanergenčni 
departma v zdravstvu uresničiti v 
Tržiču. Skhcujejo se na študijo druž
be SOGES, ki navaja prisotnost in
dustrije, pristanišča, turizma in po
membnih prometnic ter s tem pove
zano večjo možnost nesreč. Tržič tu
di navaja, da razpolaga nova bolniš
nica San Polo z vsemi strukturami, 
razen oddelka za oživljanje.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Pontoni & Bassi, Raštel 52, tele

fon 83-349.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Centrale, Trg Republike, tel. 72-341.

Pripravih bodo nadalje koncert me
šanega pevskega zbora »Jože Srebr
nič« iz Deskel in moškega pevskega 
zbora »Svobod « Anhovo, koncert sku
pine »Agropop« iz Kranja, predstavo 
slovenskega filma »Butnskala«, nastop 
akademske folklorne skupine »France 
Marolt« iz Ljubljane in koncert pihal
nega orkestra iz Tolmina in domače
ga pihalnega orkestra iz Anhovega.

(m.d.)

razna obvestila
Danes, 31, januarja, ob 19.30 bo 

V prostorih KD Jezero v Doberdo
bu redni kongres doberdobske sekci
je KPO J. Srebrnič. Govor bo o kon
gresnih dokumentih, izvolih bodo de
legate na pokrajinski kongres. Fe
deracijo bo zastopala pokrajinska 
svetovalka Aleksandra Devetak.

Slovenske sekcije VZPI - ANPI in 
bivši aktivisti OF prirejajo 1. marca 
ob 20. uri v Park hotelu v Novi 
Gorici tradicionalno vsakoletno sre
čanje z večerjo in prosto zabavo. 
Nanjo vabijo člane, simpatizerje, 
svojce. Vpisujejo predsedniki in taj
niki sekcij ter poverjeniki aktivistov 
OF ter še Janko Cotič v Sovodnjah, 
Danilo Marušič v štandrežu in v go
stilni Pri Mih v Doberdobu. Pohiti
te z vpisi.

razstave
V Pilonovi galeriji v Ajdovščini je 

odprta razstava del članov Društva 
likovnih umetnikov iz Sarajeva. Gre 
za umetniške izmenjave in sodelova
nje med tem Društvom in likovnimi 
ustvarjalci iz severnoprimorskih ob
čin. V Ajdovščini se predstavlja 30 
likovnikov, ki prikazujejo skupaj 43 
del, zlasti risb in grafik. Razstava 
v Pilonovi galeriji bo odprta do 9. 
februarja.

V Likovni vitrini v Novi Gorici raz
stavlja serijo risb in akvarelov arhi
tekt Bogdan Mikuš. Gre zvečine za 
motive iz narave, kot jih zaznava ob 
svojem delu. 'Razstava bo odprta še 
danes.

kino
Gorica

VERDI 18.00-22.00 »Rambo H.«. 
CORSO 17.00—22.00 »L’anno del dra

gone«. Prepovedan mladini pod 14. 
letom f

VITTORIA 17.00—22.00 »Christine por
no penetration«. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 17.30-22.00 »La carica 

dei 101«.
COMUNALE 18.00—22.00 »Fandango«.

Nova Gorica in okolica
SOČA 18.00—20.00 »Nora petdeseta«. 
FILMSKO GLEDALIŠČE 20.15 »Ključ«. 
SVOBODA 19.30 »Cocacola Kid«. 
DESKLE 19.30 »Nož za prostitutke«.

POGREBI
Danes v Gorici ob 9.30 Livia Me- 

dessi por. Birsa iz splošne bolnišnice 
v cerkev srca Jezusovega in na glav
no pokopališče.

Skodelica kave 700 lir
Od jutri dalje bomo morah za skodehco kave odšteti 700 hr. Za sto- 

lirsko podražitev so se odločih kavarnarji in gostinci nasploh v vsej de
želi. Slaba letina kave je terjala občutno podražitev surovine na svetovnih 
tržiščih. Vsemu temu so se pridružile običajne podražitve plač za osebje, 
režijskih stroškov lokalov itd., tako da je podražitev od sedanjih 600 na 
700 lir postala zanje nekaj čisto naravnega. Podražitev velja od jutrišnjega 
dne, 1. februarja. Seveda bodo primerno s tem podražene tudi cene ka
pucinov, bele kave itd. Za statistiko lahko povemo nekaj iz naših spomin
skih zapiskov. V letu 1962 je v Gorici skodelica kave stala 35 lir. V štiri
indvajsetih letih se je torej podražila kar za dvajsetkrat.

ŠOLSKA OBLAST ZAPIRA 
NEKATERE OSNOVNE ŠOLE
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Zapis ob openski retrospektivi

Hlavatyjevi »Štirje letni časi«
Stališče kulturnih delavcev v Nabrežini

Neprimerni prostori 
zavirajo delovanje

Vprašanje društvenega sedeža, ki 
je prav gotovo največji problem, s 
katerim se soočajo nabrežinski dru- 
štveniki, je zadnje čase stopilo zopet 
v ospredje. Problem, kot znano, ni
kakor ni nov, kajti o potrebi po do- 
stojnejših društvenih prostorih se 
razpravlja že več let; prav gotovo 
lahko rečemo, da bo vprašanje na 
bližnjem občnem zboru osrednja tema 
saj je bilo v zadnjih časih stalno 
glavni predmet razprav.

Vsekakor lahko rečemo, da je ob
stoječi društveni sedež v Nabrežini 
(v njih sta nastanjena kulturno dru
štvo »Igo Gruden« in športno društvo 
»Sokol«, katerima načeluje enoten 
odbor), povsem neprikladen in nika
kor ne ustreza potrebam normalnega 
društvenega delovanja. To velja še 
posebno za večje prireditve, ki jih 
društvo prireja bodisi v primemej- 
ših prostorih v vasi, recimo v občin
ski telovadnici, bodisi na sedežih so
sednih društev (npr. v Križu), v pri
meru seveda, ko gre za skupne po
bude s kulturnimi organizacijami iz 
okolice. Dvorana »I. Gruden«, ki je 
sedež omenjenih dveh organizacij, je 
namreč neprimerna, posledica tega 
pa je zmanjšano društveno delova
nje. Vzrokov, zaradi katerih je dvo
rana neuporabna, je seveda več; od 
zastarelosti poslopja pa do vinkulativ- 
nih predpisov. Za občino, kot je de
vinsko - nabrežinska, ki je narodno
stno dokaj izpostavljena, je to hud 
problem, še bolj zaskrbljujoče pa je 
dejstvo, da tudi druge omenjene obči
ne ne razpolagajo s primernimi pro
stori, kjer bi se lahko razvijali kul
turna, ali pa vsaj družabna dejav
nost.

Spričo takega stanja se je v dru
štveni sredini že pred časom izobli
kovalo tole stališče: čimprej in z 
vsemi močmi priti do novega dru
štvenega sedeža ter tako zagotoviti

Prispevajte za

Dijaško matico

nemoten razvoj vaškega kulturnega 
delovanja. Ker se preureditev obsto
ječih društvenih prostorov ne izplača, 
je po mnenju nabrežinskih društveni- 
kov edinole omenjena kot — namreč 
izgradnja novega kulturnega centra 
— najbolj smotrna. Cilj je seveda 
zahteven, povedali pa bi, da se v 
tej smeri nekaj vseeno premika. Ze
mljišče, kjer bi v bodočnosti lahko 
stal društveni sedež, je namreč od
kupljeno, idejni načrt pa je v fazi 
izdelave: z načrtovalcem sodeluje tu
di posebna komisija, ki jo je dru
štveni odbor imenoval prejšnjo po
mlad. Zelo veliko oviro bi po morebit
ni odobritvi načrta (raba pogojnika 
je v našem primeru obvezna) pred
stavljalo seveda finansiranje projek
ta, saj dobro vemo, da bi društvo 
samo ne moglo kriti stroškov. Edina 
rešitev bi zato bila zunanja podpora, 
ki bi po možnosti bila večstranska.

Poudariti velja še, da se pobuda o 
izgradnji društvenega sedeža razli
kuje od ideje o realizaciji občinskega 
kulturnega doma. Za omenjeni projekt 
se namreč že dolgo vrsto let zavze
ma devinsko - nabrežinska občinska 
uprava, medtem ko je pobuda nabre- 
žinskega društva povsem samostoj
na. To je tudi razumljivo, kajti ob
činski kulturuni dom v Nabrežini bi 
društvo, kot je »Igo Gruden« uporab
ljalo le občasno. To bi po mnenju 
njegovih odbornikov bilo vsekakor 
nezadostno, saj so potrebe društva 
(trenutno delujejo pod njegovim okri
ljem trije zbori, dramska skupina in 
razne sekcije) drugačne in terjajo 
zadovoljivo rešitev.

L. V.

V Kranju srečanje 
slovenskih pesnikov

V torek, 4. februarja bo v Kranju 
pričelo tradicionalno srečanje sloven
skih pesnikov. Za moto srečanja so 
prireditelji postavili Holderlinov verz 
»Čemu pesniki v ubožnettn času?« Na
javljenih je že 12. referatov. Zvečer 
bo v Prešernovem gledališču literarni 
večer, podelili b,odo tudi Jenkovo na
grado avtorju pesniške zbirke leta.

Prejšnjo nedeljo so v Prosvet
nem domu na Opčinah odprli re
trospektivno razstavo slikarja Ro
berta Hlavatyja. Ob otvoritvi je 
spregovoril dober poznavalec sli
karjevega dela kritik Milko Re- 
neh. Govor objavljamo kot pri
spevek k nadaljnjemu razumeva
nju Hlavatyjevega dela.

Kakor je pač naravno, nam v 
našem spominu podoba pokojnega 
Hlavatyja iz leta v leto čedalje bolj 
bledi. Ob tem pa nam njegove li
kovne podobe, se pravi njegove u- 
metniške stvaritve, postajajo iz leta 
v leto čedalje bolj dognane in se če
dalje bolj utemeljujejo kot pomem
ben vložek v zgodovino slovenskega 
slikarstva posebno še kot dragocen 
likovni prispevek iz zamejskega po
vojnega časa.

Izbor Hlavatyjevih akvarelov na 
temo »Štirje letni časi« kaže biti 
za to priložnost na prvi pogled mor
da prisiljeno pogret. Ob globljem 
razmisleku pa se nam bo izbor nje
govih akvarelov na to temo izka
zal kot bistveno človeško in umetni
ško sporočilo ustvarjalca, ki ga v 
hierarhiji slovenskih slikarjev ozna
čuje predvsem dejstvo, da je bil 
svojstven »sopotnik« v razvoju naše 
likovne stvarnosti in da je v tako 
»vetrovnih« življenjskih in kulturnih 
razmerah dozorel vendarle v izrazi
tega likovnega lirika, ki je čustveno 
doživljal naravo in je barvno pre
pesnil svoj življenjski prostor v e- 
dinstvenem sozvočju s človekom, ki 
je globoko zakoreninjen v ta prostor 
v biološkem in duhovnem pogledu.

Naj vam preberem (čeprav je bil 
objavljen v njegovi monografiji) od
stavek iz pisma, ki mi ga je pisal 
30 . 5. 1977. V njem je sebe takole 
označil: »Zavedam se, da nisem ne 
Goya ne Rembrandt. Sodim, da sem 
s svojimi skromnimi slilcami govoril 
svojim ljudem o lepoti naše zemlje 
in mojega .Krasa. Jaz sem še ro
mantik in cenim čustva ljubezni do 
svoje zemlje. Hotel sem to povedati 
tudi drugim. To je moje veliko za
doščenje«.

V tej kratki izpovedi je dejansko 
zgoščen umetnikov odnos do narave

in do človeka ter sploh smisel njego
vega ustvarjanja. Kljub temu da 
se Hlavaty ni šolal pri mojstrih so
dobnega slikarstva, njegove stvarit
ve prav nič ne zaostajajo za sodob
nim likovnim dogajanjem. V svojem 
razvoju je namreč Hlavaty na e- 
dinstven način redčil svoj akvarel 
do svojske abstraktnosti, ki je pri
šla do izraza predvsem v njegovih 
zimah. Štirje letni časi začenjajo pri 
Hlavatyju prihajati v poštev kot bi
stven motiv nekje v letu 1960, ko se 
je on za stalno naselil na Opčinah in 
postal tukajšnji občan.

Zanimivo je opazovati, kako je 
Hlavaty v svojih delih odvisen od. 
naravnega ozračja in kako spontano 
se podreja njegovim zakonitostim: v 
ljubljanskem obdobju prevladuje 
hladnejša, »kontinentalna« barvna in
tonacija, v. istrsko - tržaškem za
livu ga prevzame mediteranska sonč
na toplina, ko pa se zakorenini na 
Krasu, ga ta pokrajina strastno ob
jame in osvoji. Pričujoča antologija 
umetnikovih akvarelov nam torej nu
di možnost sintetičnega pregleda nje
gove najznačilnejše ustvarjalnosti ta
ko v tematskem kot v vsebinskem 
pogledu: je najostreje izrisan port
ret njegove umetniške osebnosti.

V tem zadnjem in najdaljšem u- 
stvarjalnem obdobju je značilno pred
vsem to, da se njegov akvarel prav
zaprav staplja v svetlobi, ne glede 
na tako ali drugačno ozračje. Pri 
tem pa se avtor nič več ne podreja 
zunanjemu videzu, pač pa sam u- 
stvarja ozračje. S tako dognanim iz
raznim sredstvom postane torej barv
na intonacija nosilec duševnega raz
položenja in čustvenega doživljanja 
narave. Hkrati pa je tu na dlani u- 
metnikov dober in blag značaj in 
njegova človekoljubnost.

Sprehod skozi štiri letne čase pa

nam nudi priložnost, da podrobneje 
analiziramo slikarjevo ustvarjalno 
razpoloženje ob posameznih letnih 
časih in seveda tudi osnovno barv- 
nost. Zgodnja pomlad je pač še si
va in hladna ter se stežka prebuja. 
Prebuja pa se precej nemirno in ne
kam zaskrbljeno. Odtod tudi kompo
zicija barvnih mas izrazito neure
jena.

Pozna pomlad je bujno zelena, 
vendar je videti, da je Hlavaty ze
lenino težko obravnaval. Pa saj je 
tudi dejansko res, da je zelena bar
va za vsakega slikarja najbolj za
gonetna. Hlavaty jo je torej stežka 
pretapljal in prelival v prosojnost.

Najbolj zažari ozračje v toplem 
poznem poletju: rumena, oranžna in 
rjavkasta barvna komponenta se v 
razkošni svetlobi prelivajo v- nepre
trgani kompoziciji. Vanjo se posto
poma začenjajo vsiljevati hladnejši 
toni, in sčasoma ti tudi prevladajo: 
prišla je jesen, sončnost pojema in 
ozračje se ohlaja. Videti je, da je 
bil za Hlavatyja zelo občuten ta 
čas; ta Kosovelov »tihi jesenski čas« 
je tudi slikarja zamikal v dolge me
ditacije v rahlo otožnem duševnem 
razpoloženju.

Naposled se zdi, da je Hlavaty 
skozi letne čase pravzaprav ponazo
ril človekovo življenjsko dobo in 
različno duševno razpoloženje v po
sameznih »življenjskih časih«.

Čeprav se v zaključnem letnem 
času, se pravi v zimi, bolj kot kdaj 
prej vsiljujejo ekspresionistični pri
dihi, se vendarle Hlavatyjeva nežna 
liričnost še vedno istoveti v akva- 
relni prozornim, katere vsebino bi 
lahko strnili v en sam preprost sta
vek, ki bi se, iz akvarela v govorje
no besedo preveden, menda glasil: 
»Moj Kras je lep«.

MILKO RENER

DOMA 
IN V SVETU

SLOVENIJALES DOBRO POZNAN

Razmišljanje ob Londonskem dnevniku Izidorja Cankarja
Izidor Cankar, Londonski dnevnik 1944-45, 

Državna založba Slovenije, Založba Lipa, Ljub
ljana 1985.

V obilici memoarnega tiska, ki je značilna 
za sedanji trenutek slovenske in jugoslovanske 
knjižne ponudbe, me je v zadnjem času naj
bolj pritegnil Londonski dnevnik Izidorja Can
karja. Priložnost, da se srečamo s človekom, 
ki ga poznamo iz šolskih let zaradi njegovega 
Pisanja na področju likovne in literarne zgo
dovine (spomnimo se njegovega romana S PO
IT in urejanja zbranih spisov Ivana Cankar
ja), je nadvse dobrodošla. Saj nam daje mož
nost, da se soočamo z usodo in mislijo, kakršnih 
je v naši politični in kulturni zgodovini malo.

Kakor nam pove kronološki pregled življe
nja in dela Izidorja Cankarja, se je ta nena
vadno plodni človek rodil leta 1886 v Šidu na 
Hrvaškem, kamor se je njegov oče Andrej pre
selil z Vrhnike. Ko so prišla leta šolanja, je 
Izidor s pomočjo bratrancev Ivana in Karla 
začel študirati v Ljubljani, in kot se je pogo
sto dogajalo nadarjenim fantom iz revnih dru
žin, se je pO končani gimnaziji vpisal na teo
logijo. Leta 1909 je bral novo mašo, vendar 
je prav kmalu stopil na pot, ki ga je pripeljala 
do tega, da je obesil duhovniško suknjo na 
klin in celo izstopil iz katoliške cerkve. Že 
1911. leta se je preselil na Dunaj, kjer je za- 
čel študirati umetnostno zgodovino, iz katere 
je pred vojno tudi diplomiral. Po zlomu Av- 
stro-Ogrske se je odločil, kljub obetavnim mož
nostim zaposlitve na Dunaju, za delo na ljub
ljanski univerzi, ki je nastala kot eden prvih 
rezultatov komaj pridobljene slovenske suve
renosti. V dvajsetih in tridesetih letih je bil 
nato Izidor Cankar ena najvidnejših osebnosti 
slovenskega kulturnega življenja (in to kljub 
klerikalnemu vzdušju v takratni Ljubljani): 
univerzitetni docent, publicist, literat, organi- 
zator, pobudnik in soustanovitelj takoi pomem- 
bnih ustanov kot so Akademija znanosti in u- 
rnetnosti, Narodna galerija. Slovenski biograf
ski leksikon. Penklub in Modema galerija. Le
la 1926 se je poročil z Ano Hribarjevo, iz bo
llate podjetniške družine, s katero je imel dve 
hčerki. Prva je umrla komaj petletna v tra
gičnih okoliščinah in to je verjetno vzpodbu- 
hilo Izidorja Cankarja, da je še istega leta, 
1936, sprejel imenovanje za jugoslovanskega 
Poslanika v Argentini. Tako se je začelo novo 
l'ogiavje v njegovem razgibanem življenju, ko 
Se je angažiral na političnem in diplomatskem 
Polju, najprej v Južni Ameriki, od leta 1942 
Pa v Kanadi, kjer je predstavljal jugoslovansko 
kraljevsko vlado v izgnanstvu. Na začetku 
1944 se je odločil, da odstopi z omenjenega me
sta v protest proti politiki ministrskega pred

sednika Puriča, ki je še vedno vztrjal v pod
piranju Drage Mihajloviča in njegovih četni
kov, čeprav so se Sovjeti, Britanci in Ameri
čani že jeseni 1943 na konferenci v Teheranu 
odločili, da podpro Titove partizane zaradi nji
hovega učinkovitega boja proti Nemcem. Že 
čez nekaj mesecev pa je prišlo na relaciji Ti
to — kralj Peter do odločilnega premika, saj 
je bila ustanovljena pod močnim Churchillo
vim pritiskom nova vlada z bivšim hrvaškim 
banom šubašićem na čelu. V tej vladi, ki naj 
bi pripravila teren za sodelovanje med narod
noosvobodilnim gibanjem in meščanskimi si
lami v Jugoslaviji, je sodeloval tudi Izidor Can
kar kot minister za prosveto. Iz Ottave se je 
preselil v London, kjer je začel pisati dnevnik, 
o katerem teče beseda in v katerem je vestno 
zabeležil svoje misli, srečanja in pogovore iz 
usodnih poletnih in jesenskih dni leta 1944, ko 
se je zdelo, da bo mogoče doseči sporazum med 
nasprotnimi silami v Jugoslaviji in ustvariti 
pogoje za novo življenje, ki naj zraste iz voj
nih grozot brez prevelikih prelomov

Cankar je z jasnovidnostjo svoje politične 
presoje kmalu spo/fusl, da to ne bo mogoče 
in je zato že oktobra 1944. leta sporočil Šu- 
basiču svoj odstop. Kot zasebnik je sicer še 
vedno od blizu spremljal zakulisno dogajanje v 
zvezi z Jugoslavijo, vse do februarja 1945, ko 
se je preselil iz Londona v osvobojeni Beo
grad. Že maja je bil nato poslan kot jugoslo
vanski ambasador v Atene in na tem izpostav
ljenem in delikatnem mestu je ostal — pač 
zaradi vstaje grških partizanov in vloge, ki 
jo je Jugoslavija igrala v njej —- do upokoji
tve leta 1947. Ali je odšel iz diplomacije za
radi nesporazumov s svojo vlado in njeno no- 
tranio ter mednarodno nolitiko, v biografskem 
profilu ni nakazano. Cankar vsekakor z re
žimom ni povsem pretrgal, saj se je vrnil v 
Ljubljano in tu deloval kot svetovalec na pod- 
'■očiu kulture, kot prevajalec in raziskovalec 
likovne zgodovine vse do smrti kfta 1958.

Prikazati v skopih besedah tako raznoliko 
besedilo kot je dnevnik, ni povsem enostavno, 
saj je to literarna zvrst, v kateri avtor naj
bolj svobodno, naključno in prosto niza svoje 
reakcije na omembe vredna dogajanja. Da v 
to zapleteno gmoto vnesem vsaj nekoliko reda, 
sem se odločil za nekaj tematskih krogov, ki 
so po mojem najbolj pogosti v Cankarjevih 
zapiskih in tvorijo srž njegovega opazovanja. 
Začel bi z njegovimi napori, da prepriča pred
stavnike Slovenske ljudske stranke, naj se od
povedo sodelovanju z okupatorjem in se pove
žejo z Osvobodilno fronto, se dotaknil nato 
njegovih odnosov s kraljem in šubašičevo vla
do, posvetil nekaj pozornosti stikom s Titom

in sklenil svoje poročilo z oceno Cankarjeve
ga dela in misli v zvezi s Trstom in Primorsko.

Kot sem že zgoraj povedal, je Cankar 1943. 
leta spoznal, da je edina sila, ki v Jugoslaviji 
zares vodi osvobodilni boj proti okupatorju, 
partizanska vojska in da je povsem anahroni
stično ji nasprotovati, češ da gre za komuni
stično gibanje. Izhajajoč iz te zavesti, je se
veda obsojal vse tiste skupine, ki so se iz ideo
loških razlogov spozabile do tolikšne mere, da 
so se udinjale okupatorju. Tragiko te odloči
tve ni mogoče bolj nazorno ponazoriti kot s ci
tiranjem prisege Hitlerju, ki so jo izrekli do
mobranci 22. aprila 1944 na Fiihrerjev rojstni 
dan. To prisego Cankar v svojem dnevniku 
omenja in avtor opomb, dr. Tone Ferenc, jo v 
celoti navaja. Besedilo prisege pa se glasi: 
»Prisegam pri vsemogočnem Bogu, da bom 
zvest, hraber in svojim nadrejenim, pokoren, 
da bom v skupnem boju z nemško oboroženo 
silo, stoječo pod poveljstvom vodje Velike Nem
čije, SS četami in policijo proti banditom in ko
munizmu kakor tudi njegovim zaveznikom svo
je dolžnosti vestno izpolnjeval za svojo sloven
sko domovino kot del svobodne Evrope. Za ta 
boj sem pripravljen žrtvovati tudi svoje živ
ljenje. Tako mi Bog pomagaj!«

Cankarju je bilo povsem jasno, da gre za 
odločitev, ki je več kot politična zmota in 
etična pregreha, ki je kapitalna bedastoča, in 
je skušal kot minister kraljevske vlade nave
zati stike z nekaterimi predstavniki domobran
cev, da jih prepriča, naj menjajo svoj kurz, 
dokler je za to še čas. 12. avgusta se je sestal 
v Rimu z Miho Krekom, voditeljem Ljudske 
stranke, z Ivanom Ahčinom, bivšim urednikom 
dnevnika Slovenec, Ivanom Avsenakom, indu- 
strijcem, in Jankom Kraljem, krščanskim so
cialistom a obenem organizatorjem protirevo
lucionarnega tabora na Goriškem. Zapis, ki ga 
je posvetil pogovoru z njimi, je pretresljiv, 
ker je iz njega povsem očitno, da so ti ljudje 
v grozi pred neizbežnim propadom povsem iz
gubili zmožnost racionalne presoje. Upali so 
celo na odcepitev enega kosa Slovenije, ki naj 
bi ga združili s Trstom in ga spremenili v kle
rikalno republiko. Cankarjev komentar o sre
čanju je v svoji lapddarnosti nadvse zgovoren: 
»Nisem si mogel misliti, da so tako globoko 
v izdaji in sem politično opravil z njimi za 
vedno«.

S tem spoznanjem se je njegova naloga že 
na samem začetku zaključila in prav kmalu 
se je odločil, da izstopi iz vlade, še toliko bolj, 
ker se je zavedal, da sta šubašič in kralj Pe
ter v bistvu le postranski figuri na jugoslo
vanski šahovnici in da igrajo sedaj na njej 
Tito in njegovi poglavitno vlogo.

Tu prehajam že v drugi tematski krog, ki 
ga je mogoče zaslediti v Cankarjevem dnevni
ku, v tistega, kjer je govor o njegovih stikih 
s šuljašičem in kraljem ter ostalimi predstav
niki jugoslovanske vlade v Londonu. Cankar
jev odnos do omenjenih državnikov je dokaj 
pomilovalen, včasih celo omalovaževalen: zdi 
se mu, da ima opravka »s političnimi bedaki«, 
ki ne razumejo ne domačih razmer ne med
narodnega položaja in so zato že obsojeni na 
poraz. O kralju Petru sicer ne zapiše nobene 
gorke — razen da je otročji — iz vsega poro
čanja pa je vendarle očitno, da se z njegovo 
impmlzivno in nestvarno politiko ne strinja. O 
kamarilli, ki je obdajala kralja in vodila nje
gove nepremišljene geste, ki so izzvale obsoja
nje same angleške vlade in časopisja, po je 
dovolj navesti naslednji stavek: »Neverjetno 
je, kako so se srbski politiki slabo izkazali 
med vojsko. Tudi zadnji dogodki so tak pri
mer. Skrivaj nekaj zvijačnega snovati, drzno 
izzivati in se postavljati v revolucionarno po
zo brez nevarnosti, se jim zdi politična mo
drost«.

Čeprav je Cankar daleč od vsake simpatije 
za marksizem, posebno za tistega v stalinistični 
preobleki, je nj'egov odnos do maršala Tita in 
njegovih najožjih sodelavcev ter do partizan
skega gibanja povsem drugačen. S Titom se 
je prvič srečal v Bariju sredi avgusta 1944. 
leta po neuspielem pogovoru s slovenskimi do
mobranci v Rimu. Značilen je njegov opis Ti
ta, ki jasno kaže, kako karizmatična osebnost 
je bil v svoji partizanski dobi ta politični in 
vojaški voditelj: »Nizek, čokat«, piše Cankar, 
»tipične slovanske glave, sivolas lepotec, mi
ren, počasen, dostojanstven, svetlosivih in sko
raj žalostnih oči, gosposkih kretenj (nekatera 
naša gospoda poleg njega neotesana), pre
prost, brez sleherne afektiranosti, lepih rok 
in brez posebnih kretenj, govori večinoma z 
zagorskim hrvaškim naglasom, s tujci pra
vilno nemščino, razume angleško precej dobro.« 
Kardeljev portret ni tako laskav, pa vendar 
zanimiv in po svoje, mislim, točen: »Malo še- 
past, umen, hladen, neoriginalen, miren, ne
vsiljiv s čimerkoli, zainteresiran zlasti za prak
tične rezultate, nedoktrinaren, trden, v formi 
popustljiv in v stvari nekompromisen, osebno 
skromen, priljubljen, do skrajnosti požrtvova
len in delaven, metodičen v organizaciji«. Kar 
se tiče partizanskega gibanja Cankarju bistro 
oko že po prvih srečanjih na Visu, kamor je 
odšel iz Barija, dovoljuje, da postavi pravilno 
diagnozo: »To gibanje je močno, zelo kohe
zivno, požrtvovalno, junaško, etično krepko in 
bo zmagovito«. JOŽE PIRJEVEC

(Nadaljevanje prihodnjič
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Košarka: v prvem povratnem kolu finalne skupine pokala prvakov •

Visoka zmaga Simaca, sodnika pokopala Cibono
Simac - Žaljgiris 95:66 (47:33)

SIMAC MILAN: Bargna 2, BoseUi 
4, Blasi, D’Antoni 15, Bariviera, Pre
mier 20, Meneghin 11, Gallinari, 
Schoene 32, Henderson 11.

ŽALJGIRIS KAUNAS: Barzis 5, Vi- 
sockas, Čivilis 14, Krapikas 2, Sa- 
bonis 13, Jankauskas, Homicius 14, 
Kurtina'jtis 16, Jovajša 2,

SODNIKA: Rigas (Grčija) in Ger- 
rard (VB). PM: Simac 26:34, Žalj
giris 5:9. PON: Sabonis (34), Kurti- 
najtis (34). 3 TOČKE: D’Antoni 3, 
Premier 2; Kurtinajtis 4, Homicius 1.

MILAN — Z želo dobro igro v ob
rambi, kjer je Meneghin odlično po
krival Sabonisa, je milanski Simac 
povsem onemogočil napadalno moč 
Sovjetov. Milančani so zelo učinko
vito igrali tudi v napadu in tako do
segli visoko zmago. V vrstah Simaca 
so se vsi izkazali, medtem ko so So
vjeti razočarali.

S tem uspehom je Simac še v bo
ju za uvrstitev v superfinale.
Makabi - Gibona 105:102

(47:56)
MAKABI TEL AVIV: Lassof, Co

hen, Aroesti, Berkovitz 20, Strich- 
man, Lippeh 2, Yamtzi 16, Magee 37, 
Johnson 30, Arditi.

GIBONA ZAGREB: Nakič 4, Anzu- 
lović, Čutura 6, Pavličević, Petrovič 
41, Cvjetičanin 22, Vuldčevič 4, U- 
šič 19, Razič, Arapovič 6.

SODNIKA: Richardson (VB) in
Kniegbiechel (ZRN). PM: Makabi 
30:35, Gibona 16:18. ON: Makabi 19, 
Gibona 27. PON: Arapovič (27), Na 
kič (39), Magee (40). 3 TOČKE: Ber
kovitz 5, Yamtzi 3. Magee 1; Petro
vič 7, Ušič 5, Cvjetičanin 2. GLE
DALCEV 10.000.

TEL AVIV — Makabi ali bolje sod
nika sta včeraj premagala zagrebško 
Cibono, ki bi verjetno ob normalnem 
sojenju zanesljivo odpravila Izraelce 
in si tako predčasno priigrala uvrsti
tev v superfinale. Zagrebčani so bili 
večji del srečanja v vodstvu. Igrali 
so mimo, taktično zrelo in premago- 
vaK izraelsko obrambo s točnimi me
ti od daleč. Nič pa niso mogli proti 
sodnikoma, ki sta enostavno podarila 
domačemu moštvu zmago, (nb)
Limoges (Fr.) - Real Madrid 

(Šp.) 79:92
LESTVICA: Žaljgiris Kaunas (SZ) 

10; Gibona Zagreb (Jug.) 8; Simac

Milan (It.), Real Madrid (Šp.) in 
Makabi Tel Aviv (Izr.) 6; Limoges 
(Fr.) 2.

PRIHODNJE KOLO (20. 2.) : Simac 
- Gibona; Žaljgiris - Limoges; Real 
Madrid - Makabi.

POKAL PRVAKINJ
SOFIJA — Kljub včerajšnjemu po

razu proti Levskemu iz Sofije z 78:81 
(39:43) so košarkarice Primigija iz 
Vicenze ohranile prvo mesto v sku
pini in se tako uvrstile v polfinale.

Beograjski Partizan pa je doma 
izgubil z romunskim moštvom Univer- 
sitatea z 99:114 (48:64) in je seveda 
izločen iz polfinala.

V KORAĆEVEM POKALU

Italijanskega polfinala 
ne bo (Berloni izpadel)

Skupina A
IZIDA ZADNJEGA KOLA: Divare

se (It.) . Villeurbanne (Fr.) 76:64;

WENGEN — V bernskih Alpah je 
tudi včeraj razsajalo slabo vreme. 
Močno sneženje je končno zamenjal 
veter, posledice sunkov pa so najbolj 
vidne na cilju in na samem startu. 
Prelomljeno drevo je uničilo kabino 
časomerilcev, zgornji del proge pa je 
zaradi silovitega vetra mestoma po
vsem brez snega. Startno lopo in po
možne naprave okoli nje je razme
talo do 800 metrov daleč. O trenin
gih seveda ni bilo niti govora in smu
čarji so čas napolnili s telovadbo in 
s hokejem na ledu.

Organizatorji so v končni napor 
vključili kar 200 oseb, ki skušajo po
praviti bistveno, da bi (Iva smuka 
lahko stekla. Tekmovanji sta za se
daj na programu za jutri in nedeljo, 
ko bi morali izvesti tudi slalom. Na
daljnji kompromis je samo en smuk 
v nedeljo z dodatkom slaloma, poraz

C. zvezda Beograd (Jug.) - Breogan 
(Šp.) 117:94.

KONČNA LESTVICA: 1. Divarese 
8; 2. C. zvezda in Villeurbanne 8; 4. 
Breogan 0. Kvalificiran Divarese za
radi boljše razlike v koših v medse
bojnih tekmah s C. zvezdo in Ville- 
urbannom.

Skupina B
IZIDA ZADNJEGA KOLA: Berloni 

Turin (It.) - Zadar (Jug.) 85:68; Paok 
Solun (Gr.) _ Antibes (Fr.) 67:88.

KONČNA LESTVICA: L Antibes 8; 
2. Berloni 8; 3. Zadar 4; 4. Paok. 
Kvalificiran Antibes zaradi boljše 
razlike v koših v medsebojnem sre
čanju z Berloni jem.

Skupina C
IZIDA ZADNJEGA KOLA: Banco- 

roma Rim (It.) - Challans (Fr.) 94:79; 
Ilapoel Tel Aviv (Izr.) . Bosna Sara
jevo (Jug.) 110:107.

KONČNA LESTVICA: 1. Bancoroma 
8; 2. Hapoel 8; 3. Bosna 6; 4. Chal
lans 2. Kvalificirana Bancoroma za
radi boljše razlike v koših v med
sebojnem srečanju s Hapoelom.

pa bi bilo črtanje smuka in izvedba 
samega slaloma.

Slabo se godi tudi dekletom, ki v 
Crans Montani niso mogle iz enakih 
razlogov vaditi svojega smuka. Po
čakati bodo morale na izboljšanje 
vremena. Predvideva se, da se bo 
to zgodilo v nedeljo, vprašanje pa 
je, če bodo dotlej proge nared.

De Zoltu tek na 30 km
SAPPADA —- Na državnem smu

čarskem prvenstvu v klasičnih pa
nogah je prvi naslov (tek na 30 km) 
osvojil Maurilio De Zolt. Progo je 
pretekel v 1.38’46"2. Drugouvrščeni 
Bornetti je zaostal za dobro minuto. 
Na prvenstvu bo med dekleti nasto
pala tudi Furlanka Manuela Di Cen
ta, ki se je lani dobro uveljavila tu
di v atletiki.

Skupina D
IZIDA ZADNJEGA KOLA: Mobil- 

girgi Caserta (It.) - Granollers (Šp.) 
94:79; Partizan Beograd (Jug.) . Or- 
thez tFr 1 94-105

KONČNA LESTVICA: 1. Mobilgirgi 
10; 2. Partizan 6; 3. Orthez 4; 4. 
Granollers 2.

POLFINALNA PARA: Divarese - 
Mobilgirgi in Antibes - Bancoroma. 
Prvi tekmi bosta 19.2., povratni 26. 
febr., finalni tekmi pa 20. 3. in 27. 3.

POKAL
POKALNIH PRVAKOV

POLFINALNA PARA: Barcelona
(Šp.) - CSKA Moskva (SZ); Scavoli
ni Pesaro (It.) - Badalona (Šp.). 
Prvi polfinalni tekmi bosta 18. 2., po
vratni 25. 2. Finalna tekma bo 18. 3. 
v Caserti.

POKAL L. RONCHETTI
POLFINALNA PARA: Novosibirsk 

(SZ) - Iskra Delta Ježica Ljubljana 
(Jug.); Kremikovci (Bol.) - BSE Bu
dimpešta (Madž.). Prvi polfinalni 
tekmi bosta 19. 2., povratni pa 26. 2. 
Finalno srečanje bo 23. 3. v Barce
loni.

Z jajcem nad patrioti
Ukrepi sodnika Casalboreja niso še 

želi zastavljenih ciljev, in Berlusconi 
je v ponedeljek mirno oddajal »su- 
perbowH, nogometni finale ZDA, z 
jajčasto žogo seveda. »Bears« (me
dvedi) iz Chicaga so pregazili »Pa- 
triots« (prevod niti ni potreben).

Zapletenost pravil je naključnemu 
gledalcu zapravila tehnični užitek, 
vsakdo pa je gotovo opazil medveda 
s številko 72. Pod ogromno majico se 
je skrival William Perry, 23-letnik s 
telesno težo 310 »pounds« ali 140 kg 
po naše. Drži se ga vzdevek »friži
der«. Ni pa jasno, če zaradi mase 
ali zaradi stalnega odpiranja v iska
nju hrane. Kaj vse je fant počenjal! 
Pred njim ni bilo pregrad.

Fotballska tekma z jajcem traja 
dobre tri ure in postane mestoma tu
di dolgočasna. Misliš si, koliko fant 
zasluži, če se še s čim ukvarja. Raz
mišljaš tudi, če bi kot »tujec« lahko

Nogomet: zbor »azzurrov«

Galderisi namesto 
poškodovanega Rossija

CASTELLAMARE DI STABIA (Nea
pelj) — Zvezni trener italijanske no
gometne reprezentance Enzo Bearzot 
je namesto poškodovanega Paola Ros
sija poklical na priprave napadalca 
Verone Giuseppa Galderisija. Rossi 
se je poškodoval v sredo v pokalnem 
srečanju v Empoliju.

Turnir v Viareggiu
VIAREGGIO,—• Včerajšnji izidi mla

dinskega nogometnega turnirja v Via
reggiu: Sampdoria - Dukla 1:1; Mi
lan - Ferencvaros 0:0; Genoa - Aber
deen 2:1; Fiorentina _ Ocean Side 2:0; 
Roma - Bayem 4:1; Inter - Nairobi 
5:0 in Napoli - Nacional Montevi
deo 0:0.

Prijateljske tekme
Izidi nekaterih prijateljskih tekem. 

PUEBLA: Puebla - Bolgarija 1:0.
SIDERNO: Siđemo - Poljska 0:5.
LUCCA: Lucchese - Sportul Bukare
šta 3:3. VANCOUVER: Kanada - Pa
ragvaj 0:0.

Odslovili trenerja Mangana
TREVISO — Košarkarsko društvo 

Benettona iz Trevisa je odslovilo svo
jega trenerja Massima Mangana.

prišel v kako naše društvo. H Kra
su (rokomet), k Zarji (nogomet), o- 
krepitev za Mladino (teptanje smu
čarskih prog) ali h kaki ženski od
bojkarski ekipi za maserja? Opti
malne rešitve pa ni. Končno opaziš, 
da so nasprotniki Williama patrioti, 
katerih v Trstu res ne manjka.

Hitro najdeš Williamu primerno me
sto. Odločilna je ena zadnjih akcij. 
Strnjena vrsta patriotov čaka Willia- 
ma le malo jardov pred usodnim 
»touch doumem«. Napeto pričakuješ, 
kako bo Bill driblal, on pa pozna 
svoje pravice. Zaleti se točno med 
patriote in doseže to, kar je želel.

William ima pri nas že vrsto pri
pravljenih pogodb. Za učinkovite re
šitve na šolah, na tržaški občini in 
še kje. Bruno Križman

'
Od srca čestita Meblo, 
da novo vejo na družinsko deblo 
Lia je dobila.

Smučanje: beli cirkus v Švici

Veter glavni junak
(ne) športni močnik

Košarka: pred drugim delom promocijske lige

Naši trenerji optimisti
Pogovor s trenerjem Zarjine ekipe under 18 Borisom Primožičem

»Ustanoviti je treba čimveč mladinskih ekip«
Potekel je tudi čas prekinitve med 

prvim in povratnim delom promocij
skega prvenstva, ki bo od jutri da
lje spet redno potekalo. Po pregledu 
splošnega stanja in razmer v letoš
nji ligi se bomo tokrat osredotočili 
na slovenska moštva, ki so v prvem 
delu igrala s spremenljivo srečo in 
nezadovoljivim učinkom. Kaj menijo 
naši trenirji?

Valter Vatovec
(Bor Radenska)

»Dosegli smo štiri točke manj od 
tega. kar sem pričakoval. Težave Ra
denske izhajajo predvsem iz še ne- 
optimalnega nivoja uigranosti posa
meznih košarkarjev, saj smo ekipo 
letos sestavili ex novo. Drugi dejav
nik, ki v dobrem in slabem pogojuje 
igro našega moštva, je nedvomno ve
zan na mladost večine naših igral
cev, kar povzroča velika nihanja v 
učinku in tudi v sami kvaliteti pri
kazane igre. To pa bomo odpravili 
sčasoma, čim bodo naši košarkarji 
bogatejši z izkušnjami. Naj še pri
stavim, da smo letos uvedli precej 
oster vadbeni režim, ki ga naši mla
dinci doslej niso bili vajeni. Za naš 
klub je letos vsekakor pomembnejše, 
da vzgojimo dober rod mladih košar
karjev. Prepričan sem, da bodo re
zultati tovrstnega dela občutnejši v 
bližnji prihodnosti. V zadnjih tekmah 
je bil že viden določen napredek, vsaj 
glede pristopa do igre in odnosa po
sameznikov do kolektiva. Zaradi na
vedenega in ker smo doslej dobro 
trenirali, menim, da bomo v povrat
nem delu igrali bolje kot v prvem.«

Carlo Radesich
(Breg Adriatherm)
»Moštvo je izpolnilo moja osebna 

pričakovanja. Pred prvenstvenim 
startom sem namreč računal, da bo
mo zaradi zelo neugodnega koledar
skega razporeda tekem zbrali 6 točk. 
Na domačih tleh smo nastopali samo 
štirikrat, utrpeli smo nepričakovan 
poraz proti pristaniščnikom, ampak 
ravno tako nepričakovano v gosteh 
premagali miljski Inter. Ekipa je 
imela v začetku lige določene teža
ve, ker so se fantje nenadoma znašli 
v močnejši konkurenci in ker so se

morali prilagoditi novemu trenerju. 
Za nameček so nekateri ključni igral
ci prispevali le omejen delež k igri, 
ker so jih poklicali na opravljanje 
vojaške dolžnosti. V povratnem delu 
bi se moralo splošno stanje izbolj
šati. Celota je sedaj mnogo bolj ui
grana. Poleg tega nam ugodnejši 
razpored tekem nudi nekaj več mož
nosti uspeha v domačih nastopih. Za
dovoljen sem, da so si mlajši igral
ci priborili mesto v ekipi in da na
predujejo iz tekme v tekmo, zato gle
dam v prihodnost z zaupanjem. Mis
lim, da je naša ekipa sposobna osvo
jiti še vsaj štiri zmage, ki bi mo
rale zadoščati za obstanek v ligi « 

Igor Luxa
(Kontovel Electronic shop)

»Menil sem, da bomo v tem tre
nutku nekoliko višje na lestvici. Oseb
no sem pričakoval, da bomo v pr
vem delu realizirali 16 točk. Vse po
raze smo utrpeli po lastni krivdi, 
mogoče tudi zato, ker doslej nismo 
bili vajeni zmagati in to je psihično 
obremenjevalo igralce. Kar v treh 
srečanjih (Scoglietto, Libertas in In
ter Milje) smo na primer izgubili, 
ker nismo zdržali nasprotnikovega 
pritiska, tako pogrešamo tri zamu
jene priložnosti, ko smo bili večji del 
tekme dejansko boljši od tekmecev. 
Del krivde pa prevzemam nase: 
predprvenstveno pripravo sem načr
toval v funkciji večje učinkovitosti 
napada proti conskim obrambam. To- 
do ravno dejstvo, da se je liga le
tos pomladila, pa je popolnoma spre
menilo značilnosti igre v tem prven
stvu. Igra je mnogo hitrejša, bolj 
dinamična, obrambe so se izostrile 
in večina ekip se poslužuje ”mož - 
moža” obrambe. Zaradi tega nismo 
igrali tako učinkovito, kot sem pri
čakoval in kot so si vsi mislili. Pri
znam pa, da nam v fazi napada po
vzroča mnogo skrbi pomanjkanje 
pravega ”play-makerja”. V povrat
nem delu je naš primarni cilj uvr
stitev v ”play-off”. Že po prvih treh 
tekmah bo namreč jasno, ali sodimo 
v prvo četverico ali pa ne. Prekini
tev smo izkoristili optimalno in se 
na nadaljevanje dobro pripravili. Za
to pa sem tudi optimist.« (Cancia)

Boris Primožič trenira ekipo under 
18 pri Zarji, je član nogometne ko
misije pri ZSŠDI in je tudi naš dopis
nik. Nogometno kariero je pričel pri 
društvu Campanelle, od leta 1970 pa 
je igral pri Zarji. Mladinske ekipe 
vodi šesto leto.

»Boris, kako se obnašajo tvoji va
rovanci?«

»Moja ekipa bi lahko dosegla še 
boljše rezultate, ker vsi fantje redno 
trenirajo in so resni pri delu. Tre
nutno je aktivnih 18 nogometašev. 
Bilo jih je še več, toda iz raznih 
vzrokov so nekateri, upam samo za
časno, nehali z igranjem. Rad bi do
dal, da trije najboljši igrajo tudi s 
člansko ekipo in so se dobro izkazali, 
zaradi tega seveda ne zanemarjajo 
naše ekipe, ker mi igramo ob sobo
tah.«

»Kaj bo pa v prihodnji sezoni z 
igralci ekipe under 18, ki jo ti tre
niraš?«

»Večina fantov bi lahko igrala v 
prvi ekipi, ker bodo za to kategorijo

Prejeli smo s prošnjo za objavo.
Podpisani telesnokulturhi delavci, 

športni dopisniki in tekmovalci z Go
riškega, naslavljamo to izjavo na 
uredništvo Primorskega dnevnika z 
željo, da jo prouči in tudi objavi.

Že vrsto let obstaja vprašanje za
dostnega, točnega in pravočasnega 
poročanja z goriškega dela zamejstva 
s področja telesnokulturnega delova
nja. Občasno so se vršili v ta na
men tudi sestanki z dopisniki, kjer 
smo večkrat povedali potrebe in zah
teve. Zabeležiti je treba, da je do
pisniška mreža zadovoljivo organizi
rana. To je pa tudi vse. Nič se ni 
premaknilo na ravni uredništev zato, 
da bi bila dejavnost na Goriškem so
razmerno upoštevana. Zlasti v zad
njem letu, ko sami priznavate, da je 
dejavnost v vzponu, so se dogodili 
številni in nesprejemljivi spodrsljaji, 
kar po našem mnenju izvira iz ne
zmožnosti, da bi tržaški uredniki o- 
eenili in objavili ne samo lastnih po-

prestari. Z ostalimi igralci pa bi se 
dala sestaviti ekipa under 18 skupno 
z igralci, ki letos igrajo pri Krasu. 
Osebno ne vidim druge možnosti. Le- 
tos smo že nastopili z združeno ekipo 
ZSŠDI in bi bilo lepo, da bi imeli v 
bodoče več stikov z društvi iz ma
tične domovine, kjer bi se fantje med 
seboj spoznali in spoprijateljili.«

»Kako pa s cicibani?«
»Cicibane imamo letos prvič. Zave

dam se, da smo naredili zelo važen 
korak, ker sem prepričan, da jih bo 
Vinko Hafner dobro naučil vseh no
gometnih veščin in marsikaj druge
ga. Trenutno z navdušenjem trenira 
14 otrok.«

»Kaj mislite narediti v prihodnji 
sezoni?«

»Skušali bomo izboljšati rezultate 
in ustanoviti več mladinskih ekip, ker 
se zavedamo, da je to edina mož
nost, da bi si tudi za bodoče zago
tovili čimveč domačih igralcev. Do
dal bi še, da bi bilo zelo koristno, 
če bi ustanovili nekje na Krasu cen-

ročil o dogajanju v Posočju, temveč 
celo članke, ki jih goriški dopisniki 
napišejo in pošiljajo. Nismo pristojni, 
da bi našli in predlagali — kaj šele 
zahtevali — kadrovske rešitve. Spra
šujemo pa, zakaj je kadrovska za
sedba v različnih uredništvih tako 
skrajno nesorazmerna. V tem trenut
ku 4:0, če naj se športno izrazimo. 
Položaj je enostavno nesprejemljiv in 
za napore telesne kulture na Gori
škem tudi žaljiv. Sami veste, da je 
ta oblika opozarjanja samo zadnja 
v vrsti pozivov, razgovorov in pisem, 
zato se usmerjamo v odločitev, če ne 
pride do ustrezne rešitve, da s 15. 
februarjem 1986 dokončno odpovemo 
svoje sodelovanje.

(Sledi 25 podpisov)

Pismo goriških športnikov objavlja
mo v celoti, ker odpira važno vpra
šanje poročanja o goriškem telesno- 
kulturnem delovanju. Temu smo ved
no posvečali posebno pažnjo, še zla-

ter, kjer bi se zbirali in se učili no
gometa otroci iz vseh vasi Kraške 
planote. Pri tem pa bi morala sode
lovati vsa slovenska društva, da bi 
bili rezultati čim boljši.« (R.B.)

snežne razmere
Auronzo 15-45; Cortina d’Ampezzo 

15-70; Marmolađa 45-250; Misurina 
70-90; Pieve di Cadore 25-90; Sappa- 
da 45-100; Selva di Cadore 50-100; 
Forni di Sopra 30-60; Fiancavano 65- 
85; Ravascletto 25-75; Sauris 3040; 
Nevejsko sedlo 100-175; Trbiž - Višar- 
je 30-60; Canazei 30-55; Madonna di 
Campiglio 140-270; Corvara Golfosco 
45-85; Ortisei 50-100; San Candido 45- 
80; Selva di Val Gardena 70-100; Se
sto in Pusteria 50-90; Val Senales 
85-160; Velika planina 25-30; Krva
vec 55; Kranjska gora 30-100; Vogel 
150; Kobla 80; Pokljuka 50; Kalič 
10; Sviščaki 40; Kanin 60-150; Lokve 
nad Novo Gorico 14-20.

sli pa v zadnjem razdobju. Poroča
nje z Goriškega bomo v skladu s te
hnološko preosnovo dnevnika občutno 
okrepili, in v tej zvezi seveda še po
sebej posvečali pozornost telesni kul
turi. Zato se tudi ne moremo stri
njati z nekaterimi neutemeljenimi 
pripombami in krivičnimi obtožbami 
na račun športne redakcije, na ra
čun goriške redakcije Primorskega 
dnevnika in njenih sodelavcev. Vse 
to smo seveda pripravljeni dokumen
tirano obrazložiti, pogovoriti se o mo
rebitnih napakah in spodrsljajih, ki 
jih zagreše vsi, ki delajo in seveda 
tudi mi. Zato menimo, da je najbolje, 
da se dobimo prihodnji teden na 
skupnem sestanku, kjer se lahko ob
sežno, prijateljsko, resno in argu
mentirano pogovorimo o vseh more
bitnih odprtih vprašanjih, da okrepi
mo in kvalitetno še izboljšamo sode
lovanje, poročanje o telesni kulturi, 
pa tudi o drugih dogodkih.

Odgovorni urednik

pisma uredništvu
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Meblo še v boju za tretje mesto Trije slovenski nogometaši
Končal se je prvi del ženskega odbojkarskega prvenstva B lige. Zdru

žena ekipa Meblo se po prvih enajstih tekmah nahaja na četrtem mestu s 
štirinajstimi točkami in je menda odreteana iz boja za napredovanje, verjetno 
pa tudi za drugo mesto, ki omogoča nastop na kvalifikacijah za napredovanje, 
vendar hkrati nima nobenih težav z obstankom in vse možnosti, da se dokoplje 
do tretjega mesta, ki bi konec koncev še vedno pomenilo najboljšo končno 
uvrstitev Mebla doslej.

Pr prvem delu premočno vodi Mobilcatalogo iz Pordenona, ki je pre
magal vse svoje nasprotnike in si lahko le sam zapravi napredovanje v A-2 
ligo. Največje presenečenje prvenstva je vsekakor Conegliano, ki je kot novinec 
v ligi izbojeval osem zmag in doživel vsega tri poraze, a le en resen spodrsljaj.

Cirila Kralj:
»Lahko bi bile druge«

Kapetanko Mebla Cirilo Kralj, ki je 
tudi letos ena najuspešnejših igralk 
naše združene ekipe, smo vprašali, 
ali je zadovoljna z dosedanjim pote
kam prvenstva.

»Mislim, da bi lahko bile po pr
vem delu celo druge. Visoko uvrsti
tev smo si zapravile s porazom v 
Coneglianu in Fratte ju, mislim pa, 
da bi doma lahko premagale tudi 
Nerveso, ki smo ji bili povsem ena
kovredni.«

»Kaj pa pričakuješ od povratnega 
dela?«

»Primemo bi bilo, da bi- trener dal 
več priložnosti mlajšim igralkam, saj 
smo si najmanj obstanek v ligi že za
gotovile in potrebno je pripraviti se 
na prihodnjo sezono, v kateri pomoč 
tuje igralke, kot znano, ne pride v 
poštev.

»Se ti ne zdi, da bi vam tako zmanj
kalo motivacij do konca letošnje se
zone?«

»Ne, igralke imamo dovolj zadošče
nja tudi v igri sami in tudi naši gle
dalci si predvsem želijo lepe odboj

ke, tega pa se dobro zavedamo, za
to ne bomo v nobenem primeru po
pustile.«

Mario Šušteršič:
»Mlade se vključujejo«

Za mnenje smo vprašali tudi pred
sednika Mebla Maria Šušteršiča:

»Čeprav smo glede rezultatov do
segli morda nekoliko manj, kot smo 
na začetku pričakovali, saj bi se lah
ko brez nekaterih spodrsljajev še bo
rili za drugo mesto, sem z doseda
njim obračunom vseeno zadovoljen, 
zlasti zato, ker so se mlade igralke 
odlično, rekel bi 100-odstotno vključile 
v ekipo in trener ni imel pri sestavi 
šesterk nobene težave, saj so se tudi 
menjave ob vstopu na igrišče vselej iz
kazale. To je rezultat načrtnega dela 
na področju združevanja mladih, ki 
niso imele pri prehodu v člansko vr
sto nobenih težav, kar je posledica 
dejstva, da so si v prejšnjih letih z 
igranjem pri Friulexpartu zgradile 
pravo osnovo za nastope na višjem ni
voju. S takim delom je bila, in upam, 
da tudi še bo zagotovljena naši žen
ski odbojki trdna bodočnost. Ob te
kmovalnih uspehih, ki so sicer po
membni, pa zasledujemo tudi cilj, da 
našim dekletom nudimo čimboljše po
goje, da se lahko v športu uresni
čijo tudi kot celovite osebnosti.«

Statistike
Vsak statistični pregled ponuja mož

nosti za različne interpretacije, naš 
pa nima nobenih pretenzij, da bi kar
koli podrobneje analiziral, saj je, če se 
tako lahko izrazimo, bolj novinarske
ga, kot pa strokovnega značaja, ker 
ne upošteva vseh možnih postavk. 0- 
snova je statistika o tem, kako je 
Meblo dosegel oziroma zgubljal točke.

Najmočnejše Meblovo orožje so bile

napvake nasprotnikov. Kar 173 jih je 
Meblu prineslo točke, kar p>a ne zmanj
šuje zaslug naše ekipe, kot bi na prvi 
pogled lahko sklepal laik, temveč o- 
bratno pomeni, da je Meblo sposo
ben pritiskati na nasprotnika, mu vsi
ljevati svojo igro in ga tako prisihti 
k napaki. V neposreden dokaz tega 
podatka je dejstvo, da je drugo naj
močnejše Mablovo orožje protinaprad, 
s katerim so naše igralke dosegle 172 
točk, 119 so jih dosegle s servisom, 
68 pa z blokom.

Primerjava pove, da je Meblo 159 
točk izgubil zaradi svojih nap>ak, na 
drugem mestu pa niso nasprotnikovi 
protinapadi, temveč njihovi servisi, 
ki so Meblu stali 145 točk. Protinapa
dov je bilo 123, blokov pa le 36. Skup
ni seštevek je seveda za Meblo ugo
den, saj znaša 532:463.

Statistika posameznic nam pove, da 
je najboljša Meblova blokerka mlada 
Lajris Žerjal s 25 bloki, najbolj učin
koviti napadalki sta Markovičeva in 
Kraljeva (37 točk), najbolj učinkovita 
serverka je spot Kraljeva s 24 točka
mi. Statistika zgrešenih servisov po
ve, dà največ grešita Žerjalova (26) 
in Maverjeva (21), najboljše razme
rje med napakami pa ima menda 
Klemšetova, ki je dosegla s servisom 
kar 22 točk, čeprav jih je zgrešila sa
mo deset.

Popolne individualne statistike so 
naslednje:

PRISOTNOSTI (v oklepaju število 
vstopov na igrišče): 11 - Maver (11), 
Kralj (11), Mira Grgič (11), Neva 
Grgič (9), Foraus (8) ; Pertot (6) in 
Garbini (6); 10 - Klemše (10), Žerjal 
(10) in Ušaj (0); 9 - Markovič (9); 
7 - Ukmar (4); 5 - D’Ambrogio (0); 
3 - Umek (0) ; 1 - Venier (0).

TOČKE S PROTINAPADOM: Mar
kovič in Kralj 37; Maver 35; Žerjal 21; 
Klemše 19; Neva Grgič 11; Mira Gr
gič 6; Foraus in Garbini 2; Pertot in 
Ukmar 1.

TOČKE S SERVISOM: Kralj 24; 
Klemše 22; Maver 18; Žerjal 16; Mar
kovič 14; Mira Grgič 10; Neva Grgič 
9; Foraus 4; Pertot in Ukmar 1.

TOČKE Z BLOKOM: Žerjal 25; Mar
kovič 16; Maver 14; Klemše 5; Kralj 
4, Mira Grgič 2; Ukmar in Garbini 1.

ZGREŠENI SERVISI: Žerjal 26; 
Maver 21; Kralj 17; Markovič 11; 
Klemše 10; Mira Grgič 8; Neva Gr
gič 7; Pertot 6;vUkmar in Garbini 3; 
Foraus 1.

Čeprav slovenski nogomet na Go
riškem ne doživlja najboljšega tre
nutka, saj vse tri naše ekip« tekmu
jejo »le« v 3. amaterski ligi, velja 
povedati, da so nekateri mladi igral
ci le px>kazali določeno kakovost.

V tem okviru je treba prav gotovo 
omeniti mlade začetnike Juventine, 
ki so p» zimskem delu na drugem 
mestu lestvice ter nekatere posamez
nike v obeh mladinskih ekipah Mla
dosti.

Dobre vesti p»a purihajajo tudi, kar 
zadeva nekatere mlajše igralce v 3. 
amaterski ligi. Pokrajinski selektor 
za to kategorijo je namreč te dni iz
bral skupino 15 igralcev, ki bodo so
delovali na skupnih treningih. Med 
njimi so tudi trije Slovenci, ki sicer 
niso pjrvič med pokrajinskimi izbran
ci. Gre za brata Aleša in Marka Faj
ta, ki igrata v Sovodnjah ter za vra
tarja Mladosti Zanierja.

Aleš Fajt, eden od treh slovenskih 
pokrajinskih reprezentantov

danes igra za vas

Branko Hrovatič totocalcio
Genoa - Vicenza 1X2
Pescara - Brescia X
Pistoiese - Alessandria 1X2
Lazio - Bologna 1 X
Perugia - Monza 1
Cagliari - Ascoli X 2
Palermo - Empoli 1
Fano - Parma X 2
Triestina - Campobasso 1
Sambenedet. - Cremonese 1 
Ternana - Casertana X 2
Cesena - Catanzaro 1
Catania - Arezzo 1

Branko Hrovatič (letnik 1951) je velik ljubitelj nogometa in redno igra 
Totocalcio. Svoj čas je bil odličen nogometaš. Od 14. do 16. leta je igral pri 
naraščajnikih Primorja, proseško društvo pa ga je nato odstopilo ekipi »G. 
Viani«, s katero je nastopal na deželnem mladinskem prvenstvu. Kaj kmalu 
so ga odkrili lovci na talente in kot poklicni nogometaš je odromal v Kalabrijo, 
kjer je eno sezono igral za Paolo. Zaradi hude bolezni je moral že pri 21 letih 
prenehati z igranjem. Od tedaj sledi nogometu kot gledalec.

Prejšnji teden je Ivo Devetak točno napovedal 9 izidov.

konjske dirke - konjske dirke mladinska košarka - v središču pozornosti

V prvi dirki v Bologni bi lahko Ba
diali (skupina X) uveljavil svojo ka
kovost. Med ostalimi treba opozoriti 
na Cilla GV (skupina 2), ki dobro dir
ka in pa na Dolegna (skupina 1), ki 
starta v dobri poziciji in je v dobri 
formi.

V Rimu na dirkališču v Tordivallu 
smo pristaši D urana OM (skupina 1), 
ki starta v ugodnem položaju. Glede 
ostalih sta omembe vredna Ducan 
(skupina X) in Merco (skupina 1).

Tretja dirka je glede na izbor ko
njev skorajda nenapovedljiva. Tvega
ti velja napoved za Casimira (skupi
na X) na račun Clodia Sbarra (sku
pina 2), toda tudi Bloisbell (skupina 1) 
bi lahko presenetil.

Za četrto dirko v Trstu je naš fa
vorit Casalappi (skupina X), ki pa 
se bo moral resno spoprijeti z napa
di Dashyja (skupina 2). Od skupine 1 
bi lahko presenetil Darko, ki je v 
dobri formi.

Kljub veliki teži je v peti dirki (v 
Pizi) favorit Loews Churchill (skupi
na 1), ki je nadpovprečno nadarjen. 
Sledi mu Robert Graham (skupina 2).

Najverjetnejši favorit šeste dirke v

Neaplju je Swann (skupina 1). Sku
pini X načeluje po našem mnenju 
Gran Bazar.

DIRKA TRIS
Ta teden bo dirka tris v Ananu 

(Neapelj). Na startu je 14 konjev, to
da dirka bi morala biti vseeno izena
čena. Prednost dajemo Roman Ban- 
neru (št. 9), drugi bi lahko bil Piz- 
zarro (št. 3), tretji pa Teofane (št. 4). 
Za sistemiste: Mister Great (št. 12), 
Salon De Mai (št. 13) in Green Heights 
(št. 7).

totip
1. — prvi X

drugi I 2
2. — prvi 1 X

drugi X 1
3. — prvi X

drugi 1 2
4. — prvi X

drugi 1 2
5. — prvi 1 2

drugi 2
6. — prvi 1 2

drugi X 1

D. Gomizelj (Polet): »Z Brumnom napredujemo«
Startalo je tudi deželno prvenstvo kadetov, ki se ga 

udeležujeta Kantovel Electronic shop in Polét. Po dveh 
kolih so Kcntovelci izbojevali eno zmago, poletovci pa so 
zaenkrat še brez točk. Dor jan Gomizelj je Poletov ko
šarkar, ki nastopa bodisi v kadetskem, bodisi v mladin
skem prvenstvu. Z Dorjanom smo se pogovarjali o prav
kar začelem deželnem kadetskem prvenstvu.

»Kakšni so cilji Poletove ekipe v letošnjem tekmo
vanju?«

»Prvenstva se je letos udeležilo 7 ekip. Moštvi Ferro
viaria in Scoglietta se bosta verjetno potegovali za pr
vo mesto, mi pa zasledujemo čimvišjo uvrstitev, recimo 
3. ali 4. mesto. Če bi lahko izrazili ves svoj potencial, bi 
se mogoče lahko boril za sam vrh. Naše uspehe pa tudi 
letos pogojujejo odsotnosti nekaterih igralcev in pa ne
reden obisk treningov.«

»Sam nastopaš tudi v mladinskem moštvu. Kakšne 
so po tvojem mnenju temeljne razlike v igri vri kadetih 
in mladincih?«

»Moram reči, da nastopam v obeh konkurencah brez 
večjih težav. Tudi med mladinci igram kar mnogo ča
sa, kajti Devan Košuta in Marko Ferri, ki sta standard
na igralca v postavi mladincev še nista stopila na igri
šče zaradi poškodbe oziroma drugih obveznosti. Res ne 
bi vedel kakšne so razlike med ligama. V mladinskem 
prvenstvu so obrambe nekoliko ostrejše.«

»Letos vadite pod vodstvom strokovnjaka Petra 
Brumna. Si morda v sebi že zaznal učinke »Brumnove 
roke?«

»Moram priznati, da je Brumen najboljši trener, ki 
bi si ga lahko želel. Vsak igralec v našem moštvu je 
pod njegovim vodstvom že dosegel določen napredek. 
Sam sem na primer izboljšal posamezne tehnične pr
vine, kot so vodenje, prodiranje na koš in met z me
sta. Vadimo pa štirikrat tedensko in upam, da bom do 
konca sezone še napredoval.«

Prvenstvo mladincev bo v proseški telovadnici na 
sporedu s srečanjem med Kontovelom Electronic shopom 
in goriškim Domom. Polet bo gostoval pri zadnjeuvršče- 
ni Sabi, Bor pa bo sprejel v goste šibko Bar colano B. 
Po enotedenski pavzi bodo spet na igrišču tudi kadeti 
Jadrana Farco, ki se bodo na domačih tleh pomerili s 
Servolano Leasest. Tekma bo za Rasenijeve varovance 
zelo pomembna, saj bi jim jutrišnja zmaga skoraj go
tovo prinesla tretje mesto v svoji skupini ter napredo
vanje v drugo fazo državnega prvenstva kadetov. V pr
venstvu naraščajnikov bosta oba naša predstavnika i- 
grala na domačih tleh. Bor Adriaimpex bo proti Fer- 
roviariu jurišal na zmago, Sokol pa se bo skušal čimbo- 
Ije upirati prvouvrščenemu moštvu Ginnastice. Borovi deč
ki bodo jutri nastopali na tujem proti dokaj solidnemu 
Interju 1904. (Cancia)

iz planinskega sveta obvestila
Smučarsko delovanje SPDT

V Ravasclettu oz. na Zoncolanu se 
redno nadaljuje smučarski tečaj SP 
^T. Slovensko planinsko društvo iz 
Trsta nadalje prireja v nedeljo, 16. 
februarja, ob priliki 6. pokala Skdanc, 
ki ga organizira ŠD Mladina, avtobu
sni izlet v Ravascletto. Vpisovanje 
je na sedežu ZSŠDI v uradnih urah, 
Cena izleta pa je 12.000 lir. člani 
SPOT, ki se mislijo udeležiti tega tek- 
nipvanja, naj se zglasijo pri načel
niku smučarskega odseka Pavlu Fa- 
chinu (tel. 742488). Zimske športne 
l9re pa bodo 9. marca v Ravasclettu.

^•■edavateljska sezona SPDT
Predavanje tržaškega planinca in 

Pisca planinskih vodnikov Ettora To- 
'fnosija, ki bi moralo biti prejšnji če- 
Irtek, je odpadlo zaradi bolezni To- 
npisija samega. Isto predavanje z 
naslovom »Karnijske Alpe« opremije- 
Pa z diapozitivi je tako preloženo na 
ostrtek, 27. februarja, ob 20.00 v Gre

gorčičevi dvorani v Trstu.
Namesto Tomasija pa je prejšnji 

četrtek za SPDT predaval Bruno Kri
žman, ki je prikazal diapozitive s 
svojega potovanja po Južni Ameriki. 
Večer je bil vsekakor izredno zani
miv, saj prav gotovo ni potovanje po 
Čilu, Argentini, Volivji in Peruju ne
kaj vsakdanjega.

SPDT bo tudi letos, kot že tradicio
nalno, priredilo svoj »Pustni pone
deljek SPDT», ki bo na sporedu se
veda v ponedeljek, 10. februarja, od
21.00 naprej v Dijaškem domu. Na 
sporedu bo ples za mlade in sta
rejše, srečolov in drugo.

Bliža se tradicionalni 
pohod Stol

Enaindvajseti zimski spominski po
hod na Stol bo letos od 21. do 23. 
februarja. Tako so nedavno sklenili 
stalni člani organizacijskega odbora. 
V petek, 21., bo najprej pohod šolske 
mladine po poteh Cankarjevega bata

ljona do Valvazorjevega doma, na
slednja dneva pa bo pohod na vrh 
Stola, če pa bo neugodno vreme, 
pa po planinah po pobočju Karavank. 
Lani je bil dobro organiziran pohod 
— po petih letih — spet na vrh, za
to je minil v splošno zadovoljstvo.

Zimski pohod na Stol je ena naj
večjih planinskih in družbenopolitič
nih manifestacij na Gorenjskem in 
v Sloveniji, radi pa se ga udeležu
jejo tudi zamejci. Žal se marsikdo 
od odgovornih le redko vpraša, kje 
organizatorji dobijo denar. Verjetno 
bo potrebno v prihodnje bolj razmi
šljati o širšem krogu stalnih pokrovi
teljev, saj potem vsako leto pred po
hodom ne bo nepotrebnih zapletov in 
dilem.

PD Ilirska Bistrica medtem že 
dvajseto leto zaporedoma organizira 
tradicionalni zimski pohod na Snež
nik. Ta bo v soboto in nedeljo, 15. 
in 16. marca. Vse podrobnosti bomo 
še javili.

ŠD SOKOL IN SKD I. GRUDEN 
sklicujeta REDNI OBČNI ZBOR, ki bo 
v petek, 7. februarja, ob 20.00 v dru
štvenih prostori. Dnevni red: poročila, 
volitve novih organov, razno.

ŠD MLADINA
prireja, 16. februarja, ob priliki 6. po
kala Skdanc avtobusni izlet v Ravasclet
to. Vpisovanje za tekmo in izlet bo vsak 
dan do 13. februarja v Domu A. Sirk v 
Križu.

ŠK KRAS
sporoča, da bo redni občni zbor krož
ka v športno-kultumem centru v Zgo
niku danes, 31. jan., ob 20. uri v prvem 
sklicanju in ob 20.30 v drugem sklicanju. 

ŠZ OLYMPIA
obvešča, da bo danes, 31. januarja, ob 
20.30 v prostorih Katoliškega doma 
redni občni zbor.

ZSŠDI
obvešča vsa košarkarska društva, da 
se bo prve dni februarja pričel tre
nerski tečaj za pridobitev naziva »Tec
nico del basket«, ki ga organizira tr
žaška sekcija FIP. Podrobna obvestila 
bodo zainteresirani dobili pri organiza
torju Gaetano De Gioia, tel. 567-503.

ŠPORTNA ŠOLA TRST 
sporoča, da se bo plavalni tečaj na Al
luri začel v sredo, 5. februarja, ob 
15.30.

ALPSKI ODSEK SK DEVIN 
organizira v nedeljo, 2. februarja, av
tobusni izlet na prekrasna smučišča av
strijske Koroške (Podklošter) Amold- 
stein. Cena prevoza 13.000 lir. Intere
senti morajo delno poravnati prevoz do 
danes, 31. t.m. Odhod bo pravočasno 
javljen. Za informacije telefonirati: Bru
no škerk 200236, Lucijan Sosič 208551.

DREVI V TRSTU OB 18.30

Plavalni miting
Drevi ob 18.30 bo v tržaškem bazenu 

plavalni miting, ki se ga bodo udele
žili reško Primorje ter tržaška klu
ba Edera in Triestina. Sledilo bo sre
čanje v vaterpolu Triestina - Pri
morje.



Naročnina: mesečna 12.000 lir - celoletna 140.000 
lir (prednaročnina do 31.1.1986 je 90.000 lir); v 
SFRJ številka 40.00 din, naročnina za zasebnike 
mesečno 350.00, letno 3.500.00, za organizacije in 
podjetja mesečno 500.00, letno 5.000.00, letno ne
deljski 1.200.00 din.
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viš. 23 mm) 50 000 lir. Finančni in legalni oglasi 
3.350 lir za mm višine v širim 1 stolpca. Mali oglasi 
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Tel. (040) 764832 (4 linije) - Tlx 460270 
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Termoelektrarna bi ogrozila okolje

SPORNI PLOMIN 2
Razsodba pakistanskega sodišča

Po koranu so stave greh
REKA — Vse kaže, da termoelek

trarne Plomin 2 ne bodo gradili ali 
je Vsaj ne bodo gradili brez primer
nih naprav za prečiščevanje dima. 
Zveza socialistične mladine in ekolo
ško gibanje v Istri in na Hrvatskem 
sta v tem pogledu dosegla pomembno 
zmago v naporih za zaščito okolja.

Vse se je začelo pred leti, ko je hr
vaško elektrogospodarstvo sklenilo, 
da ob termoelektrarni Plomin 1 zgra
di še drugo, večjo termoelektrarno 
z zmogljivostjo 200 megavatov. Za 
proizvajanje energije so nameravali 
uporabljati raški premog, dim pa 
naj bi se sproščal v atmosfero prek 
300 metrov visokega dimnika. Inve
stitorji so že dobili gradbeno dovolje
nje, pripravib so platformo in teme
lje za nov energetski objekt, ki naj 
bi napajal hrvaško energetsko mre
žo, ko se je načrtu uprla reška mla
dina, ki je menila, da bi dim in žve
plov dioksid lahko predstavljala ve
liko nevarnost za okolje in bi ones
nažila ozračje vseh bližnjih mest. 
Prav zato so mladi zahtevah umesti

tev naprave za prečiščevanje plinov, 
čemur pa se je hrvaško elektrogospo
darstvo upiralo,

Vendar mladi niso odnehali in z 
znanstvenimi podatki dokazali ute
meljenost svojih pomislekov.

'Vprašanje je, kaj bo sedaj z načrto
vano elektrarno, za katero je bilo 
opravljenih za pol milijarde dinarjev 
del, proizvajalcem opreme pa izpla
čali okob pet milijard dinarjev pre
dujma.

ISLAMABAD — Prepoved stav na 
konjskih dirkah, ki so jo uvedb za 
časa vojaškega režima, ostane v ve
ljavi tudi v novem, civilnem režimu. 
Tako se je izreklo zvezno sodišče v 
Islamabadu in zavrnilo pritožbo dveh 
konjerejcev, ki sta zahtevala ukini
tev prepovedi.

Delo sodišča ni bilo lahko "in o 
tem priča dejstvo, da je razprava 
trajala polnih šest dni, razsodba pa 
obsega 133 gosto tipkanih strani. Od

vetniki konjerejcev so izjavLU, da je 
sodišče izreklo razsodbo v imenu i- 
slama, da pa je slednja v bistvu v 
protislovju z islamsko tradicijo. Do
kaz za to so, po njihovem mnenju, 
zgodovinski podatki, ki govorijo o 
tem, da je sam prerok Mohamed pri
sostvoval konjskim dirkam, na kate
rih so zmagovalci hib deležni denar
nih nagrad, kar bi lahko imeh za 
neke vrste stavo.

V tožbi je bbo poudarjeno, da je

konjereja zamuden in drag posel. Po
leg tega trdijo, da država zgubi to
čno 8.436.820 rupij davkov, ki bi jih 
lahko pobrala na stave. Poleg tega, 
tudi v sedanjem tehnološkem času, 
so konji v nekaterih primerih nena- 
domestni za vojsko. S prepovedjo stav 
je konjereja v Pakistanu obsojena na 
propad.

Sodišče je vse te trditve zavrnilo, 
versko - teoretična razpirava pa je 
bila mnogo bolj zapletena. Sodišče 
je imenovalo šest visokih islamskih 
verskih dostojanstvenikov za sodne 
izvedence. Šesterica modrih je po
trdila, da je prerok Mohamed res 
prisostvoval konjskim dirkam, na ka
terih so zmagovalci včasih dobih 
denarne nagrade, vendar pa tega ni 
mogoče razlagati tako, kot bi hoteh 
konjerejci. Nagrade so šle jezdecem, 
ki so bih tudi lastniki konj, kar ni
kakor ni bila stava v današnjem po
menu besede. Včasih so konji imeh 
odločujoči pomen v borbi in njihove 
vloge v »svetih vojnah« nikakor ni 
mogoče primerjati z današnjo vlogo 
konj, ki je v glavnem paradna.

»NEVIDNO« AMERIŠKO VOJAŠKO LETALO
BRUSELJ — Belgijski časopis za aeronavtiko »Ae

ro« je pred kratkim objavil presenetljivo vest, da je a- 
meriško vojno letalstvo že v več akcijah uporabilo »ne
vidno letalo«, ki ga je pred štirimi leti zgradila družba 
Loocked in ima oznako »F - 19«.

To letalo naj bi bilo zgrajeno s takimi spojinami, 
kot so karbid in njegove sestavljenke, tako da ga ra
darji in detektorji na infrardeče žarke ne morejo izsle
diti in lokalizirati. To vojaško letalo je, po trditvah re

vije »■Aero«, precej majhno. Dolgo je namreč le 17,80 
metra, čez krha je široko 8,90 metra.

V tem poročilu je še rečeno, da se je tako super- 
tajno letalo raztreščilo 26. aprila 1984 v nevadski pu
ščavi. V nesreči je umrl general Robert Bond.

Ameriški obrambni sekretar Caspar Weinberger je 
takoj po nesreči minimiziral dogodek ter še dejal, da 
je Bond v resnici upravljal neki mig-23 sovjetske proizvod
nje, ki ga je pred časom Egipt izročil ZDA.

OD 31. JANUARJA 
DO 10. FEBRUARJA

KUPIŠ
TRI PROIZVODE
ZA CENO
DVEH

VZAMEŠ
Crackers Spighe slani
750 g
3 x 2150 lir = 6550 lir

4300 lir
(1911 lir kg)

Zdrobove testenine Buitoni
500 g
3 x 680 lir*= 2040 lir

1360 lir
(911 lir kg)

Moka »00« Vendrame
1 kg
3 x 540 lir = 1620 lir

1080 lir
(360 lir kg)

Riž Gallo Ribe
1 kg
3 x 1790 lir = 5370 lir

3580 ur
(1199 lir kg)

Fido meso z zelenjavo za pse
1.250 kg
3 x 2250 lir = 6750 lir

4500 Ur
(1206 lir kg)

Keksi Biscolussi
500 g
3 x 1430 lir = 4290 lir

2860 ur
(1916 iir kg)

Biskvit Boriila
336 g
3 x 1950 lir = 5850 lir

3900 Ur
(3960 lir kg)

Sadni sok Santa!
200 ml x 3
3 x 1990 lir = 5970 lir

3980 ur
(2222 lir 1)

Kava mleta Coop Bar
vrečka 250 g
3 x 3550 lir = 10650 lir

7100 lir
(9515 lir kg)

Groba sol
1 kg
3 x 390 lir = 1170 lir

780 lir
(260 lir kg)

Milo za pranje Scala x 3 kos.
300 g
3 x 1320 lir = 3960 lir

2640 ur
(932 lir kg)

PLAČAŠ
Tekoči detergent LIP
500 ml 3960 iir
3 x 1980 lir = 5940 lir (2653 lir 1)

Prtički Scottex
38x38x50
3 x 610 lir = 1830 lir

1220 lir

Milo Palmoiive x 3
375 g
3 x 1740 lir = 5520 lir

3480 ur
(3110 lir kg) .

Tekoče milo Cleo
150 ml 2780 ur
3 x 1390 lir = 4170 lir (6210 lir kg)

Zobna pasta Benefit
75 ml 3300 Mr
3 x 1650 lir = 4950 lir (1475 lir 1)

Šampon Roberts
300 ml x 3 kos.
3 x 6350 lir = 19050 lir

12700 lir
■ (4727 lir 1)

Sončnično olje Coop
i i 3560 ur
3 x 1790 lir = 5340 lir (1190 lir 1)

Margarina Coop
posoda 250 g
3 x 1040 lir = 3120 lir

2080 Hr
(4160 lir kg)

Drobni grah Coop
400 g
3 x 720 lir = 2160 lir

1340 lir
(1205 lir kg)

Paradižnikova mezga Coop brick 1 <2 i:r
500 g
3 x 650 lir = 1950 lir (870 lir kg)

Tuna Alca v olivnem olju
170 g 3340 ur
3 x 1670 lir = 5010 lir (6582 lir kg)

Pol posneto mleko Ala
i l
3 x 730 lir = 2190 lir

1450 lir
(490 lir 1)

Mocarela Mozary
125 g
3 x 1060 lir = 3180 lir

2120 lir
(5680 lir kg)

Sirove rezine Stariette x 10
190 g
3 x 1590 lir = 4770 lir

3180 n
(5605 lir kg)

Jocca
200 g
3 x 1590 = 4770 lir

3180 n
(5325 lir kg)

Wurstel Serveiade x 2 Gasser
180 g
3 x 1580 lir = 4740 lir

3160 n
(5880 lir kg)

14 mocarel Surgela
225 g
3 x 2890 lir = 8670 lir

5786 n
(8610 lir kg)

Mesni tortelini Rana vakuumska 
vrečka 250 g
3 X 1850 lir = 5550 lir

3700 h
(4960 lir kg)

Praženi kikirikiji
250 g
3 x 1240 lir = 3720 lir

2480 n
(3306 lir kg)

Jabolka Golden Val di Non
65/70 vrečka 3 kg
3 x 1080 lir = 3240 lir

2160 n
(720 lir kg)

Pomaranče Moro Sicilia
108/160 vreče 3 kg
3 x 1390 lir = 4170 lir

2780 n
(926 lir kg)

C00P SI TI. KDO TI LAHKO NUDI VEČ!

per'stud»


